
حضرت آیت الله خامنه ای تدابیر ستاد ملی و وزارت بهداشت برای 
جلوگیری از گسترش بیماری را لازم الاجرا دانستند وتاکیدکردند: طرح 
بسیج ملی مبارزه با کرونا همراه با انگیزه های جهادی است. رهبر انقلاب 
اسلامی در مرقومه ای، تدابیر ستاد ملی و وزارت بهداشت برای جلوگیری 
از گسترش بیماری را برای همه لازم الاجرا دانستند و تأکید کردند: طرح 
بسیج ملی مبارزه با کرونا دارای پشتوانه ی علمی و همراه با انگیزه های 
دینی و جهادی و انسانی است.  از زحمات وزیر محترم و همکاران در این 

گستره ی وسیع تشکر شود. تدابیر ستاد ملی و وزارت بهداشت برای

رییس جمهوری با تاکید بر اینکه چیزی به نام قرنطینه نه امروز و نه در 
ایام عید نداریم و خدمات طبق روال به مردم ارایه می شود، گفت: هر گونه 
محدودیت در ستاد ملی مبارزه کرونا در تهران تصمیم گیری می شود.  
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی امروز یکشنبه و پس از جلسه 
مشترک ستاد اقتصادی دولت و نمایندگان بخش خصوصی با اشاره به 
موضوعات مطرح شده در نشست امروز اظهار داشت: در جلسه امروز 
آنها  اینکه موضوع کرونادر شرایط کسب و کار  و  موضوعات اقتصادی 
متاثیرگذار بوده ورد بحث و بررسی قرار گرفت. وی افزود: اولا تصمیم جمع

رهبر معظم انقلاب:

تدابیر ستاد ملی برای جلوگیری از 
گسترش بیماری لازم الاجراست

 رییس جمهوری در جلسه با فعالان اقتصادی:

چیزی به نام قرنطینه نه امروز و نه در 
ایام عید نداریم
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فرمانده نیروی زمینی ارتش تشریح کرد:

جزئیات رزمایش پیشگیری و پایش شیوع کرونا

محمود میرلوحی:

 اصلاح طلبان نباید گوشه نشین شوند

رییس انجمن مراقبت های ویژه ایران:

»آی سی یو«ها پر شده اند، خواهش  
می کنم در خانه بمانید
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آغاز با سیل؛ پایان با کرونا 

سال پرماجرا

حکم جالب دادستانی برای نانوای لجباز کرجی
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 از قدیم گفته اند سالی که نکوست از بهارش پیداست؛ آن هم چه بهاری، بهاری که با سیل ناگهانی و غیرمنتظره حتی برای 
هواشناسی در استان هایی همچون گلستان، فارس، لرستان و خوزستان و ایلام آغاز شد.  سیلی بی سابقه در صد سال اخیر که 
از تاریخ ۲۶ اسفند ۱۳۹۷ بر اثر بارندگی های شدید در استان های شمالی ایران، از جمله گلستان و مازندران و خراسان شمالی 
آغاز شد و ۵ و ۶ فروردین ۹۸ شهر شیراز و دروازه قرآن معروف را فراگرفت و در نهایت از ۵ تا ۹ فروردین و در موج دوم از ۱۱ تا 

۱۳ فروردین موجب ایجاد سیلاب و خسارت در بیشتر شهرهای نیمه غربی و جنوب کشور از جمله کرمانشاه، ایلام، مرکزی، 

شهردار قم اعلام کرد:

فرماندار قم گفت: از شهروندان قمی درخواست می کنم که موضوع بیماری کرونا را جدی 
بگیرند، این بیماری جان افراد را تهدید می کند و مهم ترین اقدام برای مقابله با آن ماندن در 
خانه و قرنطینه خانگی است.   مرتضی حیدری در جلسه ستاد طرح بسیج ملی مبارزه با کرونا 
در شهرستان قم در تالار معصومیه فرمانداری با اشاره به پایش سراسری مردم اظهار کرد: در 
سطح ملی تصمیم گرفته شد که آحاد مردم در سایت سلامت ثبت نام کنند، این سایت وابسته 
به وزارت بهداشت است. وی ادامه داد: مردم باید با ثبت نام در سایت سلامت مشخصات خود 
را وارد کنند و به چند سوال پاسخ بدهند، براساس جواب آن ها به سوالات، تکلیف شان در 
زمینه کرونا مشخص می شود، متاسفانه با وجود تبلیغات از شهر قم با وجود جمعیت بیش از 
یک میلیون نفر تنها ۲۷ هزار نفر در این سایت ثبت نام کردند و باید این آمار بالا برود. فرماندار 

قم افزود: افرادی که در سایت سلامت ثبت نام کردند، در صورتی که علائم ابتلا به بیماری

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: باید زنجیره انتقال بیماری کرونا را در استان قم 
قطع کنیم، وضعیت فوق العاده بحرانی است و در صورت عدم توجه مردم به این مساله به 
جایی خواهیم رسید که تخت های بیمارستانی موجود در استان، کفاف بستری بیماران مبتلا 
به کرونا را نخواهد داد. علی ابرازه با بیان اینکه شیوع کرونا یک بحران بین المللی است، گفت: 
باید اقدامات بیشتری را برای پیشگیری از ابتلا به کرونا در قم انجام بدهیم و مردم استان باید 
مشارکت بیشتری در زمینه خوداظهاری داشته باشند. وی ادامه داد: روند بستری و ترخیص 
بیماران کرونایی براساس پروتکل خاص ابلاغ شده از سوی وزارت بهداشت صورت می گیرد و 
هیچ وجهی از بیماران کرونایی دریافت نمی شود. قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: 
باید زنجیره انتقال بیماری کرونا را در استان قم قطع کنیم، وضعیت فوق العاده بحرانی است 

و در صورت عدم توجه مردم به این مساله به جایی خواهیم رسید که تخت های بیمارستانی

درخواست فرماندار قم از مردم برای جدی گرفتن کرونا :

مهم ترین اقدام برای مقابله قرنطینه خانگی است
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم :

باید زنجیره انتقال بیماری کرونا را قطع کنیم
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در فراگیری کرونا از چه 
بترسیم و از چه نترسیم؟ 

 تجربه های جوامع کنونی به طور عام و جامعه ایرانی به طور 
خاص، آموخته است که باید با زیستن در »جامعه خطر« - به 

تعبیر اولریش بک، جامعه شناس آلمانی-  آشنا بود، در آن توانا شد و از »طبیعت بحرانی« و 
»جامعه در معرض تهدید« سبک های جدید به زیستن را در همه وجوه انسانی، اجتماعی، 
اقتصادی، فرهنگی و سیاسی آموخت. ضرورت های »حکمرانی خوب«، »توانمندی جامعه 
مدنی« و »مسئولیت اجتماعی شهروندان« برآمده از همین واقعیت گریزناپذیر است. افق های 

ناشناخته و ناگشوده مدام در حال پیدایش و گسترش است.
بحران های جدید زیستی و اقلیمی و اجتماعی در دور و نزدیک جهان اکنون مشهود و 
مشهورند؛ پیدایش و گسترش »ویروس کرونا« که در کمتر از چند ماه در عالم از مرحله اپیدمی 
)همه گیری( به پاندمی )عالم گیری( رسید و ذهن و روان و زندگی جامعه ایرانی را از روال متعارف 
به وضعی متفاوت کشاند، از این شمار است. کرونا تنها بر سطوح سخت و فیزیکی ننشسته و 
فقط مجاری تنفسی شهروندان ما را در معرض تهدید قرار نداده است؛ کرونا به همه لایه های 
معرفت، دانش، نگرش، سنت، آیین و مناسبات فردی و اجتماعی و حاکمیتی وارد شده و 

پرسش ها و روش های جدیدی در برابر همه نهاده است.
ویروس کرونا ما را مجبور کرده است که چیزهای نو بیاموزیم و به شیوه های نو زندگی کنیم. 
مسئولیت بزرگ ما در خانه، در اجتماع، در آموزش، در کسب وکار و در مدیریت و حکم راندن 
این است که چگونه از »مرزهای زندگی برای همه« حفاظت کنیم. پرسش ها و مسئولیت ها در 
همه جا و از سوی همه یکسان فهمیده نمی شود و نتیجه آن که، به سادگی سر از اقدام مشترکی 
درنمی آورد. مسئله کرونا اگرچه ابتدا در حوزه سلامت به چشم آمد، اما با شتاب به میدان های 
سیاست، مدیریت،  اقتصاد و اجتماع وارد شد. اکنون اپیدمی و پاندمی دیگر رویدادهای اقلیمی 
و سرزمینی برای کرونا نیستند؛ مرزهای معرفت دینی، آرامش ذهنی و روانی، همبستگی 
و  به صورت همه گیر  و مدیریت سیاسی هم  امنیت ملی  اجتماعی، معیشت و کسب وکار، 
عالم گیری درگیر کرونا شده اند. کرونا چه زود برود و چه دیر بماند، »جهان زیستی« دیگر خلق 
کرده است؛ جهان زیستی که در آن خطراتی دیگر، بایدها و نبایدهایی دیگر و به طور خلاصه 
»ادراکی دیگر« ایجاد شده است. ولی پرسش این است که آیا ادراک مشترکی از »آینده کرونا« 
در جامعه ما شکل گرفته است؟ حاکمیت، نهادهای مدنی و حتی غالب شهروندان در این روزها 
به درستی از »خطر شیوع کرونا« سخن می گویند، اما به نظر نمی رسد که در عمل، یک مسئله و 
یک راه حل را در آن زمینه دنبال کنند.  به زبان دیگر، گویی یک احساس، یک ادراک از کرونا و 
یک اقدام برای مهار بحران کرونا و وضعیت آینده آن در همه جا میدان دار نشده است. مشخص 
نیست که در این میان از چه، باید در کجا و تا چه حد ترسید و از چه چیز نباید ترسید. زمان 
ارتباطات بحران، شیوه آگاهی دادن و سازوکارهای آموزش همگانی و جلب مشارکت شهروندان 
کجاست؟ ابعاد ناشناخته اما گسترده و درهم تنیده بحران کرونا ایجاب می کند که اشتراک 
نظر و همکاری در سه  سوی نهادهای مدنی، شهروندان و نهادهای حاکمیتی پیرامون »میزان 
جدی بودن بحران« و در عین حال »توانایی عبور از آن« به وجود آید. باید این فهم از مسئله 
کرونا را به اشتراک گذاشت که کرونا خطر جدید جامعه و جهان ماست اما می توان با رویارویی 
سنجیده و فعالانه و به هنگام با آن، افق هایی تازه به  روی زندگی گشود. به گفته نیچه »آنچه تو را 
نکشد تنها قوی ترت می کند«. از زاویه ارتباطات، اکنون دو پرسش در این مواجهه پیش  روی 
ماست: نخست اینکه در سه حوزه نهادهای حاکمیتی، جامعه مدنی و عموم شهروندان، در 
شرایطی که جامعه گرفتار »ضعف سرمایه اجتماعی« از جمله اعتماد، همبستگی اجتماعی و 
امید به آینده و »ناکارآمدی مرجعیت های سیاسی و ارتباطی« است، چگونه می توان ادراک از 
بحران کرونا و شیوه های مهار آن را در دو سوی نهادهای رسمی و مردم، به هم نزدیک کرد؟ دوم 
اینکه در میانه دو راهبرد رایج کنونی یعنی »مدیریت ترس« یا »عادی سازی«، چطور می توان 
راهی ترکیبی و معطوف به حساس شدن جامعه و مشارکت فعال شهروندان در عبور از بحران 
برگزید؟ واقعیت آن است که جامعه برای این کار هم نیازمند »امید به آینده« و هم تشنه »صداقت 
در فهم وضع خویش« است؛ پس برای آنکه بتواند خطر پیش  رو را به خوبی حس کند و در دفع 
آن به درستی بکوشد، باید نوع امیدوارانه ای از کنش عملی مبتنی بر صداقت در سه سطح 

حاکمیت، جامعه مدنی و شهروندان، سامان بگیرد.

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس :

فعلا تصمیمی درباره تغییر تقویم آموزشی 
گرفته نشده است

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس گفت: فعلا تصمیمی درباره تغییر تقویم آموزشی 
گرفته نشده است. 

حجت الاسلام علیرضا سلیمی اظهار داشت: قرار است در جلسه ای با حضور وزیران علوم ، 
آموزش و بهداشت میزان موفقیت آموزش از راه دور مشخص و معلوم شود که با این روش آیا 

دانش آموزان و دانشجویان پیشرفتی خواهند داشت.
وی افزود: همچنین قرار شده که با ستاد ملی مقابله با کرونا جلسه ای در این باره برگزار کنیم 
ولی هنوز این جلسه برگزار نشده است.عضو کمیسیون  آموزش مجلس شورای اسلامی گفت: 
فعلا تصمیمی درباره تغییر تقویم آموزشی گرفته نشده است و قرار است پس از این جلسات در 

این خصوص تصمیم گیری شود.

دکتر هادی خانیکی*

رییس انجمن مراقبت های ویژه ایران  گفت :من همان حرف 
همشیگی را به مردم می زنم؛ خواهشا در خانه بمانید، به ما کمک 
کنید تا از بیماران کنون به بهترین شکل مراقبت کنیم. در خانه 
ماندن و قرنطینه شدن کمک می کند تا ما از تخت هایی که داریم 
بهترین استفاده را کنیم.  امیرعلی سوادکوهی اظهارداشت : 

مجبوریم این شرایط را مدیریت کنیم، تقریبا ۶۰درصد تخت های 
آی سی یو به کوویدی ها اختصاص داده شده و باقی هم در اختیار 
دیگر بیماران قرار گرفته است. باید بپذیریم که با توجه قدرت 
پخش بسیار بالای این بیماری طبیعتا ۷هزار تخت کفاف این 

تعداد بیمار را نمی دهد. تعداد بسیار زیاد است، شاید باورتان

تکمیل پروژه های نیمه تمام 
اولویت شهرداری قم 
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رهبر معظم انقلاب:

تدابیر ستاد ملی برای جلوگیری از گسترش 
بیماری لازم الاجراست

حضرت آیت الله خامنه ای تدابیر ستاد ملی 
و وزارت بهداشت برای جلوگیری از گسترش 
بیماری را لازم الاجرا دانستند وتاکیدکردند: 
طرح بسیج ملی مبارزه با کرونا همراه با انگیزه 

های جهادی است.
رهبر انقلاب اسلامی در مرقومه ای، تدابیر 
ستاد ملی و وزارت بهداشت برای جلوگیری 
برای همه لازم الاجرا  را  بیماری  از گسترش 
ملی  بسیج  طرح  کردند:  تأکید  و  دانستند 
مبارزه با کرونا دارای پشتوانه ی علمی و همراه 

با انگیزه های دینی و جهادی و انسانی است.
بسمه تعالی

دفتر
از زحمات وزیر محترم و همکاران در این گستره ی وسیع تشکر شود. تدابیر ستاد ملی و وزارت 
بهداشت برای جلوگیری از گسترش بیماری برای همه لازم الاجرا است. طرح بسیج ملی مبارزه 
با کرونا که دارای پشتوانه ی علمی و همراه با انگیزه های دینی و جهادی و انسانی است، طرحی 
کارآمد است و همان چیزی است که بلا را به نعمت و تهدید را به فرصت تبدیل خواهد کرد 

ان شاءالله. از خداوند متعال توفیق و پاداش برای این جهادگران مسألت می کنم.

عملیات اجرایی فاز پنجم عماریاسرشهریورماه آغاز می شود

احداث پارکینگ شرقی با ظرفیت 2500 واحد پارک خودرو

افزایش سرانه فضای سبز شهر قم به حدود 20 مترمربع

اقدامات مدیریت شهری برای مقابله با کرونا

اختصاص 10 پروژه برای بافت فرسوده اطراف حرم مطهر

بهره برداری ازباغ پرندگان دراوایل سال آینده 

 98سالی که  به سختی گذشت 

شهردار تهران اعلام کرد: امکان قرنطینه پایتخت با توجه به شرایط اقتصادی وجود ندارد. 
پیروز حناچی روز یکشنبه در دویست و پنجمین جلسه شورای شهر تهران ادامه داد: در شرایطی 
کشور وارد موضوع کرونا شد که شرایط سخت تحریم های ایالات متحده آمریکا را نیز پشت سر 

می گذاریم.
اینکه در حال حاضر همه کشورها درگیر موضوع کرونا شده اند،  به  با اشاره  تهران  شهردار 
گفت: همه باید اقدامات لازم را انجام دهیم تا کمک های مورد نیاز به دست آسیب دیدگان برسد بر 

همین اساس جلسه ای با شهرداران کلانشهرها برگزار شد تا انتقال تجربیات انجام گیرد.
حناچی با اشاره به اینکه شب جمعه گذشته تراکم جمعیت در بهشت زهرا بسیار اندک بود، گفت: 
باید تلاش کنیم که آخرین پنج شنبه سال نیز همین طور باشد و برای چهارشنبه سوری نیز اقدامات 

لازم انجام گیرد تا کمترین تراکم و تجمعات را شاهد باشیم.
شهردار تهران ادامه داد: بیمارستان های زیادی همچون بیمارستان امام )ره(، سینا و مسیح 
دانشوری کانون اصلی مراجعات بیماران مبتلا به کرونا هستند و باید اقدامات لازم را انجام دهیم که 

کمک های مورد نیاز به آنها برسد.
وی با اشاره به اینکه کرونا سبب بیکار شدن بسیاری از افراد شده و مشکلاتی را در این زمینه 
به وجود آورده است گفت: رئیس بنیاد مستضعفان اعلام کرد که کمک هایی در این راستا انجام 

می دهد که ما هم از این موضوع استقبال کردیم و اقدامات مناسبی صورت گرفت.
شهردار تهران ادامه داد: در حوزه خدمات شهری در شرایط کرونا بیشترین اقدامات انجام گرفت 
و مدیریت بحران مانور جدی را پشت سر گذاشت. سوله های مدیریت بحران به عنوان محل استقرار 

تخت های نقاهت گاه پیش بینی شد و حدود هزار تخت در این راستا آماده سازی شد.
عدم استقبال از سوله های مدیریت بحران  برای نگهداری مبتلایان به کرونا 

حناچی گفت: ولی شهروندان از تبدیل سوله های مدیریت بحران به محل نگهداری بیماران 
مبتلا به کرونا استقبال نمی کنند که باید تمهیدات لازم در این زمینه پیش بینی شود.

وی در مورد موضوع پسماند گفت:  در حال حاضر تنها پسماندهای بیمارستانی از سایر پسماندها 
جدا می شود و حجم زیادی از زباله های دیگر هیچگونه جداسازی برای آنها صورت نمی گیرد.

شهردار تهران درباره فعالیت میادین تره بار گفت: ما به دولت پیشنهاد کردیم که اگر قرار است 
حداقل تعطیلی انجام گیرد اقدامات مناسب را انجام دهیم که اکنون ساعات کار میادین به ۱۶ 

ساعت و برخی از شعب شهروند به ۲۴ ساعت افزایش یافته است ولی نحوه اطلاع رسانی باید به 
صورتی باشد که شهروندان بدانند که حتی در شرایط حاد این مراکز باز هستند.

حناچی گفت: بر اساس نظرسنجی های انجام شده از شهروندان تهرانی شهرداری اقدامات 
تأثیرگذاری را انجام داده است و برای نوروز نیز ما دو سناریو پیش بینی کردیم یکی اینکه نوروزی 

بدون کرونا داشته باشیم و دیگری اینکه وضعیت حادتر شود.
وی عنوان کرد: اقداماتی که از قبل برای آراستگی شهر در نظر داشتیم انجام دادیم گل های 

بهاری را در سطح شهر کاشته ایم و در کنار آن ضدعفونی اماکن عمومی نیز انجام گرفته است.
شهردار تهران اعلام کرد: حدود ۱۰۰ دستگاه مه پاش تهیه شده و در اختیار سازمان آتش نشانی 

قرار گرفته که این دستگاه ها از هر طرف به شعاع ۲۰ متر را می توانند مه پاشی کنند.
۵ هزار اتوبوس پایتخت  روزانه چندین مرتبه ضدعفونی می شوند 

حناچی بیان داشت: ۵ هزار اتوبوس پایتخت نیز چندین مرتبه ضدعفونی می شوند و ضدعفونی 
۱۶۰۰ واگن مترو دو بار در شبانه روز انجام می گیرد اقدامات به صورتی بوده که حتی رئیس جمهور 

در این زمینه تشکر کرده است.
وی گفت: از دیگر برنامه های صورت گرفته استفاده از فناوری در تحلیل ترددهای شهری از 
طریق بارکد و سیستم GPS بوده و در واقع بررسی شده است که مبتلایان به کرونا چه مسیرهایی 

را طی کرده اند.
شهردار تهران اعلام کرد: این اقدام که در واقع تعقیب مسیر حرکت مبتلایان به کرونا بوده با 
همکاری وزارت ارتباطات انجام شده و سبب شده که به نتایج روشنی دست یابیم از جمله اینکه 

پمپ بنزین ها و سوپرمارکت ها آلوده ترین نقاط از نظر کرونا بوده است.
شهرداری تهران گفت: ثبت نام وزارت بهداشت از طریق سامانه مورد نظر با همین هدف بوده تا 

هم غربالگری ها راحت انجام شود و هم موارد آلوده بهتر شناسایی شوند.
وی با اشاره به اینکه احتمال دارد از اردیبهشت موارد دیگری را در مورد این بیماری تجربه کنیم،   
گفت: باید آمادگی های لازم در این زمینه وجود داشته باشد. شرایط اقتصادی سخت است و تلاش 

کرده ایم که مردم به زحمت نیفتند. پشتیبانی های لازم از طریق شورای شهر در حال انجام است.
حناچی خاطرنشان کرد: در بهشت زهرای تهران انصافاً برنامه های خوبی صورت گرفت از جمله 

اینکه کریدور کرونا از کریدور عادی در بهشت زهرا جدا شد و این مسأله بسیار حائز اهمیت بود.

شهردار تهران:

 امکان قرنطینه تهران وجود ندارد
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قم، کرونا، پلاک 16 
تشخیص صحیح و اقدامات اولیه پزشکان قم منجر 
یا همان  کوید ۱9  به  مبتلایان  نخستین  به شناسایی 
برای  کشور  تمام  به  بزرگی  خدمت  و  شد  کروناویروس 
آمادگی در مواجهه با این بیماری کرد و از آن زمان به بعد 

مبتلایان به این ویروس در سایر شهرها و استان های دیگر نیز شناسایی شدند.
 اما داستان از آنجا شروع شد که پس از قم سایر نقاط کشور جرئت اعلام ابتلای 
شهروندان خود را به ویروس کرونا پیدا کردند و به ناگاه جوی سنگین از سوی عده ای 
افراد ناآگاه و برخی افراد مغرض در خارج کشور نسبت به قم شکل گرفت که اساساً قم را 
منشأ انتشار کرونا به سایر نقاط کشور معرفی کردند و موج توهین ها به این شهر آغاز شد.

موضوعی که حتی منجر به برخورد فیزیکی با ماشین های پلاک ۱۶ در دیگر شهرها 
بود که این اتفاق و موج بداخلاقی های عده ای قلیل، دل مردم این شهر که حالا بیش از 

هر زمانی دیگر در این شرایط بحرانی به آرامش نیاز داشتند را به درد آورد.
همزمان با افزایش تعداد مبتلایان به ویروس کرونا در قم و همچنین همه گیر شدن آن 
در تمام کشور، موج توهین ها نیز افزایش یافت و به اصطلاح روشنفکران نیز خود را وارد 
این بازی کثیف کردند و با همراهی شبکه های معاند و ضد نظام و انقلاب، هرچه بیشتر بر 

زخم مردم شریف قم نمک پاشیدند و بر پروژه »قم هراسی« دامن زدند.
گرچه واقعیت این است که شهر قم نه فرودگاه دارد و نه مرز مشترک زمینی و دریایی 
با کشورهای خارجی که بخواهد واردکننده کروناویروس باشد و تنها گناهش هوشیاری 
پزشکان آن در شناسایی و اعلام نخستین مبتلایان به کوید۱9 است، ولی قرار نیست در 
این مقال به این مسئله بپردازیم که مراجع ذی صلاح در خصوص نحوه ورود و منشأ کرونا 

در کشور باید پاسخگو باشند.
 هرچند برخی از اظهارات رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت 
مبنی بر معرفی قم به عنوان »منشأ شیوع کرونا« باعث بسیاری از این توهین ها شد و 
بالاخره بعد از گذشت بیش از ۲۰ روز کیانوش جهانپور به اشتباه غیرقابل پذیرش 
خود و وزارت متبوعش اعتراف کرد و در حساب توئیتری اش نوشت: »ویروس قبل از 
شناسایی]در قم[ ردپای آن، در سایر نقاط کشور هم پخش شده...، قرنطینه کامل قم و 

رشت نیز مشکلی را از کشور رفع نمی کرد.«
حتی این مسئله هم که گفته می شود انتشار کروناویروس در ایران ناشی از یک حمله 
بیولوژیک بوده که قم را به عنوان مرکز انقلاب نشانه رفته و البته به واقعیت نیز نزدیک است 

را به مفسران، متخصصان و تحلیل گران واگذار می کنیم.
اما واقعیت این است که حرم مطهر کریمه اهل بیت حضرت فاطمه معصومه)س( 
به عنوان نگین انگشتری قم و مرکز نشر معارف اهل بیت)ع(، همواره مأمن امن اهل ایمان 
و مورد توجه شیفتگان و دلدادگان اهل بیت)ع( عصمت و طهارت از سراسر نقاط جهان 
و کشور بوده است و به همین دلیل با پیروزی انقلاب اسلامی بسیاری از مردم مناطق 
کشور به ساحت کریمانه کریمه اهل بیت)س( پناه آوردند و در قم سکنی گزیدند و اینگونه 

شد که جمعیت قم نسبت به قبل از انقلاب ۱۰ برابر افزایش یافت.
امروز بیشتر قمی ها از جمله نویسنده این سطور، دوستان عزیز ترک، لر، کرد و عرب 
از شمال، جنوب، شرق و غرب کشور دارند که عشق و علاقه آن ها به قم به عنوان حرم 
اهل بیت)ع( نه تنها کمتر از قمی ها نیست بلکه احساس این است که این شهر را "چو 
جان خویشتن دانند" و هر وقت به دیار خود می روند برای قم احساس دلتنگی می کنند.

پس غرض از مطالبی که در ادامه می آید خدای ناکرده اساعه ادب به هیچ یک از اقوام 
و مردم مهمان نواز کشور نیست بلکه روی سخن با عده قلیلی است که این روزها دل مردم 
شهرم را به درد آورده اند؛ از آن شاعر سبک سر و مستندساز متوهم و روشنفکر نادان گرفته 

تا آنان که با چوب و چماق به جان آن ماشین پلاک ۱۶ افتاده اند.
امروز حدود نیمی از جمعیت این شهر قمی نیستند بلکه مهاجرانی هستند که از شهر و 

دیار خود با هر نیتی به قم پناه آوردند و مردمان قم آن ها را با آغوش باز پذیرفته اند.
حال آنان که قم را منشأ مشکلات و حتی شیوع مبدأ کرونا در کشور می دانند نگاهی به 
دوستان و اطرافیان خود داشته باشند و ببیند چند نفر از آنها به این شهر هجرت کرده اند.

البته این رویه مردم دیار کریمه اهل بیت)س( نیست که عذر میهمان خود را بخواهند 
بلکه همان طور که در شرایط و وقایع تلخ کشور همانند سیل و زلزله که پیشگام در 
خدمت رسانی به هم وطنان آسیب دیده خود در نقاط مختلف کشور هستند این بار نیز با 
روحیه کریمانه، هم وطنان مهاجر خود را حتی در این ایام سخت تنها نخواهند گذاشت و 

نه تنها توهین نخواهند کرد بلکه در کنار هم برای شکست کرونا تلاش می کنند.
به هر حال شرّ این بیماری دیر یا زود با همراهی و همت آحاد ملت از سر کشور کم 

می شود و به تاریخ می پیوندد، اما آنچه خواهد ماند "روسیاهی به زغال" است.

حصر کرونایی ودلتنگی ها
 

دوران حصر کرونایی دوران دلتنگی است. دلتنگی برای 
عادی ترین اتفاق های زندگی، مثلا دست دادن، روبوسی 
کردن، صف ایستادن در نانوایی یا خوردن نان داغ بعد 

ازخرید، مترو سوار شدن، قدم زدن، غذا خودرن در ساندویچی ها و رستوران ها، سرکار یا 
مدرسه و دانشگاه رفتن، باشگاه رفتن،  و هزار و یک دلتنگی دیگر.

دل خودم لک زده است برای آرنج هایی که در مترو همچون نیزه به پهلویم فرو می رفت. 
دلم لک زده برای پیاده روی هایی بعد از کار و دیدن آدم ها.

خیلی از ما شاید از رفتن سرکار و دیدن هر روز، هر هفته ، هر ماه و هرسال همکاران مان 
خسته شده بودیم. حالا اما برای همه لحظات خوب وبدی که با آنها داشتیم دل تنگ 

شده ایم.
خیلی از مدرسه ای ها که از درس و معلم فراری بودند، دل شان لک می زند برای نشستن 
پشت میزهای مدرسه. دانشگاه هایی که لحظه شماری می کنند کلاس بداخلاق ترین 

استادشان تشکیل شود و آنها هم حاضری بخورند.
کرونا با همه بدی هایش به ما نشان داد که ساده ترین اتفاق های زندگی هم می تواند  

تبدیل به بزرگ ترین دلتنگی ها شود چه برسد به لحظات و اتفاق های مهم زندگی.
کرونا با تمام بدی هایش و همه داغ هایی که به دل ما گذشت نشان داد که زندگی آنقدر 
هم جدی نیست که ما جدی اش گرفتیم. به همین راحتی با یک ویروس تمام آنچه 

ساخته ایم نابود می شود.
زندگی برای لذت بردن است. بعضی از ما آنچنان زندگی را به خود سخت گرفته ایم که 

حتی برای انجام کوچک ترین کارها هم یک دور شکنجه را تجربه می کنیم.
شاید باید از کرونا ممنون باشیم که به ما یادآور شد، قدر زندگی را بدانیم. قدر همه آنهایی 
که دوست شان داریم و حالا نمی توانیم آنها را ببینم. شاید نوروز برای همه ما تبدیل به 
عادت شده بود. عادت دیدو بازدید بدون توجه به فلسفه و چرایی این دیدارها. حالا اما 

نمی توانیم به دیدار پدربزرگ و مادربزرگ ها برویم چه برسد به اقوام دورتر و دورتر.
شاید باید از کرونا ممنون باشیم که به ما یادآور شد که حتی اگر قدرت و پول هم داشته 
باشی ناگهان ویروسی از راه می رسد و زمین گیرت می کند و تو نمی دانی این ضربه را از 

کجا خوردی.
کرونا دیر و یا زود می رود و آنچه می ماند برداشت ما از زمانه کرونایی است. اگر به همان 
سبک قدیم زندگی کردیم و دوباره شدیم همان که بودیم قطعا باخته ایم اما اگر از لحظه 
لحظه زندگی مان لذت بردیم و برای خودمان زندگی کردیم نه حرف مردم، اگر دنیا را آنقدر 

جدی نگرفتیم، قطعا پیروز و فاتح دوران سختی خواهیم بود.
سالی که برما گذشت سال بلوا بود اما یادآوری ها مهمی برای ما داشت که مهم ترین آن 

جدی نگرفتن و لذت بردن از زندگی بود.
به قول سهراب:

زندگی شاید آن لبخندی ست، که دریغش کردیم/ زندگی زمزمه پاک حیات ست، میان 
دو سکوت/ زندگی، خاطره آمدن و رفتن ماست.....

رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت:

تعداد مبتلایان قطعی ویروس کرونا به مرز 
1۴ هزار نفر رسید

رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
اعلام کرد: تاکنون ۱۳ هزار و 9۳۸ نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده، 

۷۲۴ نفر فوت کرده و ۴ هزار و ۷9۰ نفر نیز بهبود یافته اند. 
کیانوش جهانپور روز یکشنبه درباره تعداد افراد مبتلای قطعی به ویروس کرونا در کشور 
و فوت شدگان ناشی از این ویروس در کشور بیان کرد: از ظهر دیروز تا امروز و بر اساس 
نتایج آزمایشگاهی، ۱۲۰9 مورد بیمار جدید مبتلا به کووید ۱9 در کشور شناسایی شد و 

کل مبتلایان به این بیماری در کشور به ۱۳ هزار و 9۳۸ نفر افزایش یافت.
وی ادامه داد: خوشبختانه تا کنون چهار هزار و ۷9۰ نفر از بیماران مبتلا به کووید ۱9 
بهبود یافته و ترخیص شده اند. رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت 
گفت: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۱۱۳ نفر از مبتلایان جدید کووید ۱9 جان 
خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری در کشور به ۷۲۴ مورد رسید.

وی درباره موارد جدید بیماران کووید ۱9 در کشور به تفکیک استان ها اظهار کرد: 
تهران ۲۵۱ نفر، قم ۸۴ نفر، گیلان ۴۳ نفر، اصفهان ۱۲۶ نفر، البرز ۶۷ نفر، مازندران ۷۲ 
نفر، قزوین ۲۲ نفر، سمنان ۴۱ نفر، گلستان ۲۵ نفر، خراسان رضوی ۱۴۳ نفر، فارس 
9 نفر، لرستان ۵۲ نفر، آذربایجان شرقی ۳۶ نفر، خوزستان ۳۲ نفر، یزد ۳۶ نفر، زنجان 
۳۲ نفر، کردستان ۲۷ نفر، کرمانشاه ۱۳ نفر، کرمان ۷ نفر، همدان ۱۱ نفر، سیستان و 
بلوچستان ۶ نفر، هرمزگان ۷ نفر، خراسان جنوبی ۱۸ نفر، خراسان شمالی ۶ نفر، ایلام 
۱۸ نفر، آذربایجان غربی ۱۸ نفر، کهگیلویه و بویراحمد یک نفر، بوشهر ۶ نفر، استان های 

مرکزی، چهارمحال و بختیاری و اردبیل بدون مورد جدید ابتلا گزارش شده است.
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت ادامه داد: روزهای پایانی سال 
را در پیش داریم و نباید سفر انجام شود و مردم باید توصیه ها را جدی بگیرند. ما در مقابل 

سلامت اطرافیان و خانواده خود مسئول هستیم و باید در خانه بمانیم.

رییس کمیته امداد خبر داد: 

توزیع ۳۰ میلیارد تومان بین مددجویان
 برای مقابله با کرونا 

 رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( از جمع آوری ۳۲۳ میلیارد تومان کمک نقدی و کالایی 
مردم در جشن نیکوکاری خبر داد و گفت: ۳۰ میلیارد تومان کمک نقدی بنیاد مستضعفان 

برای تامین بسته های بهداشتی مقابله با کرونا، میان مددجویان کمیته امداد توزیع شد. 
سیدمرتضی بختیاری با اشاره به شیوع ویروس کرونا در کشور و مشکلاتی که برای مردم 
ایجاد کرده است، از تمام پزشکان، پرستاران و کادر درمانی در سراسر کشور که در خط مقدم 
مبارزه با این بیماری قرار دارند، تقدیر و تشکر کرد و افزود: کمیته امداد پیش از آغاز همه گیری 
این بیماری، تمهیدات لازم را در خصوص مقابله با این بیماری اندیشیده بود و در همین راستا 

دستورالعمل جامعی تهیه و به استانها ابلاغ شد.
وی ادامه داد: ستاد مقابله با ویروس کرونا در ستاد مرکزی و ادارات کل استانی کمیته 
امداد تشکیل شده و مصوبات ستاد ملی مبارزه با کرونا را به اجرا می گذارد. همچنین مبلغ 
۳۰ میلیارد تومان کمک بنیاد مستضعفان برای تامین اقلام بهداشتی پیشگیری از کرونا میان 

مددجویان با اولویت بیماران صعب العلاج و سالمندان توزیع شده است.
رئیس کمیته امداد با بیان اینکه مذاکرات خوبی با ستاد اجرایی فرمان امام )ره( برای کمک 
به مددجویان انجام شده است، تاکید کرد: براساس هماهنگی های انجام شده، کمک های 
این نهاد همچون اقلام بهداشتی و ... در اختیار مددجویان کمیته امداد قرار خواهد گرفت. 
همچنین هماهنگی های خوبی با استانداران مختلف برای حمایت از مددجویان انجام شده 

است.
بختیاری به دیگر اقدامات این نهاد برای حمایت از مددجویان در مقابل بیماری کرونا اشاره 
کرد و افزود: همه مددجویان این نهاد تحت پوشش سازمان بیمه سلامت ایران هستند، که به 
منظور جلوگیری از ترددهای غیر ضروری مددجویان، دفترچه های بیمه این عزیزان با پایان 

فروردین ماه تمدید شده و در صورت نیاز باز هم تمدید خواهد شد.
وی اضافه کرد: به منظور جلوگیری از ترددهای غیر ضروری و احتمال انتقال بیماری، 
مراجعه مددکاران به درب منازل مددجویان و همچنین نیروهای جمع آوری صندوق های 
صدقات خانگی محدود شده و صندوق های بزرگ سطح معابر نیز تا اطلاع بعدی تخلیه 
نخواهد شد. وی بر ضرورت حمایت از اقشار محروم آسیب دیده در شرایط اخیر کشور تاکید 
کرد و گفت: با توجه به تعطیلی بسیاری از کسب و کارهای کوچک به ویژه اقشار محروم، 
دستفروشان و کارگران روزمزد، سه بسته حمایتی دولت به همین منظور پیش بینی شده که 
یک بسته تا پایان هفته و دو بسته دیگر پس از سال جدید میان سرپرستان هفت میلیون خانوار 

توزیع خواهد شد.

مازنی نماینده مردم تهران:

 با قاطعیت جلوی سفرهای غیر ضروری 
گرفته شود

نماینده مردم تهران در مجلس با انتقاد از اینکه چرا دولت با قاطعیت جلوی ترددها و 
سفرهای غیر ضروری مردم را نمی گیرد، خواستار تعطیلی ادارات و جلوگیری از ترددها و 

سفرهای غیر ضروری شد. 
حجت الاسلام احمد مازنی با تاکید بر پرهیز از هرگونه مسافرت و تردد غیر ضرور در شرایط 
امروز کشور گفت: باید مسائل را در چنین شرایطی اولویت بندی کنیم، در این شرایط که 
ویروس به جان مردم و کشور افتاده است اولویت اول حفظ جان مردم است، اینگونه نیست 
که مثلا حفظ جان مردم به این باشد که موشک هایی را در جایی مستقر کنیم که اگر دشمن 

خواست حمله کند از خود دفاع کرده و مرزهای هوایی و دریایی را کنترل کنیم.
وی با بیان اینکه »شیوع این ویروس تمام زوایای زندگی مردم را تهدید می کند« اظهار کرد: از 
مراکز نظامی و اداری، مراکز خصوصی و کارخانجات تا در منازل، آشپزخانه ها و اتاق های خانه 
ها و به طور کلی محل زندگی و جان مردم اکنون با این ویروسِ ناشناخته و یا کم شناخته تهدید 
می شود؛ پس در هر تصمیمی که گرفته می شود چه تصمیم سیاسی، چه تصمیم اقتصادی و 

چه تصمیم فرهنگی و هنری و یا تصمیم امنیتی اولویت باید حفظ جان مردم باشد.
این عضو کمیسیون فرهنگی مجلس اظهار کرد: در فرایند حفظ جان مردم هم اولویت این 
است که از اجتماع مردم و ارتباط آن ها با یکدیگر به شدت جلوگیری شود، اگر فردی که به 
صورت آشکار یا نهفته ناقل این ویروس باشد در خانه بماند، درصورتی هم که نتواند شیوع را 
کنترل کند حداکثر افراد خانواده خود را درگیر می کند؛ اما اگر همان فرد به مغازه برود، در 
ادارات و محل کار حضور پیدا کند و به عنوان یک شهروند در تمام شهر با وسیله نقلیه عمومی 
تردد کند در نتیجه یک شهر را درگیر می کند، اگر این تردد از شهری به شهری دیگر باشد و  

کنترلی صورت نگیرد همین وضعیت پیش می آید.
مازنی گفت: پس اولویت اول در این باره کنترل ارتباطات است، در این وضعیت امن ترین 
مکان خانه است، مانند اینکه فرمانده ای به سربازان بگوید اکنون بمب شیمیایی شلیک 
می شود، امن ترین مکان سنگر بوده و به سنگرها بروید، در واقع در این جا راه و رفتار را 

فرماندهی تعیین می کند.
این عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: فکر می کنم حاکمیت باید 
با اقتدار رفتار کند و از سفرهای غیر ضروری و ترددهای غیر ضروری و تجمعات داخل شهر 
جلوگیری کند، واقعا متاسفم که دولت نمی تواند برای تعطیلات ادارات تصمیم بگیرد، با 
مقامات دولتی در این خصوص تماس گرفتم و صحبت کردم، آن ها می گویند استثنائاتی در 

این باره وجود دارد و ما نگران آن استثنائات هستیم.
نماینده مردم تهران در مجلس تاکید کرد: وقتی جان مردم در خطر است دولت باید با 
قاطعیت رفتار کند، ادارات تعطیل شود و از سفرها با جدیت جلوگیری شود. مگر اینکه فردی 
سفر ضروری داشته باشد و آن ضرورت نیز تشخیص داده شود، در این شرایط که مقام معظم 
رهبری از طریق شورای عالی امنیت ملی کل اختیارات را به رییس جمهور و ستاد تحت امر 
ایشان تفویض کردند و ستادی هم توسط نیروهای مسلح تشکیل شده که آن ستاد هم باید 
از تصمیمات ستاد زیر نظر رییس جمهور تبعیت کند، نمی دانم چرا از اقتدار و از قوه قهریه  
استفاده نمی شود؟ این موضوع تعارف بردار نیست اگر این ویروس در کشور ماندگار شود آن 

زمان باید چه کرد؟

فرمانده نیروی زمینی ارتش تشریح کرد:

جزئیات رزمایش پیشگیری و پایش 
شیوع کرونا

فرمانده نیروی زمینی ارتش با اشاره به آغاز رزمایش پیشگیری و پایش شیوع کرونا در ارتش 
گفت: در آستانه ورودی مراکز استان های هدف، پست های غربالگری ایجاد می کنیم تا 

کسانی که قصد ورود به استان را دارند، ابتدا غربالگری شوند. 
رزمایش  در جریان  ارتش)نزاجا(  زمینی  نیروی  فرمانده  کیومرث حیدری  امیر سرتیپ 
پیشگیری و پایش شیوع کرونا که روز یکشنبه ۲۵ اسفند در مرکز نوسازی و بهینه سازی شهید 
زرهرن برگزار شد، در جمع خبرنگاران گفت: از روزهای آغازین شیوع ویروس کرونا در کشور، 
در پی صدور اوامر فرمانده معظم کل قوا، نیروهای مسلح قدرتمند کشورمان از جمله ارتش و 

نیروی زمینی محوری پای کار آمدند.
وی با بیان اینکه در نیروهای مسلح از جمله ارتش قابلیت های ویژه و منحصر به فردی در 
مواقع اینچنینی وجود دارد، گفت: ما در تمام یگان های نزاجا واحدها و ساختارهای رفع 
آلودگی های خاص داریم. نیروی زمینی ۲۸ بیمارستان تخصصی و فوق تخصصی در خارج 
از تهران دارد که هر کدام از این بیمارستان ها، بیمارستان های سیار وابسته به خودشان را نیز 

دارند.
فرمانده نزاجا افزود: متعاقب فرمان اخیر فرمانده معظم کل قوا به نیروهای مسلح، قرارگاه 
بهداشتی و درمانی ویژه ای در نیروهای مسلح، ارتش و نیروی زمینی ایجاد شد؛ فرمانده کل 
قوا در پیام خود بر پیشگیری از شیوع ویروس کرونا تحت یک رزمایش دفاع بیولوژیک که 

موجب افزایش اقتدار ملی شود تاکید داشتند.
امیر حیدری خاطر نشان کرد: با توجه به حکمی که فرماندهی کل ارتش به اینجانب دادند، 
رزمایش بزرگی در گستره ارتش جمهوری اسلامی ایران با رمز »یا علی ابن ابی طالب« تحت 
عنوان رزمایش لبیک یا امام خامنه ای 9۸ از امروز شروع می شود؛ هدف اصلی این رزمایش با 
یک روحیه تهاجمی، پیشگیری از شیوع بیشتر ویروس کرونا در کشور و استان های هدف ما 

فعلا گیلان و قم است؛ منتها برنامه این رزمایش در یک گستره ملی است.
وی با بیان اینکه تمام استان هایی که ارتش در آنها حضور دارد قابلیت اجرای این رزمایش 
را دارند، اظهار کرد: ما در آستانه ورودی مراکز استان های هدف، پست های غربالگری ایجاد 
می کنیم تا کسانی که قصد ورود به استان را دارند، ابتدا غربالگری شوند. ضدعفونی کردن 
معابر عمومی و محل های تجمع عمومی از دیگر اقدامات ما در این رزمایش خواهد بود. توسعه 
مراکز تشخیصی و امدادی و همچنین ایجاد بیمارستان صحرایی به همراه نقاهتگاه، از دیگر 

اقدامات نزاجا در رزمایش است.
از روزدوشنبه  در قم و گیلان آغاز خواهد شد و هر  فرمانده نزاجا گفت: این اقدامات 
استانداری در سراسر کشور که نیاز به کمک نیروی زمینی ارتش برای پیشگیری از شیوع 

ویروس کرونا را داشته باشد، ما در خدمت خواهیم بود.

جلالی زاده فعال سیاسی:

 با ماندن در منازل، به کنترل »کرونا«
 کمک کنیم

یک فعال سیاسی با اشاره به ضرورت و اهمیت توجه به توصیه های پزشکان برای مقابله با 
ویروس کرونا، گفت: مردم با ماندن در منازل خود به کنترل ویروس کرونا کمک کنند. 

جلال جلالی زاده با اشاره به اهمیت نقش مردم در مقابله با ویروس کرونا، اظهار کرد: مردم 
همیشه در همه کارها اصل و اساس موفقیت بوده اند مخصوصا در مسائلی که مستقیم متوجه 

خود مردم باشد. در این مسائل هم به توصیه یا دستور از سوی دولت نیازی نیست.
وی ادامه داد: در زمینه مقابله با کرونا هم مردم باید مراقب خود و خانوادهایشان باشند. در 
این روزها باید احساس مسئولیت اجتماعی افراد بیشتر شود و توصیه های پزشکی را رعایت 
کنند. دولت و ملت باید با همکاری یکدیگر با این ویروس مقابله کنند. دولت به عنوان مسئول 
حفظ جان مردم باید همه امکانات بیمارستانی و پزشکی را فراهم کند و مردم هم باید با رعایت 

اصول بهداشتی، مراقب سلامت خود باشند.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: ملتی توسعه یافته است که در 
مسائل مختلف به نظرات کارشناسان و متخصصین همان حوزه توجه کنند. در حال حاضر نیز 
توصیه پزشکان، ماندن در منزل است زیرا تجمعات و سفر موجب تسری بیشتر این بیماری می 

شود. مردم با ماندن در منازل خود، به کنترل ویروس کرونا کمک کنند.

رییس جمهوری با تاکید بر اینکه چیزی به نام قرنطینه نه امروز و نه در ایام عید نداریم و 
خدمات طبق روال به مردم ارایه می شود، گفت: هر گونه محدودیت در ستاد ملی مبارزه 

کرونا در تهران تصمیم گیری می شود. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی امروز یکشنبه و پس از جلسه مشترک ستاد 
با اشاره به موضوعات مطرح شده در  اقتصادی دولت و نمایندگان بخش خصوصی 
نشست امروز اظهار داشت: در جلسه امروز موضوعات اقتصادی و اینکه موضوع کرونادر 

شرایط کسب و کار آنها متاثیرگذار بوده ورد بحث و بررسی قرار گرفت.
وی افزود: اولا تصمیم جمع بر این بود و بر این تاکید کردیم که باید شرایط اقتصادی، 
روند اقتصادی، تعامل مردم و فعالیت اقتصادی بایدعلیرغم اینکه ما با کرونا مواجه هستیم 
و پروتکل هایی را از نظر بهداشتی باید مورد توجه قرار دهیم، اما باید فعالیت اقتصادی 

عادی باشد و نگذاریم در زمینه فعالیت اقتصادی مشکلی ایجاد شود.
رییس دولت دوازدهم ادامه داد: البته در بعضی کسب و کارها به طور طبیعی شرایط 
مشکلاتی برای آنها ایجاد کرده و ما در جلسه دنبال این بودیم بتوانیم به  آنهایی که در این 

شرایط دچار مشکل هستند، کمک کنیم.
روحانی اضافه کرد: دوم اینکه ما چیزی به نام قرنطینه نداریم اصلا اینکه شایع شده در 
تهران یا بعضی شهرها برخی فروشگاه ها و برخی مشاغل قرنطینه هستند،  اصلا چنین 
چیزی وجود ندارد. نه امروز قرنطینه است، نه ایام نوروز، نه بعد و قبلش و همه در کسب و 

کار و فعالیت خود آزادند.
ستاد ملی مقابله با کرونا درباره هرگونه محدودیت تصمیم گیری می کند

وی یادآورشد: خدمات دولت هم به طور معمول به مردم خواهد رسید منتهی همه تلاش 
ما این است فعالیت اقتصادی وخدمات دولت به گونه ای باشد مردم بیشتر در خانه بمانند 

و یا اگر اقدامی انجام می شود در چهارچوب پروتکل بهداشتی باشد.
رییس جمهوری گفت: نسبت به اینکه کاری تعطیل شود، روز و ساعتی تعطیل شود، 
کسب خاصی مورد محدودیت قرار بگیرد، مرجع آن فقط ستاد ملی در تهران است 
استان ها به هیچ عنوان حق تصمیم گیری ندارند نه استانداران نه بخش های بهداشتی. 
هر گونه محدودیت در ستاد ملی در تهران تصمیم گیری می شود بنابراین در استان ها در 

این زمینه نباید اقدامی صورت بگیرد.
وی افزود: مردم مطمئن باشند کالای مورد نیاز آنها اعم از کالاهای مربوط به مسائل 
بهداشتی و درمانی یا کالاهای مصرفی و روزمره تامین خواهد شد و ذخایر ما به اندازه 
کافی وجود دارد و هم خریدهای لازم انجام شده  و بنادر ما پر از کالا است و اگر نیاز به ثبت 

سفارش جدیدباشد، بانک مرکزی ارز لازم آن را تامین کرده و بعد هم تامین خواهد کرد.
روحانی تصریح کرد: ما با کشورهای همسایه برای رفت و آمد در حال مذاکره هستیم،  
مخصوصا برای نقل و انتقال کالا در مرزها که با پروتکل های بهداشتی که مورد توافق ما 
قرار می گیرد و در چارچوب و مدنظر سازمان بهداشت جهانی در حال انجام است وزارت 

خارجه هم در این زمینه فعال است.
رییس جمهوری همچنین از اتخاذ تصمیماتی در مورد کسب و کارهای خاص خبر داد 
و گفت: در جلسه روزیکشنبه دو نوع تصمیم اتخاد شد؛ یک نوع به کسب و کارهایی که 
در این ایام بیشتر تحت فشار قرار گرفتند اعم از اینکه در شرایطی تعطیل شدند یا اینکه 

فعالیت آنها عملا خیلی زیاد نیست؛ حمایت از این کسب و کارها ضروری بود.
وی ادامه داد: در بخش مالیات هم تصمیات خوبی اتخاذ شده که برای پرداخت مالیات 
فرصت سه ماهه به آنها داده شود و مقرراتی که راجع به مالیات است، تصمیم گیری 
شد که شاید فردا اعلام کنیم، چون برخی موارد را بایددر ستاد ملی مطرح و در مورد آن 

تصمیم گیری کنیم.
روحانی تاکید کرد: در زمینه مسائل بهداشتی و درمانی بخش خصوصی هر کمکی که 
بخواهد انجام دهد اعم از تامین لوازم و تجهیزات مورد نیاز؛ جزو هزینه هایی خواهد بود که 
از نظر مالیات قابل قبول است و مشمول مالیات نمی شود؛ این نکات در اختیار مردم قرار 

گیرد و به طور مفصل توضیح داده شود.
رفع محدودیت های بانکی برای چک های برگشتی

وی در باره امهال سه ماهه وام ها به مردم گفت: این اقساط برای سه ماه امهال می 
شود و مردم می توانند برای اسفند، فروردین و اردیبهشت به عنوان زمانی که به آنان مهلت 
داده شده به تاخیر بیاندازند. رییس جمهوری با اعلام تصمیم اتخاذ شده درباره چک های 
برگشتی در این سه ماه نیز اظهار کرد: در خصوص  چک هایی که احتمالا در این سه ماه 
به دلیل شرایط کسب و کارها برگشت می خورد از نظر حقوقی -افرادی که بدهکار هستند 
بعدا باید بدهی خود را پرداخت کنند؛ تصمیمی اتخاذ نکردیم، اما محدودیت های بانکی 
که برای صاحبان چک ها وجود داشت، به طور کلی برای همه کسب و کارها در این سه 
ماه برداشته شد.  به گفته رییس جمهوری حمایت و تسهیلات مشمول ۱۰ رسته شغلی 
بود که در این ایام دچار مشکل شدند، اما برداشتن محدودیت های بانکی برای چک های 
برگشتی شامل همه کسب و کارها می شود و خدمات بانکی برای آنها متوقف نخواهد شد.  
وی در خصوص حق بیمه سهم کارفرما هم گفت: این حق در این سه ماه –اسفند، 
اردیبهشت و فروردین- به تاخیر می افتد و ملزم به پرداخت آن نیستند؛ این حق بیمه را نیز 
ملزم نیستند که در ماه بعد به صورت یکجا پرداخت کنند بلکه به تدریج و تا پایان سال آن را 
پرداخت خواهند کرد، اقداماتی که در این زمینه باید انجام شود و اطلاع رسانی های لازم 

از سوی وزارت رفاه صورت می گیرد.
 اهدای ۴ بسته حمایتی به ۳ میلیون نفر 

روحانی در بخش دیگری از سخنانش گفت: در این جلسه تصمیم گرفته شد به مردم در 
زمینه آب، برق، گاز و عوارض شهرداری و بدهکاری هایی که در این سه ماه خواهند داشت 

را به تعویق بیندازند و این مهلت هم داده شد.

رییس جمهوری افزود: یکی از موضوعات مورد بحث مربوط به افراد خیلی کم درآمد است 
و دچار مضیقه هستند و در این روزها آنها بیشتر دچار مضیقه می شوند مانند دست فروشان 
یا افرادی که به شکل موقت کار می کردند که شامل ۳ میلیون نفر هستند و لیست آنها 

مشخص است؛ پیش بینی شده که در ۴ نوبت بسته حمایتی به آنها پرداخت شود.
روحانی با بیان اینکه نخستین حمایتی در این هفته یعنی تا قبل از پایان سال پرداخت 
می شود، گفت: سه بسته حمایتی دیگر نیز در ماه های بهار 99 پرداخت خواهد شد که 
مبالغی از ۲۰۰ تا ۶۰۰ هزار تومان را شامل می شود و به شکل تفصیلی از سوی سازمان 

برنامه و بودجه و وزارت رفاه بیان می شود.
وی اضافه کرد: نکته دیگر اینکه برای ۴ میلیون خانواری که دچار مشکل بودند غیر از 
۳ میلیونی که گفته شد که متاثر از این شرایط هستند میان یک میلیون تا ۲ میلیون وام با 
بهره بسیار کم و نازل ۴ درصدی دریافت می کنند که بتدریج از یارانه ای که به آنها پداخت 
می شود کسر خواهد شد و ۸ درصد دیگر را دولت به بانک ها پرداخت خواهد کرد که به 

تفصیل سازمان برنامه و وزارت رفاه تشریح خواهد شد.
نیازمندی های ضروری زندگی مردم  تامین شده است 

روحانی تاکید کرد: در بحث مالیات و سهم بیمه و اقساط بانکی برای مشاغلی که در 
این سه ماه دچار مشکل شدند مهلتی برای آنها قرار دادیم و هم برای افرادی که در زندگی 
دچار سختی هستند یارانه ویژه ای برای آخر اسفند و ۳ ماه بهار 99 در نظر گرفتیم و هم 
برای ۴ میلیون خانواری که نیازمند بودند وام با بهره ۴ درصد مدنظر قرار دادیم. این موارد 

مصوباتی است که در این جلسه اعلام شد و برخی دیگر فردا اعلام می شود.
رییس جمهوری گفت: درست این است که روزها روزهای راحتی نیست و زندگی مردم 
ما با سختی هایی توام هست. اما مردم مطمئن باشند نیازهای بهداشتی و درمانی آنها، 
ارزاق عمومی و نیازمندی های ضروری زندگی آنها تامین شده است و در حد امکان دولت 

حمایت خود را نسبت به افرادی که اعلام کردم، انجام خواهد داد.
 روحانی افزود: امیدوارم مردم بتوانند با مراعات همه دستورالعمل های بهداشتی به 
زندگی معمولی و فعالیت های اقتصادی خود ادامه دهند. خداوند هم در این روزهای 

پایانی به مردم کمک خواهد کرد و از این مقطع سخت عبور خواهیم کرد.
با همه توان در کنار پرسنل خدوم بخش بهداشت و درمان هستیم

رییس جمهوری همچنین در گفت وگو با مسوولان بخش های مختلف بیمارستان امام 
خمینی)ره( از جمله متخصص کنترل عفونت بیمارستان، معاون درمان، معاون آموزش و 
پژوهش و معاون پشتیبانی بیمارستان و مدیر پرستاری این مرکز، در خصوص کمبودها و 

مشکلات پیش روی آنان در راستای ارائه خدمات بهتر به مردم با آنان گفت وگو کرد.
درمانی  کادر  و  پرستاران  پزشکان،  فداکاری های  و  تلاش ها  از  قدردانی  با  روحانی 
بیمارستان امام خمینی)ره( و سایر مراکز درمانی در سراسر کشور گفت: تلاش ها و خدمات 
خستگی ناپذیر پزشکان، پرستاران و کادر درمانی کشور در این ایام بسیار ارزشمند است. 
وی افزود: بیمارستان امام خمینی)ره( جزو بیمارستان های حائز اهمیت و افتخارآفرین 
کشور است و در این ایام که مردم با مشکلاتی مواجه شده اند مسوولیت بزرگی را در ارائه 
خدمات درمانی به مردم بر عهده دارد. روحانی اظهار داشت: مطمئنا مردم ایران قدردان 

تلاش ها و فداکاری های پرسنل بهداشت و درمان کشور در این مقطع حساس هستند.
رییس جمهوری با بیان اینکه آرامش نسبی که امروز در کشور به رغم شیوع ویروس 
کرونا وجود دارد به خاطر اعتماد مردم به بخش درمان و بهداشت کشور است، گفت: 
اگر افتخارآفرینان کشور در بخش بهداشت و درمان اینطور به میدان نمی آمدند امروز 
شاهد اضطرابی چند برابری میان مردم بودیم. روحانی تصریح کرد: امروز خوشبختانه 
یک آرامش نسبی در جامعه وجود دارد چرا که مردم می دانند اگر خدای ناکرده دچار این 

بیماری و ویروس شوند کادر درمانی و پزشکان و پرستاران فداکار در کنار آنها هستند.
رییس جمهوری تاکید کرد: دولت با همه توان و امکاناتی که در اختیار دارد برای تامین 
تجهیزات و امکانات و نیز حمایت و پشتیبانی از پرسنل خدوم بخش بهداشت و درمان 

انجام وظیفه می کند.
روحانی با اشاره به اینکه همه مردم باید به دور از حساسیت های بی دلیل، مراقبت های 
بهداشتی را انجام دهند، گفت: این خود مردم هستند که باید بیشتر به خودشان کمک 
کنند و در این راه مسوولان بخش بهداشت و درمان باید راه و مسیر را به مردم نشان دهند 

تا بتوانیم از این مقطع سخت عبور کنیم.
رییس جمهوری اظهار داشت: برابر همه پزشکان، پرستاران و پرسنل و کادر خدوم 

بهداشت و درمان کشور تواضع دارم.

 رییس جمهوری در جلسه با فعالان اقتصادی:

چیزی به نام قرنطینه نه امروز و نه در ایام عید نداریم

معاون  با  دیدار  در  اسلامی  شورای  مجلس  رییس   
آموزشی وزارت بهداشت بر ضرورت پاسخگویی جامعه 
و  کاوی  داده  لزوم  و  کرونا  درباره  پرسش ها  به  علمی 
تحقیقات روشمند برای تحلیل تحولات کرونا به منظور 

پیش بینی و پیشگیری از این بیماری تاکید کرد. 
»علی لاریجانی« در دیدار دکتر  علی اکبر حقدوست، 
معاون آموزشی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
جمعی از پژوهشگران و نخبگان حوزه سلامت بر لزوم داده 
کاوی و تحقیقات روشمند برای تحلیل تحولات کرونا به 

منظور پیش بینی و  پیشگیری از این بیماری تاکید کرد.
رییس مجلس، مطالعه سیر شیوع و رصد اوج و فرودهای 
گسترش این بیماری در کشور را لازمه مبارزه علمی با آن 
دانست و گفت: باید با تلفیق مطالعات دو حوزه آمار و 
سلامت، میزان تاثیر رعایت بهداشت فردی و اجتماعی و 

مهارت های خودمراقبتی در کنترل کرونا سنجش علمی 
شده و نتایج آن در اختیار مردم قرار گیرد تا رفتار جمعی 

را متاثر سازد.
وی با اعلام حمایت مجلس از گسترش دانش در حوزه 
بهداشت عمومی و استفاده از نتایج آن در رسانه ها، این 
اقدام را نیاز امروز جامعه عنوان کرد و افزود: درباره ویروس 
کرونا فرضیه ها و پرسش های فراوانی وجود دارد که پاسخ 

به آنها جامعه را در غلبه بر این بیماری یاری خواهد کرد.
البته  که  این  بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
ثمر  به  مدت  کوتاه  در  پژوهش ها  برخی  است  طبیعی 
نرسد، در عین حال تصریح کرد: از جامعه علمی انتظار 
است که با نیاز امروز  مردم هماهنگ شده و یافته های 
خود را در اولین فرصت در خدمت مدیریت درمان و کنترل 
کرونا قرار دهند. لاریجانی توسعه مدل ها و روش های نو 

برای تحلیل اطلاعات بیماری های همه گیر به ویژه  کرونا 
در مناطق درگیر و پرابتلا را راهکاری اساسی برای  پیش 
بینی و پیشگیری از شیوع آنها دانست و گفت: مجلس، 
آمادگی دارد تا از  مراکز پژوهشی کشور حمایت کند تا این 
مراکز  شناخت سیر کرونا و راه های علمی پیش بینی، 
کنترل  و پیشگیری از آن را متناسب با وضعیت جمعیتی و 
اقلیمی هر استان دنبال کرده و در اختیار ستاد ملی مقابله 
با کرونا قرار دهند. همچنین در این دیدار دکتر علی اکبر 
حقدوست، معاون آموزشی  وزارت بهداشت و رییس کمیته 
این  بررسی های  از  گزارشی  کووید- ۱9،  اپیدمیولوژی 
کمیته درباره سیر گسترش کرونا در کشور  و فرضیه های 
احتمالی در خصوص آن ارائه کرد. پژوهشگران و نخبگان 
حاضر در این نشست هم نتایج بررسی های تحلیلی و 

آماری خود را درباره شیوع کرونا تشریح کردند.

رییس مجلس در دیدار با معاون آموزشی وزارت بهداشت:

 جامعه علمی به پرسش ها درباره کرونا پاسخ دهد

مهدی جعفری*

مصطفی داننده*

رییس انجمن مراقبت های ویژه ایران  گفت :من همان حرف همشیگی را به مردم می زنم؛ 
خواهشا در خانه بمانید، به ما کمک کنید تا از بیماران کنون به بهترین شکل مراقبت کنیم. در 
خانه ماندن و قرنطینه شدن کمک می کند تا ما از تخت هایی که داریم بهترین استفاده را کنیم. 
امیرعلی سوادکوهی اظهارداشت : مجبوریم این شرایط را مدیریت کنیم، تقریبا ۶۰درصد 
تخت های آی سی یو به کوویدی ها اختصاص داده شده و باقی هم در اختیار دیگر بیماران قرار 
گرفته است. باید بپذیریم که با توجه قدرت پخش بسیار بالای این بیماری طبیعتا ۷هزار تخت 
کفاف این تعداد بیمار را نمی دهد. تعداد بسیار زیاد است، شاید باورتان نشود دو ساعت بعد 

از این که مریض ها به بخش فرستاده می شوند، دوباره آی سی یوهای کویید من پر می شوند.
وی افزود:آن چه ما را به عنوان یک پزشک به وحشت می اندازد پخش بسیار سریع این 
بیماری است، خود بیماری قابل کنترل است. وقتی تعداد مریض از حدی بالاتر برود دیگر 
ظرفیت بیمارستان ها قدرت دریافت بیمار را نخواهد داشت.« سوادکوهی تصریح کرد: »اکنون 
کادر پزشکی سربازهای جبهه ما هستند، اگر بخواهید سربازتان خوب کار کند باید وسایلی 

در اختیارش قرار بدهید. شمشیر و سپر ما تجهیزات و دارو است. متاسفانه این ها در ابتدا 
خوب مدیریت نشدند، اما امیدوارم در آینده شرایط آرام تر شود. هرچه بیشتر شمشیر و سپر 
در اختیار ما قرار بدهند باید نسبت به پیروزی در این جنگ اطمینان بیشتری داشته باشند.« 
رییس انجمن مراقبت های ویژه ایران خاطرنشان کرد: »پزشکان و پرستاران استرس بسیار 
بالایی دارند، به خصوص زمانی که بدون تجهیزات مجبور به درمان بیماران می شوند. پزشک 
در شدیدترین حالت استرسی قرار می گیرد و ایمنی بدنش به طور کامل از بین می رود و این 
استرس جای بیماری پیش زمینه ای را پر می کند. به همین دلیل ویروس می تواند روی کادر 
درمانی تاثیر بگذارد و ببینیم  یک پزشک جوان ۴۰ تا ۵۰ ساله به راحتی و سریع فوت می کند.« 
سوادکوهی تاکید کرد: خواهش می کنم مردم ملزومات را برای عدم پخش بیماری رعایت کنند، 
پخش شدن بیشتر بیماری باعث می شود تعداد مراجعات به بیمارستان ها بیشتر شود و ظرفیت 
تخت های آی سی یو پر شود. اگر جلوی پخش ویروس را بگیریم حداقل آن چه هم اکنون وجود 

دارد را می توانیم تحت کنترل قرار بدهیم و شرایط را بهبود بدهیم.

رییس انجمن مراقبت های ویژه ایران:

»آی سی یو«ها پر شده اند، خواهش  می کنم در خانه بمانید

پاسداران  سپاه  کل  عمومی  روابط  مسئول  و  سخنگو   
انقلاب اسلامی از پیشنهاد احتساب زمان فعالیت مشمولین 
فعال در صحنه پیشگیری و مقابله با کرونا به عنوان بخشی 
پاسدار  دوم  سرتیپ  سردار  داد.  خبر  سربازی  خدمت  از 
رمضان شریف در تشریح اقدامات جدید و تکمیلی سپاه و 
بسیج در عرصه پیشگیری و مقابله با ویروس کرونا گفت: به 
یاری خداوند متعال پس از فرمان مبارک فرماندهی معظم 
کل قوا )مدظله العالی( به سردار رئیس محترم ستاد کل 
نیروهای مسلح مبنی بر تشکیل قرارگاه بهداشتی و درمانی 
نیروهای مسلح و متعاقباً برگزاری جلسات اولیه این قرارگاه 
با حضور فرماندهان و مسئولین عالی ارتش، سپاه، ناجا، 
وزارت دفاع و نیز مسئولین وزارت بهداشت و درمان و ستاد 
ملی مبارزه با کرونا، نیروهای سپاه و بسیج در تداوم نقش 
آفرینی هایی که از روزهای اول شیوع این بیماری در کشور 
و تماس سرلشکر سلامی فرمانده کل سپاه با وزیر محترم 

بهداشت گرفته است، وارد مرحله نوینی از امداد و خدمت 
رسانی در این جهاد مقدس شدند. وی افزود: طی روزهای 
اخیر و در چارچوب مصوبات و ابلاغیه های قرارگاه بهداشتی 
و درمانی امام رضا )ع(، قرارگاه پدافند زیستی سپاه روند 
انسجام بخشی بیشتر ظرفیت ها و توانمندی های میدانی 
برای بهبود خدمات را تقویت و شتاب بخشیده است. سردار 
شریف با اشاره به فعالیت شبانه روزی بیمارستانها و مراکز 
درمانی سپاه و نیروهای بسیجی در سراسر کشور و تلاش 
همه جانبه و فراگیر سازمانی برای پاسخ به نیازهای ستاد 
ملی مبارزه با کرونا خاطرنشان کرد: در همین راستا ۷۰۰ 
تخت دیگر به ظرفیت بستری بیمارستان بقیه الله )عج( 
تهران افزوده شده است و با تجهیز نقاهتگاه ها و کمپ های 
مراقبتی و نیز تزریق نیروی انسانی متخصص پزشک و پرستار 
به مجموعه های درمانی و تشخیصی در کنار تمهیدات و 
تلاش های سایر دستگاه ها، نهادها و سازمان های فعال در 

حوزه مبارزه با کرونا شرایط مطمئن تری فراهم شده است. 
سخنگوی سپاه یادآور شد: در حوزه تأمین اقلام بهداشتی 
و توسعه عملیات آلودگی زدایی و ضدعفونی کردن معابر و 
اماکن، هم اکنون ۱۰ هزار پایگاه مقاومت بسیج در استان ها 
و شهرهای مختلف فعال هستند و با حمایت های مستقیم و 
غیر مستقیم در زمینه تولید ماسک، دستکش، لباس و مواد 
ضد عفونی و توزیع مدیریت شده آن به مردم و همچنین تهیه 
و توزیع بسته های معیشتی به نیازمندان و آسیب دیدگان در 
استان های بیشتر درگیر با کرونا در وضعیت رضایت بخشی 
بسیجی  و  پاسدار  هزار   ۱۰۰ مشارکت  وی  رسیده ایم. 
با کرونا و سازماندهی و بسیج امکانات و  نبرد  در صحنه 
بخش های  در  افزاری  نرم  و  افزاری  سخت  ظرفیت های 
از  را  مختلف بهداشتی، درمانی و پزشکی سپاه و بسیج 
افتخارات این نهاد در تاریخ خدمت به مردم و میهن اسلامی 

توصیف کرد.

سخنگوی سپاه پیشنهاد کرد؛

زمان فعالیت مشمولین در مقابله با کرونا بخشی از خدمت سربازی
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چرا برخی کودکان افسرده می شوند؟

افسردگی یک بیماری پیچیده با علل بیولوژیکی، روانی و اجتماعی است. این بدان 
معناست که عوامل بسیاری در بروز آن نقش دارند مانند: ژنتیک، تغییرات شیمیایی مغز، 
مشکلات شخصیتی، عوامل محیطی مانند تروما و استرس، سابقه خانوادگی ابتلابه 
افسردگی، متولد شدن از مادر کمتر از ۱۸ سال، سابقه استرس درگیری بین والدین، 
مشکلات خواب، مشکلات جسمانی به ویژه بیماریهای مزمنی مانند آسم، اضافه وزن یا 
چاقی، عدم مهارت های مقابله ای، سبک تفکر منفی، روابط ضعیف با دوستان، مشکلات 

مدرسه، از دست دادن عزیزان و وزن کم هنگام تولد.
اما هیچیک از عوامل بالا به تنهایی سبب افسردگی در کودکان نمی شود، گاهی برخی 
از کودکان با داشتن فاکتورهای خطرناک زیادی خوشبختانه به افسردگی مبتلا نمی شوند 

در حالی که برخی دیگر با داشتن چند فاکتور ناچیز افسرده می شوند.
 افسردگی در کودکان چگونه تشخیص داده می شود؟

تشخیص افسردگی در کودکان نه با آزمایش خون و نه با تصویربرداری مشخص نمی شود 
بلکه متخصصان بهداشت روان )روانپزشکان، مشاوران و مددکاران اجتماعی( با مشاهده 

علائم و رفتار و سؤال و جواب با کودک و سابقه خانوادگی پی به افسردگی در او می برند.
درمان افسردگی در کودکان

درمان افسردگی در کودکان ممکن است شامل دارو، تغییر در شیوه زندگی و مشاوره 
خانواده باشد. درمانگران نیز با افزایش فعالیت بدنی، تجویز داروهای ضدافسردگی، 
احساسات،  کنترل  آموزش  همچنین  و  افسردگی  مورد  در  خانواده  آگاهی  افزایش 

اضطراب و استرس به کودک کمک می کنند. 
چگونه به کودک افسرده خود کمک کنیم؟

درمان افسردگی در کودکانی که از حمایت کافی از سوی والدینشان برخوردارند بسیار 
سریعتر اتفاق می افتد.

همدلی 
اکثر کودکانی که از افسردگی رنج می برند تمایلی برای بروز احساساتشان ندارند و همین 
موضوع باعث ایجاد فاصله بیشتر بین خود و والدینشان می شود. بنابراین با همدلی و 
گوش کردن به صحبت هایشان می توانید وارد دنیای آنها شده و به مشکلاتشان پی ببرید. 
ممکن است فراز و نشیب های روابط خانوادگی آنها را ناامید و متقاعد به پنهان کاری کند، 

اگر اینگونه است سعی کنید با همدلی گفتگو را آغاز کنید.
کاهش انتظارات

برخی از والدین بدون در نظر گرفتن افسردگی در کودک خود، به اشتباه بر این باورند 
که باید خواسته ها و انتظاراتشان به روال سابق برقرار باشد در صورتیکه این کار تنها باعث 
دوری و جدایی بیشتر آنها از یکدیگر می شود. زمانیکه کودک نتواند انتظارات والدین خود 
را برآورده کند ناخودآگاه احساس شکست کرده و در لاک خود فرو می رود، بنابراین لازم 
است تا انتظارات خود را کاهش دهید و در پیروی از قوانین و مقرراتی که در خانه حاکم 

کرده اید تخفیف قائل شوید. 
تغییر دیدگاه کودک

زمانیکه کودک تسلیم ناامیدی می شود درک و دید او از دنیای اطرافش تاریک و منفی 
می شود. بنابراین به او نشان دهید که چگونه غم و ناراحتی در زندگی ما تأثیر گذاشته و 
ما را وادار به باور چیزهای نادرست می کند. به او اطمینان دهید که با کمک به او خواهد 
توانست تا دیدگاهش را نسبت به دنیا تغییر دهد و دید مثبتی نسبت به آن پیدا کند. 
بنابراین تشویق به صحبت کردن کنید و از او بخواهید تا از انزوا خارج شده و احساساتش 
را به راحتی بروز دهد. به یاد داشته باشید که شما بهترین الگوی کودکتان هستید، شاید 

برای این کار نیاز به مشاور داشته باشید. 
تقویت مهارت های ارتباطی

دارد.  کودکان  افسردگی  درمان  در  مهمی  نقش  دیگران  با  ارتباطی  مهارت  تقویت 
روش های زیادی برای کمک به بهبود مهارت های ارتباطی در کودکان وجود دارد مانند 
دور هم جمع شدن چند خانواده، شرکت در فعالیت های گروهی، ورزش های دسته 
جمعی، شرکت در کلاس های آموزشی، شناسایی نقاط قوت کودک و تمرکز روی آن، 
آموزش دوست یابی و بردن کودکان به مکان هایی که گروه همسالانشان در آنجا بیشتر 

حضو دارند مانند پارک، جش تولد و...
فعالیت بدنی

در مطالعه ای که روی ۳۵۰۰۰ کودک و نوجوان ۶ تا ۱۷ سال انجام شد مشخص گردید 
که کودکانی که هیچ فعالیت بدنی نداشتند دو برابر بیشتر از کودکانی که در طول روز 
ورزش می کردند به افسردگی مبتلا شده بودند. این مطالعه نشان داد کودکانی که تنها 
سه روز در هفته ورزش می کنند از سلامت روانی بیشتری برخوردارند و احتمال افسردگی 
در آنها بسیار کمتر است. فعالیت بدنی باعث افزایش مدت زمان خواب باکیفیت شده و 

خواب خوب نیز ارتباط نزدیکی با سلامت روان کودکان دارد.

متخصص طب ایرانی :

با این میوه ریه های خود را تقویت کنید 

متخصص طب ایرانی گفت: مصرف »عناب« موجب تقویت سیستم ایمنی بدن و ریه 
می شود.  علیرضا یارقلی متخصص طب ایرانی ، با بیان اینکه صرفاً مصرف غذاهای گرم 
باعث بالا رفتن مقاومت بدن نمی شود، اظهار داشت: به طور مثال مصرف عناب باعث 
تقویت سیستم ایمنی بدن و ریه خواهد شد اما طبع این میوه سرد و خشک است به همین 
دلیل نمی توان قانون کلی را برای مصرف گرمی جات یا سردی جات تعیین کرد. وی ادامه 
داد: به طور کلی برای تقویت قوای عمومی بدن توصیه شده که غالباً غذای گرم استفاده 
شود یعنی اگر عناب استفاده می کنیم در کنار آن از آویشن نیز استفاده کنیم تا از این طریق 
بتوانیم سیستم ایمنی بدن را تقویت کنیم. یارقلی با اشاره به اینکه خواب مناسب و تماشای 
فیلم و تصاویر انرژی بخش و خواندن کتاب های با مضامین مثبت می تواند در روزهایی که 
همه ما باید در خانه بمانیم باعث ایجاد نشاط و افزایش روحیه شود، اظهار داشت: مصرف 
آب و غذاهای آبکی مانند سوپ باید در رژیم غذایی روزانه قرار گیرد همچنین توصیه می کنم 
برای تهیه سوپ از مواد غذایی مانند هویج، جعفری و گزنه استفاده کنیم به دلیل اینکه 
این غذاها می توانند سیستم ایمنی را تقویت کنند. این متخصص طب ایرانی در پایان 
گفت: استفاده از غذاهای ساده در این ایام توصیه می شود و از مصرف غذاهایی که باعث 

سنگینی معده می شود باید پرهیز کرد.

سلامت 

بروز ناراحتی به صورت گریه و عزاداری و برگزاری مراسم و خیرات و دعا برای متوفی 
به طورحتم در تسلی بخشی بازماندگان بسیار مفید است، اما در شرایطی که برپایی 
هرگونه تجمعات اعم از شادی و سوگواری به منظور جلوگیری از شیوع ویروس کرونا 
بسیار توصیه می شود، باید بدانیم از چه طریقی می توانیم به بازماندگان تسلی دهیم. 

چند وقتی است شیوع ویروس کشنده کرونا در نقاط مختلف کشورمان، جمعی از 
خانواده ها را سوگوار عزیزان خود کرده است و این روند همچنان ادامه دارد.

خانواده هایی که به دلیل خطرناک و ناقل بودن این ویروس کشنده به اجبار در عزلت 
و گوشه نشینی و تنهایی در فراق عزیز از دست رفته خود به سوگ نشته اند و به طور حتم 
جای خالی نزدیکان برای تسلی دادن به خانواده داغدار و همراهی با آنان برای رهایی 

یافتن از غم و تحمل این داغ بزرگ بسیار محسوس است.
یکی از دوستان تعریف می کرد که یکی از همسایه های آنها در یکی از استان های 
شمالی که عزیز خود را از دست داده است، در غربت و تنهایی در حال سوگواری هستند 
و هیچ یک از اطرافیان و نزدیکان آنها از ترس ابتلا به ویروس کرونا جرات حضور در منزل 

متوفی برای تسلی دادن به بازماندگان را ندارند.
به راستی در این شرایط وظیفه نزدیکان و اطرافیان متوفی در قبال بازماندگان آنها که 
عزیز خود را به علت  بیماری کرونا از دست داده اند و از طرفی دفن متوفی نیز با شرایط 
معمول متفاوت است، چیست و آنها در این شرایط خاص و گذرا چگونه باید بازماندگان 

متوفی را تسلی خاطر بخشند.
ضرورت آموزش غلبه بر تنش ها 

دکتر »محمد باقر صابری ظفرقندی چند نکته روانشناختی برای این روزها را که 

خبرهای ناگوار بخشی از زندگی روزمره شده، توصیه کرده است.
وی با اشاره به اینکه، در سال های اخیر به خصوص سال ۱۳9۸ حوادث و سوانح به 
قدری زیاد بود که شاید هیچ کس نمی توانست چنین وضعیتی را در مخیله خود فرض 
کند، گفت: یکی از موضوعات ناخوشایند همه این اتفاقات پدیده یا واقعه »مرگ« است. 
تنهایی، متعاقب حوادث  به  از مردن، خود  نگرانی  اظهار داشت:  روانپزشک  این 
غیرمترقبه به قدری استرس زا هست که ضرورت دارد تا کارشناسان حوزه سلامت روان 
بر آن متمرکز شده و راهکارهای علمی و عملی برای کاهش اینگونه تنش ها را به آحاد 

جامعه تعلیم دهند.
صابری ظفرقندی تاکید کرد: نکته کلیدی در این زمینه این است که نباید از گفت و 

شنود در مورد مرگ طفره رفت.
وی ادامه داد: گفتگو درباره مرگ که در آموزه های دینی و فرهنگی زیر عنوان »یاد 
مرگ« از آن یاد شده است، می تواند به افراد کمک کند تا مرگ را به عنوان بخشی از 
زندگی بپذیرند. این پذیرش کمک می کند تا بتوانیم بر نگرانی ها و استرس هایی که 

»تصور مرگ« در ما ایجاد می کند، غلبه کنیم.
فقدان عزیزان و سوگواری بازماندگان 

صابری ظفرقندی همچنین با بیان اینکه، کسانی که عزیزی را از دست می دهند، 
به صورت طبیعی دچار »واکنش سوگ« خواهند شد، گفت: »فقدان« ها بازماندگان را 

سوگوار می کند که امری کاملا طبیعی است.
وی تاکید کرد: نکته مهم و کاربردی در حوزه رعایت بهداشت روان در مواجهه با فقدان، 

توجه به فرایند و مراحل سوگواری است.

این روانپزشک در پاسخ به سوال چگونگی مواجهه با بازماندگان در این روزها که به 
نوعی یادآور روزهای جنگ شده است و روزانه یا هفته ای خبر فقدان عزیزی به گوش 
می رسد چیست، اظهار داشت: البته مهمترین اقدام، افزایش تاب آوری به معنی 

افزایش قدرت سازگاری با شرایط است.
وی بیان کرد: در واقع تاب آوری به معنی عدم سوگواری نیست و این مهم در مورد 

کودکان و پدران و مادران توجه ویژه تری را طلب می کند.
تکلیف بازماندگان در خصوص کودکان متوفی

اما تکلیف ما در خصوص کودکان در هنگام فقدان عزیزان خود چیست، آیا باید حتی 
الامکان کودکان را بی خبر از واقعه نگه داریم یا ضرورت دارد که با لحاظ ملاک های 

روانشناختی، کودک یا سایر بازماندگان از واقعه مطلع شوند؟
صابری ظفرقندی در ارتباط با این موضوع با بیان اینکه، بدیهی است مفهوم مرگ در 
کودکان و در سنین مختلف متفاوت است، افزود: آنچه اهمیت دارد اینکه کودک لازم 
است در مراسم یادبود و سوگواری مشارکت کند تا به تدریج به این باور برسند که مرگ 

یک رویداد برگشت ناپذیر است.
وی افزود: اگر این فرایند به درستی طی نشود و اصطلاحا کودک در یکی از مراحل 

سوگ توقف کند، باید منتظر شروع رفتارهای نابهنجار در آینده باشیم.
این روانپزشک ادامه داد: بدیهی است منظور از حضور در مراسم سوگواری عزیز از 
دست رفته به معنی دیدن جنازه و برخی صحنه ها نیست که حتی برای بزرگترها هم 

آسیب زا است.
صابری ظفرقندی تاکید کرد: اطرافیان باید توجه داشته باشند که مراحل سوگ با 
شوک و انکار، خشم و اعتراض، ناامیدی و درهم ریختگی شروع و ادامه یافته تا در نهایت 

به بهبودی منتهی می شود.
وی گفت: در شرایط عادی توصیه کاربردی برای همه عزیزانی که شاهد مرگ هستند 
یا عزیزی را از دست داده اند و در فقدان محبوبی سوگوار هستند، این است که بروز 
ناراحتی به صورت گریه و عزاداری و گرفتن مراسم و خیرات و دعا برای متوفی می تواند 

در طی موفقیت آمیز فرایند سوگواری بسیار مفید باشد.
بهترین راهکار تسلی دادن به بازماندگان جانباختگان 

این روانپزشک با اشاره به اینکه، در این روزها که به دلایل صحیح بهداشتی، دستورات 
لازم الاجرای محدودیت در تجمعات و برگزاری مجالس ختم و تشییع صادر شده است، 
رعایت اقدامات فوق، به معنی نفی سوگواری و گریه و همدلی در مورد بازماندگان نیست.
صابری ظفرقندی با تاکید بر اینکه، احتمـال انتقـال از افـراد حاضـر در تجمعـات 
وجود دارد، گفت: باید از قـرار گرفتن در تجمعات مربوطـه و ایجاد تراکـم خـودداری 
کرد و بهترین راه تسلی بازماندگان به منظور حفظ سلامت نزدیکان به طور حتم به شکل 

غیرحضوری است.
وی با اشاره به پیشرفت و توسعه انواع و اقسام تکنولوژی های ارتباط تصویری و فراگیر 
شدن آن در جامعه، به اطرافیان خانواده های داغدار که عزیزان خود را به دلیل شیوع 
ویروس کرونا از دست داده اند، پیشنهاد کرد: تا بازگشت وضعیت به شرایط عادی، از 
تلفن و اینگونه وسایل ارتباطی برای تسلی دل بازماندگان متوفی استفاده کنند و تسلی 
بخش آنها باشند. این روان پزشک گفت: به طور حتم مردم و خانواده متوفیان، شـرایط 
ویـژه حاضر را درک می کنند و حاضر نیسـتند سـلامت کسـی بـرای تسـلیت گویی به 

آنان در خطر افتد.
وی به بازماندگان متوفیان ناشی از ویروس کرونا توصیـه کرد که آئین صـرف غـذا و 
دیگـر نـذورات را بـه زمـان دیگری با شـرایط مناسب موکول کنند یا هزینه های آن را به 

شکل دیگری در موارد عام المنفعه صرف کنند.

ضرورت آموزش غلبه بر تنش ها  ؛

بازماندگان جانباختگان کرونا را چگونه تسلی دهیم؟

این روزها که اپیدمی کرونا کشور را فراگرفته، مراجعات افراد به 
پزشکان به علت مشکل نابویایی نیز افزایش یافته، هنوز میزان شیوع 
این  اغلب  گویند  می  متخصصان  نیست،  مشخص  اختلال  این 
عارضه خود به خود درمان می شود اما میزان بهبود یافتگی و زمان 

آن چقدر است و روش درمان چیست؟ 
مشکل نابویایی به معنای اختلال در حس بویایی است، در برخی 
با حس  و همراه  کامل  به طور  بویایی  دادن حس  از دست  افراد 

چشایی رخ داده است و در برخی افراد این عارضه خفیف تر است.
اغلب افرادی که با این مشکل مبتلا شده اند، به کرونای خفیف 
مبتلا بوده اند و گاهی تنها علامت آنها از این بیماری ممکن است 
از دست دادن حس بویایی باشد به طوری که حتی متوجه ابتلا به 
ویروس کرونا نیز نشده اند. ویروس کرونا بی صدا آمده و رفته است اما 

نگرانی از نابویایی به مشکلی جدی تبدیل شده است.
مسعود مردانی، متخصص عفونی و عضو کمیته کشوری مبارزه با 
بیماری های واگیر وزارت بهداشت به ایرنا گفت: اختلال در چشایی 
و بویایی در روزهای اخیر و بعد از شیوع کرونا گزارش شده است. 
البته هنوز اینکه این مساله به ویروس کرونا مرتبط باشد به طور دقیق 
ثابت نشده است و یکی از عللی که برای آن ذکر می شود استفاده 
بیش از حد از مواد شوینده کلردار است، درمان مشخصی ندارد. 
بخش عمده افرادی که دچار این مشکل شده اند خود به خود بهبود 
می یابند و نیازی به درمان خاصی ندارند البته زمان می خواهد و 

نباید نگران شوند.
وی گفت: اگر بعد از مدتی مشکل نابویایی بر طرف نشد، این افراد 
باید به متخصص گوش و حلق و بینی مراجعه کنند. ممکن است این 
متخصصان درمان با کورتن را معرفی کنند، در صورتی که این عارضه 
به ویروس کرونا مرتبط باشد، در دوره حاد بیماری استفاده از کورتن 
پیشنهاد نمی شود چون می تواند ویروس را در بدن فعال کند اما اگر 
دوره حاد بیماری گذشته باشد، با تشخیص متخصص گوش و حلق 

و بینی منعی ندارد.
پروتکل درمان نابویایی نداریم

محمد علی اکبری متخصص گوش و حلق و بینی نیز با اشاره به 
افزایش مراجعه بیمارانی که در روزهای اخیر حس بویایی و چشایی 
خود را از دست داده اند به ایرنا گفت: این رخداد برای همه افرادی که 
به ویروس کرونا مبتلا می شوند نمی افتد و برای افراد معدودی اتفاق 
می افتد اما از طرفی خیلی  از افراد در سطح جامعه هستند که به 
کرونای خفیف مبتلا بوده اند و تنها علامت آنها از دست رفتن حس 
بویایی و چشایی است که در صورت تشخیص و درمان فوری، بهبود 

می یابند و نیازی به بستری در بیمارستان ها ندارند.
وی گفت: اکنون که با شیوع ویروس کرونا مواجه هستیم، نیاز به 
یک گایدلاین تازه برای درمان این بیماران، بیش از هر زمان دیگری 
احساس می شود و وزارت بهداشت با همکاری متخصصان عفونی 
و گوش و حلق بینی باید پروتکل درمانی مشخصی را برای درمان 

عارضه نابویایی بعد از کرونا تعیین و اعلام کنند.
مشکل کجاست؟

ابراهیم رزم،متخصص گوش و حلق و بینی نیز در این مورد گفت: 
بیشترین درگیری که ویروس کرونا ایجاد می کند به دستگاه تنفسی و 
به خصوص ریه است و بعد از آن قلب و کلیه و سیستم عصبی را درگیر 
می کند. ویروس کرونا البته در سالهای گذشته نیز بوده و موجب 
نوعی سرماخوردگی می شده است و اکثر این بیماران خودشان 

خوب می شدند و عارضه جدی نداشت.
استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران افزود: در واقع ویروس جدید 
کرونا که امسال شایع شده و اکنون به صورت پاندمی و بیماری 
جهانی تبدیل شده نوع جهش یافته ویروس کروناست که سرایت 
بالاتری دارد و به علت شیوع بالاتر تعداد مرگ و میر بیشتری هم 

دارد.
نایب رئیس انجمن راینولوژی ایران اضافه کرد: ویروس قدیمی 
کرونا هم در مواردی به سیستم عصبی آسیب می رساند و بیمارانی را 

در سالهای قبل داشتیم که دچار نابویایی یا مشکل چشایی بودند، 
بررسی که می کردیم مشخص می شد که این عوارض بعد از مدتی 

خود به خود و بدون عوارض جدی خوب می شد.
وی گفت: در مواردی هم برای درمان نابویایی یا اختلال چشایی در 
افراد مبتلا به ویروس کرونا برای آنها مکمل »روی« یا مولتی ویتامین 
حاوی ویتامین آ تجویز می کردیم و در مواردی نیز کورتن تجویز می 
شد تا التهاب بینی بر طرف شود اما در مورد ویروس کرونای جدید 
چون مانند ویروس ایدز عمل می کند و به سیستم ایمنی بدن آسیب 
می رساند، تجویز کورتن برای این بیماران در دوره بیماری کووید ۱9 

ممکن است خطرناک باشد.
رزم پا ادامه داد: در مورد ویروس کرونای قدیمی یا ویروس هایی 
که در گذشته موجب سرماخوردگی و متعاقب آن نابویایی می شدند 
معمولا نابویایی بعد از سه هفته، یک ماه یا حداکثر یک سال برمی 
گشت اما اگر بعد از یکسال نابویایی بر طرف نمی شد دیگر درمانی 

نداشت و بویایی بر نمی گشت.
عضو هیات مدیره جامعه جراحان گوش و حلق و بینی گفت: 
برخی افرادی که دچار نابویایی می شوند، حس چشایی آنها هم 
دچار مشکل می شود علت آن این است که معمولا انسان بو و مزه 

را با هم احساس می کند و اختلال چشایی به خاطر نابویایی است.
وی افزود: درجه آسیب به حس بویایی در این افراد متفاوت است 
و افرادی که درجه کمتری از نابویایی را دارند، حس چشایی آنها 
مشکل ندارد اما در افرادی که نابویایی کامل دارند، حس چشایی 

هم از بین می رود.
افزایش نابویایی بعد از کرونا

رزم پا ادامه داد: در مورد کرونای جدید در یک ماه اخیر به میزان 
قابل توجهی تعداد مراجعاتی که از نابویایی شکایت دارند افزایش 
یافته است. بسیاری از این افراد هیچ علامت جدی از کرونا نداشتند 
و شاید دچار عوارض خفیف ویروس کرونا شده بودند و شاید تنها 

علامت آنها از این ویروس نابویایی بوده باشد.
این متخصص گوش و حلق و بینی گفت: اختلال نابویایی را باید 
به دو دسته تقسیم کنیم، یک دسته مواردی است که به علت مشکل 
انسداد بینی و راه هوایی و پولیب ایجاد می شود و دوم مواردی که به 

علت آسیب به سیستم عصب بویایی رخ می دهد.
وی افزود: مواردی که به علت پولیپ و انسداد و گرفتگی بینی رخ 
می دهد به راحتی با درمان دارویی یا جراحی قابل درمان است و 
مشکل این افراد بر طرف می شود اما افرادی که دچار تخریب مخاط 

و عصب بویایی می شوند، مشکل جدی تری دارند.
به علت  نابویایی  زیادی مشکل  افراد  البته در  ادامه داد:  پا  رزم 
ویروس کرونا نیست و به علت مسمومیت با گازها و مواد شوینده 

حاوی ترکیبات کلر است که عوارض آن درست شبیه نابویایی ناشی 
و  خستگی  و  بینی  آبریزش  سردرد،  حتی  و  کروناست  ویروس  از 

گوفتگی بدن را هم دارند.
وی گفت: بیماری ویروس کرونا سه علامت اصلی دارد که شامل 
تب، سرفه خشک و تنگی نفس است و بعد از آن اختلال بویایی و 
چشایی هم به عنوان علایم بیماری ناشی از ویروس کرونا دیده شده 
است. البته در کرونا هم ممکن است همه مبتلایان تب نداشته باشند 

و دوره خفیف بیماری را حتی بدون علامت طی می کنند.
این متخصص گوش و حلق بینی افزود: مقاومت افراد در برابر 
ویروس کرونا هم فرق دارد، افرادی که سیستم ایمنی ضعیف تری 
قلبی  بیماری  یا  شوند  می  درمانی  شیمی  دارند،  دیابت  دارند، 
وعروقی دارند، اگر به ویروس کرونا مبتلا شوند، دچار نوع شدید 
این بیمای می شوند و اکثر موارد مرگ ویروس کرونا هم از بین این 
بیماران مزمن بوده اند که در بین افراد سرشناس هم نمونه های 

متعدد آن وجود دارد.
رزم پا گفت: افرادی که همزمان با نابویایی علائم دیگر کرونا را دارند 
باید تست کرونا بدهند یا با سی تی اسکن ریه، مشخص شود که 
مبتلا به کرونا هستند یا نه البته آزمایش کرونا همیشه دقیق نیست و 
بین ۲۰ تا ۳۰ درصد افراد مبتلا به ویروس کرونا ممکن است جواب 

تست آنها منفی کاذب شود.
علامت  بی  یا  دارند  کرونا  خفیف  علایم  که  افرادی  افزود:  وی 
هستند اما جواب تست آنها منفی شود باز هم باید از دیگران فاصله 
بگیرند و تماس خود را کم کنند؛ نه برای سلامت خودشان بلکه برای 
جلوگیری از انتقال بیماری به اطرافیان چون ممکن است، بدون 

هیچ علامتی ناقل بیماری باشند.
این متخصص گوش و حلق و بینی ادامه داد: در برخی موارد واقعا 
تشخیص اینکه فرد دچار ویروس کرونا شده یا مسمومیت با مواد 
شوینده حاوی کلر با معاینه ظاهری کامل برای پزشک هم مشکل 
می شود اما اگر مشخص شود که فرد دچار ویروس کرونا با علایم 

خفیف است دو مسیر درمان وجود دارد.
وی گفت: یک روش درمان علامتی است، در این روش از کورتن 
و مکمل هایی مثل روی و ویتامین آ استفاده می شود اما اکنون با 
توجه به اینکه کورتن سیستم ایمنی را تضعیف می کند و ممکن است 
موجب حاد شدن بیماری کرونا شوند، کورتن جزو پروتکل درمانی 
این افراد نیست مگر اینکه مطمئن شویم به جز نابویایی هیچ علامت 
دیگری از کرونا ندارند که در این افراد از اسپری های موضعی کورتنی 

استفاده می شود.
تمرینی برای بازگشت بویایی

رزم پا ادامه داد: با وجود این بهترین کار این است که فرصت بدهیم 

که نابویایی برگردد، زیرا در افراد بسیار زیادی نابویایی به صورت خود 
به خود بر می گردد البته یک تمرین برای بازتوانی بویایی وجود دارد 
که خیلی کمک کنند و نوعی فیزیوتراپی برای بویایی است و آن این 
است که فرد در طول روز چندین باربرخی بوهای مختلف را بو بکشند 
مثل قهوه، گل یا بوهایی را که دوست دارند را بو کنند و بررسی ها 
نشان می دهد که در برخی موارد این کار به برگشت سریعتر بویایی 

کمک می کند.
وی افزود: آنتی بیوتیک برای درمان نابویایی تاثیری ندارد و فقط 
در مواردی کاربرد دارد که فرد همزمان با نابویایی دچار یک عفونت 
دیگری مثل عفونت سینوس ها هم شده باشد در غیر این صورت 

آنتی بیوتیک کمکی نمی کند و تاثیری ندارد.
این متخصص گوش و حلق و بینی گفت: البته برخی بوها مثل 
بوی آمونیاک و برخی مواد شیمیایی از طریق حس بویایی احساس 
نمی شود بلکه بیشتر به علت تحریک اعصاب دیگر است و مسیر 
برخی بوهای محرک از طریق عصب بویایی نیست و اگر این افراد 
بوی این مواد احساس می کنند به معنای بازگشت حس بویایی 

نیست.
نایب رئیس انجمن راینولوژی افزود: در هر صورت ردپای ویروس 
کرونا در نابویایی که اخیرا موارد آن زیاد شده است، دیده می شود. 
بیماران مبتلا به این عارضه باید صبر کنند زیرا درصد بالایی از این 

افراد بعد از مدتی حس بویایی خود را باز می یابند.
وی گفت: با توجه به اینکه ویروس کرونای جدید مدت کمی است 
که شیوع پیدا کرده هنوز آمار دقیقی از درصد افرادی که به علت این 
ویروس دچار نابویایی می شوند و درصد افرادی که خود به خود بهبود 
پیدا می کنند مشخص نیست اما مطالعاتی در دانشگاههای علوم 
پزشکی در این زمینه در حال انجام است و این آمارها و اطلاعات به 

زودی مشخص می کند.
چرا کودکان افسرده می شوند؟

قرار گرفتن در شرایط بحرانی و شنیدن اخبار دردناک و اندوهگین 
علاوه بر بزرگ ترها، کودکان را نیز افسرده و زندگی آینده آنها را با 

تهدید روبرو می کند...
افسردگی نوعی اختلال خلقی در کودکان است که از نشانه های 
اصلی آن احساس ناامیدی، غم و ناراحتی در طولانی مدت است. از 
دیگر نشانه های افسردگی در کودکان تفکر منفی و تمرکز بیش از حد 
بر مشکلات و سختی ها و شکایت از آن ها است. افسردگی می تواند 
در کاهش میزان انرژی، اشتها و خواب کودکان تأثیر گذاشته و در 
فعالیت ها و برنامه های روزانه آنها اختلال ایجاد کند. طبق اعلام مرکز 
کنترل و پیشگیری از بیماری ها سن ابتلا به افسردگی در کودکان 
از سه سالگی شروع می شود و تنها نیمی از کودکان افسرده قبل از 

رسیدن به سنین بزرگسالی افسردگی شان تشخیص داده می شود. 
علائم و نشانه های افسردگی در کودکان عبارت است از:

- احساس غم، اندوه و ناامیدی
- کم تحرکی که یکی از شایعترین علائم افسردگی در کودکان است

- شکایت مدام از مشکلات جسمی مانند دل درد 
- بی علاقگی به فعالیت های لذت بخش برای کودکان

- بی انگیزه بودن
- تغییر در عادات خواب
- تغییر در عادات غذایی
- کمبود اعتماد به نفس

- مشکل در تمرکز
- صحبت از مرگ

- گریستن
- اختلاف پیدا کردن با خواهر و بردار یا دوستان

زمانیکه کودک نتواند انتظارات والدین خود را برآورده کند ناخودآگاه 
احساس شکست کرده و در لاک خود فرو می رود، بنابراین لازم است 
تا انتظارات خود را کاهش دهید و در پیروی از قوانین و مقرراتی که در 

خانه حاکم کرده اید تخفیف قائل شوید.

یک متخصص گوش و حلق و بینی پاسخ می دهد
نابویایی پس از کرونا چگونه درمان می شود؟

بودن  موثر  بر  دال  علمی  مستندات  تاکنون  گفت:  بهداشت  وزارت  تغذیه  مدیردفتر 
مکمل های ویتامینی در پیشگیری و کنترل کرونا وجود ندارد؛ بنابراین مصرف خودسرانه آنها 
علاوه بر بروز مسمومیت ناشی از مصرف زیاد،موجب تضعیف سیستم دفاعی بدن می شود.  
زهرا عبدالهی، گفت: درباره بیماری ویروس کرونا کووید 19 که در حال حاضر در کشورهای 
جهان و ایران شایع شده است، با توجه به ناشناخته بودن این ویروس، تاکنون مستندات و 
شواهدی علمی دال بر موثر بودن مکمل های ویتامینی در پیشگیری و کنترل کرونا ویروس 
کووید 19 وجود ندارد. وی ادامه داد: مکمل های ویتامینی، دسته ای از ترکیبات شیمیایی 
ویتامین ها و املاح معدنی مثل آهن، رو ، کلسیم و منیزیوم و .... هستند که به طور سنتیک 
تولید شده و ممکن است در موارد خاصی در کنترل و درمان بیماری ها زیر نظر پزشک و 
متخصصین تغذیه موثر واقع شوند. مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت افزود: 
متاسفانه انتقال اطلاعات غیرعلمی و اثبات نشده در مورد مصرف مکمل های ویتامینی برای 
پیشگیری از این بیماری توسط افراد، گروه ها و انجمن های مختلف علاوه بر سردرگمی مردم 

عواقب جبران ناپذیری را به دنبال خواهد داشت. عبدالهی تأکید کرد: مصرف خودسرانه 
مکمل ها علاوه بر بروز مسمومیت ناشی از مصرف زیاد، موجب تضعیف سیستم دفاعی بدن 
می شود؛ زیرا سیستم ایمنی و دفاعی بدن در صورتی می تواند در مقابل بیماری از بدن دفاع 
کند که تمام ویتامین ها و املاح معدنی یعنی ریزمغذی ها در یک حالت تعادل و  تناسب در 
بدن وجود داشته باشند. وی اضافه کرد: طبعا با زیادی مصرف یک نوع خاص از ویتامین ها 
مثل ویتامین ث، ویتامین د، ویتامین آ و یا مصرف یک نوع  از املاح معدنی مثل کلسیم، روی 
و یا منیزیوم به تنهایی موجب برهم خوردن تعادل بین ریزمغذی ها در بدن شده و این خود 
موجب تضعیف سیستم ایمنی بدن می شود. مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت 
تاکید کرد: در حال حاضر فقط مصرف مکمل هایی که در قالب برنامه های ملی نظام 
سلامت از طریق شبکه های بهداشتی درمانی کشور توسط کارکنان بهداشتی و کارشناسان 
تغذیه  توصیه می شود، باید مطابق با دستور العمل های وزارت بهداشت توسط گروه های 
آسیب پذیر تغذیه ای مصرف شوند. عبدالهی بیان داشت: مردم فقط به توصیه های دفتر 

بهبود تغذیه جامعه در وزارت بهداشت عمل کنند و در دام عده ایی سود جو که به توصیه و 
فروش مکمل های ویتامینی با قیمت های گزاف پرداخته اند نیفتند؛ هرگونه توصیه توسط 
متخصصین و کارشناسان خارج از بخش بهداشت هم فقط در صورت هماهنگی و تایید این 
دفتر قابل استفاده است.  وی تصریح کرد: در حال حاضر تنها راه موثر پیشگیری از ابتلا 
به  این بیماری رعایت کامل اصول بهداشت فردی به خصوص شستن مکرر دستها با آب و 
صابون و یا استفاده از محلول های ضدعفونی، خودداری از حضور در معابر و اماکن عمومی 
و ماندن در منزل و رعایت یک برنامه غذایی متنوع و متعادل، خودداری از مصرف فست 
فودها و غذاهای خیابانی و پختن کامل مواد غذایی به خصوص گوشت ها و تخم مرغ است.  
دفتر بهبود تغذیه جامعه با تدوین یک راهنمای غذایی ساده و کاربردی و ابلاغ آن توسط 
معاون بهداشت وزیر به همه معاونت های بهداشتی دانشگاه های علوم پزشکی کشور از همه 
کارکنان بهداشتی و به ویژه کارشناسان تغذیه شاغل در مراکز جامع خدمات سلامت خواسته 

است که آموزش های لازم را از طروق مناسب به مردم ارائه دهند.

مدیردفتر تغذیه وزارت بهداشت«
»مکمل های ویتامینی« را خود سرانه مصرف نکنید 
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زلزله قم خسارتی نداشته است

زلزله، قرنطینه نیم بند قمی ها را شکست

وقوع زلزله نسبتاً شدید در قم سبب هجوم مردم به کوچه و خیابان ها شد و قرنطینه نیم 
بند کرونایی آنها برای در خانه ماندن را شکست. 

 در حالی که این روزها بدلیل شیوع کرونا توصیه شدید وزارت بهداشت و مسوولان استانی 
بر ضرورت در خانه ماندن و خودداری از تجمعات و حضور در مجامع عمومی است، زلزله 
دقایق اولیه بامداد روز یکشنبه در قم باعث شد، این قرنطینه نصف و نیمه قمی ها هم از 

بین برود.
این حادثه بااینکه خوشبختانه طبق برآورد مسوولان استانی خسارت مالی و جانی 
خاصی برجای نگذاشت اما متأسفانه به صورت ناخواسته ای سبب اختلاط و هجوم مردم 
به سطح کوچه و خیابان و اجتماعات چند نفره شد که می تواند می تواند شرایط قم را در 

کنترل و جلوگیری از کرونا بدتر کند.
زمان وقوع زلزله در دقیقه ۱۱ بامداد روز یکشنبه زمانی بود که بیشتر مردم هنوز بیدار 
بودند و آن را احساس کردند و همین مساله سبب در بیرون آمدن مردم از خانه و شکستن 

حالت قرنطینه نسبی در بین مردم از ترس وقوع پس لرزه های محتمل بعدی شد.
 مشاهدات میدانی خبرنگار ما حاکی است که مردم برای دقایقی توصیه های بهداشت 
فردی و خودداری از تجمعات را فراموش کرده و در دسته های چندنفری از احساس و 
مشاهدات خود از زلزله حکایت می کردند. آن چیزی که برای مدت زمانی در حدود یک 
ساعت سبب تجمعات متعدد در برخی کوچه ها و معابر قم بود ترس از پس لرزه های 
احتمالی زلزله بود، انتشار گسترده برخی شایعات در فضای مجازی نسبت به ابعاد زلزله 
و احتمال تکرار آن نیز در این امر بسیار تأثیرگذار بود. پس از گذشت نزدیک به یک ساعت 
از گذشته زلزله نسبتاً شدید در قم و طبق برآوردهای میدانی وضعیت عمومی شهر کاملًا 
عادی بوده و مردم به خانه های خود برگشته اند و پارک ها و بوستان های شهر نیز برخلاف 
تجربه های گذشته وقوع زلزله شاهد حضور خانواده ها و گذراندن شب در این مکان های 

عمومی نیست.
زلزله ای به بزرگی ۴ ریشتر ساعت ۱۱ دقیقه بامداد امروز در عمق ۱۰ کیلومتری زمین به 
وقوع پیوست که در برخی مناطق استان قم احساس شد، هنوز اطلاعات دقیقی تلفات 

نهایی این حادثه مخابره نشده است.
زلزله قم خسارتی نداشته است 

محسن اروجی مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم نیز دراین خصوص گفت: بررسی 
های شبانه ما حاکی از این است که وقوع این زلزله خسارت جانی و مالی در پی نداشته 
است. بر اساس گزارش های مردمی این زلزله خسارات مالی و جانی نداشته ولی در  برخی 
مناطق قم موجب ترک خوردگی دیوار منازل قدیمی شده است. تیم های ارزیاب جمعیت 
هلال احمر برای بررسی ابعاد زلزله ۴ ریشتری به کهک ، جمکران و جعفریه اعزام شدند. 
به گزارش روابط عمومی جمعیت هلال احمر استان قم، در پی وقوع زلزله ۴ ریشتری 
در حوالی قم ، ۴ تیم ارزیاب جمعیت هلال احمر برای بررسی ابعاد و خسارات احتمالی 
به مناطق کهک ، جمکران و جعفریه اعزام شدند. گفتنی است، زمین لرزه ای امشب در 

ساعت ۰۰:۱۱:۲۰ در قم و به بزرگی ۴ ریشتر در استان قم و حوالی آن احساس شد.

رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم:

۸61 فقره جواز واحد تولیدی و صنعتی درقم 
صادر شد

رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان بهمن ماه، 
۸۶۱ فقره جواز تاسیس واحد صنعتی و تولیدی با سرمایه گذاری ۵۱هزار و ۸۳۰ میلیارد 

ریال و پیش بینی اشتغال برای ۱۵ هزار و ۳9۰ تن در این استان صادر شده است. 
محمود سیجانی بیان کرد: دراین مدت همچنین ۶۷ فقره جواز تاسیس توسعه ای با 
سرمایه گذاری پنج هزار و 9۵۵ میلیارد ریال و اشتغالزایی برای ۲هزار و ۵۳ تن نیز صادر 

شده است.
وی ادامه داد: در مجموع کل جواز تاسیس موجود استان ۲هزار و ۲۵۸ مجوز با پیش 
بینی اشتغال برای ۴۳هزار و ۵9تن و سرمایه گذاری ۱۶۵هزار و ۳۶۱ میلیار ریال است که 

این میزان نشانگر رغبت مطلوب به سرمایه گذاری جدید در قم می باشد.
سیجانی گفت: همچنین طی این مدت، ۱۰۰ فقره پروانه بهره برداری ایجادی با ۲هزار و 
۶۰۲ میلیارد ریال سرمایه گذاری و اشتغالزایی برای ۲هزار و ۲9۶ تن و ۸۸فقره پروانه بهره 
برداری توسعه ای با یکهزار و ۲۷9میلیارد ریال سرمایه گذاری و اشتغالزایی برای یکهزار و 
۶۲۲ تن صادر شده است. وی بیان کرد: در مجموع ۲هزار و ۲۱۵ فقره پروانه بهره برداری 
با اشتغالزایی ۵۶هزار و ۷۴۴ تن و سرمایه گذاری ۵۰هزار و ۴۸۶ میلیارد ریال در استان 
موجود است. وی ادامه داد: همچنین از ابتدای سال جاری تا پایان بهمن ماه،  ۱۱۸ فقره 
پروانه بهره برداری به علت عدم فعالیت و در راستای ساماندهی مجوزها  در بانک اطلاعاتی، 
ابطال یا تعلیق شده است. رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم گفت: طی این مدت 
۱۴۶ مورد مجوز معافیت گمرکی ماشین آلات به ارزش سه هزار و ۵۵۵ میلیارد ریال نیز 
برای واردات ماشین آلات جدید با تکنولوژی بالا با هدف راه اندازی خط تولید واحدهای 

صنعتی و تولیدی یا جایگزینی ماشین آلات قدیمی صادر شده است.
اعتبار جوازهای تاسیس واحدهای تولیدی تا خرداد سال آینده

وی دربخش دیگری از سخنان خود  ادامه داد: کلیه جوازهای تاسیس صادرشده در 
بخش تولیدی و صنعتی استان،  بدون نیاز به درخواست و حضور متقاضی تا پایان خرداد 
سال آینده دارای اعتبار است. وی گفت: این تصمیم با توجه به شرایط موجود و ضرورت 
کاهش ترددهای غیرضروری در راستای جلوگیری از شیوع ویروس کرونا در قم، گرفته شده 
و لازم است مورد توجه فعالان اقتصادی قرار گیرد سیجانی  در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به این که توزیع اقلام بهداشتی ،  ضدعفونی و ماسک با معاونت غذا و دارو 
دانشگاه علوم پزشکی است،  بیان کرد: با ابلاغ جدید وزارت صنعت،  معدن و تجارت،  
هرگونه خروج کالاهای مرتبط با بیماری کرونا از واحدهای صنعتی،  بدون حواله های وزارت 

بهداشت و فرایند توزیع در شبکه های منتخب،  ممنوع است.
 

از سوی اداره کل ورزش و جوانان استان قم صورت گرفت
پلمب 2 باشگاه  ورزشی متخلف در موضوع کرونا 

اداره کل ورزش و جوانان استان قم از تعطیلی تمام اماکن و فضاهای ورزشی و پلمب دو 
باشگاه  ورزشی متخلف در این ایام خبر داد.

از زمان منتشر شدن خبر شیوع ویروس کرونا و پیرو تصمیماتی که در ستاد بحران اتخاذ 
شده، اداره کل ورزش و جوانان استان قم نیز به واسطه اینکه از مخاطبان زیادی در رشته ها ، 
باشگا ه ها و تیم های مختلف ورزشی برخوردار است ، تصمیماتی را برای جلوگیری و کاهش 

شیوع این ویروس با هدف حفظ سلامت جوانان و ورزشکاران قم در نظر گرفت.
با تصمیم اتخاذ شده در شورای معاونین این اداره کل  به منظور پیشگیری از انتقال ویروس 
کرونا و جلوگیری از مبتلا شدن ورزشکاران به آن، تمامی اماکن ورزشی شامل باشگاه های 
ورزشی دولتی، خصوصی و همچنین برگزاری هرگونه همایش، گردهمایی، مسابقات و ... 
را پس از هماهنگی به عمل آمده با مراجع قانونی ذی صلاح و در راستای سلامت عمومی 
جامعه تا اطلاع ثانوی تعطیل کرد. همچنین بازرسی از تمامی اماکن ورزشی سطح استان 
قم توسط مراجع قضایی و نظامی ذی ربط در حال انجام است و علاوه بر اداره کل ورزش و 
جوانان استان قم  این مراجع نیز اعلام کرده اند در صورت مشاهده  هرگونه فعالیت ورزشی، 
برخورد قانونی انجام خواهد گرفت. در پی این تصمیمات اما بازرسی های انجام شده 
توسط عوامل مرتبط حکایت از فعالیت برخی باشگاه های خصوصی داشت تا اینکه نتیجه 
بازرسی ها منجر به تخلف دو باشگاه بدن سازی در عدم رعایت دستورالعمل تعطیلی اماکن 
ورزشی و پلمب این باشگاه ها شد. این در حالی است که با اطلاعیه رسمی ستاد مقابله 
با کرونا در ورزش، تمام مسابقات ورزشی تا پایان فروردین ماه 99 لغو شده است و بر این 
اساس مسابقات و لیگ های مختلف ورزشی تمامی رشته ها در سطح لیگ برتر، لیگ های 
دسته اول، دسته دوم و سوم تا پایان فروردین ماه لغو شده است و تمام باشگاه های ورزشی 

خصوصی تا ۱۵ فروردین ماه تعطیل خواهند بود.

از طریق خودورهای مرکز بهداشت قم صورت گرفت

آغازهشداردهی به مردم قم در معابر شهری 
و مراکز خرید 

از طریق خودورهای مرکز بهداشت قم هشدار دهی به مردم برای حفظ قرنطینه خانگی 
در معابر شهری و مراکز خرید آغاز شده است.

در راستای اطلاع رسانی و توجه مردمی در راستای مبارزه با ویروس کرونا و اهمیت دادن 
به قرنطینگی خانگی، خودروهای بلندگودار مرکز بهداشت قم در خیابان ها به حرکت در 
آمده و با تذکر، از مردم خواستند که در منازل بمانند.  با وجود هشدارهای صورت گرفته 
توسط دانشگاه علوم پزشکی قم، در خصوص حضور مردم در منازل، متاسفانه برخی بدون 
توجه به هشدارها، ویروس کرونا را هنوز جدی نگرفته اند. محمدرضا قدیر رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی قم در خصوص وضعیت شهر قم اظهار کرد: متاسفانه شاهد هستیم که 

خیابان ها و فروشگاه های قم، مملو از جمعیت بوده که این خطرناک است.
وی تاکید کرد: باید سبک سازی شهر انجام شده تا نگرانی در آینده به ویژه در ایام عید 

وجود نداشته باشد.

اجتماعی

شهردار قم مهم ترین برنامه های شهرداری در سال آینده را تکمیل پروژه های 
نیمه کار دانست و گفت: تکمیل پروژه های تونل بلوار جمهوری اسلامی و تقاطع 
غیرهمسطح فردوسی، اجرای تقاطع غیرهمسطح بلوار شهید کیوانفر و اتمام فاز 

نخست مترو اولویت های اجرای پروژه های عمرانی در سال ۱۳99 خواهد بود.
 دکتر سیدمرتضی سقاییان نژاد دربرنامه ی تلویزیونی گفت وگو خبری، با تشریح 
مهم ترین برنامه های شهرداری اظهار داشت: مهم ترین وظیفه ذاتی شهرداری حفظ 

شادابی و سرزندگی شهر است.
تصویب بودجه بیش از ۳هزار میلیارد تومانی شهرداری قم

دکتر سقاییان نژاد در ادامه به موضوع تصویب نهایی بودجه شهرداری در سال 
۱۳99 اشاره کرد و گفت: بودجه سال آینده با مبلغ ۳ هزار و ۸۱ میلیارد تومان به 

تصویب نهایی شورای شهر رسیده است.
وی مهم ترین برنامه های شهرداری در سال آینده را تکمیل پروژه های نیمه تمام 
دانست و خاطرنشان کرد: پروژه تونل بلوار جمهوری اسلامی، تقاطع غیر هم سطح 
بلوار فردوسی با بلوار پیامبر اعظم)ص(، اجرای تقاطع غیر هم سطح بلوار شهید 
کیوانفر و اتمام فاز یک مترو تعدادی از پروژه هایی است که در سال ۱۳99 به اتمام 

می رسد.
افزایش ۱۷۰ دستگاه اتوبوس طی امسال

وی در خصوص فعالیت های انجام گرفته در زمینه حمل و نقل تصریح کرد: به 
منظور افزایش ظرفیت حمل و نقل عمومی، ۱۷۰ دستگاه اتوبوس اضافه شد و ۱۲۰ 
دستگاه نیز در حال اورهال شدن است که به دلیل تحریم ها برای خرید هر اتوبوس 

حدود ۲ میلیارد تومان پرداخت می شود.
سقائیان نژاد با بیان اینکه تا پایان سال 99 به منظور رفع مشکلات حمل و نقل 
نزدیک به ۳۵۰ دستگاه اتوبوس اورهال می شود، گفت: طی سال 9۸ تعداد هزار و 

۵۰۰ دستگاه تاکسی در شهر قم نوسازی شده است.
وی در خصوص پروژه های بهره برداری شده در سال 9۸ نیز افزود: خیابان شهید 
برقعی از خیابان های مرکزی شهید سجادی در حال آزاد سازی است و ۲۰ میلیارد 

تومان برای آزادسازی آن هزینه شده است.
ادامه آزادسازی بلوار جمهوری

شهردار قم بیان کرد: ادامه آزاد سازی بلوار جمهوری، بازگشایی سطح یک تقاطع 
ولیعصر که فعلًا بازگشایی شده است و ادامه تقاطع میدان فردوسی به سمت بلوار 
پیامبر اعظم )ص( که در سال 99 بهره برداری می شود از جمله پروژه های سال 9۸ 

است.
وی با اشاره به افتتاح 9 سوله ورزشی در قم افزود: سوله های ورزشی در منطقه 
یک و ۶ بهره برداری شده و در سایر مناطق نیز در نیمه اول سال 99 بهره برداری 

می شود.
سقائیان نژاد بیان کرد: ادامه تکمیل بوستان های هزار هکتاری که شامل زائر، 

خضر، کوثر و غیره می شود از دیگر پروژه های عمرانی در قم است.
وی گفت: ادامه تکمیل تملکات بلوار فردوسی در مناطق ۲ و چهار و پنج که به 
مدت دو سال است دنبال کرده ایم و آن را به مناطق ۲ و ۶ وصل خواهیم کرد که باید 
چندین تقاطع غیر همسطح در این نقطه زده شود و در صورت وصل شدن سایت 
مرکزی قم، ۲۵ کیلومتر آزاد و برای ۲۰ سال آینده مشکلات ترافیکی شهر برطرف 

می شود.
تکمیل رینگ اول و دوم جمکران

شهردار قم با اشاره به انجام پروژه ادامه تکمیل رینگ اول و دوم جمکران 
افزود: برای ایجاد فاز پنجم عمار یاسر ۵۰ میلیارد تومان در نظر گرفته بودیم 
که به ۷۰ میلیارد تومان افزایش یافت و در شهریور سال 99 احداث آن انجام 

می شود.
وی بیان کرد: متأسفانه در آزادسازی مشکل داریم زیرا اهالی زمین ها و ساختمان ها 
در مذاکره برای فروش به شهرداری ارزش افزوده خیابان را نیز روی ملک خود 
حساب می کنند که برای ما مشکل ایجاد می شود، هدف شورای شهر و شهرداری 
ایجاد توافق است اما اگر نشد به سراغ مراحل قانونی می رویم که به طول می انجامد.
احداث  برای  جاری  سال  در  گرفته  انجام  اقدامات  خصوص  در  نژاد  سقائیان 
پارکینگ در قم، تصریح کرد: برای سال 9۸ متأسفانه در بحث پارکینگ سازی ضعف 
داشته ایم و با وجود اینکه حدود ۲۰ هزار متر مربع پارکینگ برای سال 9۸ هدف 
گذاری کردیم اما تنها یک چهارم آن انجام گرفت اما برای سال 99 رقم خوبی برای 

پارکینگ سازی در نظر گرفته شده است.
احداث پارکینگ شرقی با ظرفیت ۲۵۰۰ واحد پارک خودرو

وی یکی از اهداف اصلی سال آینده را نهضت پارکینگ سازی عنوان کرد و افزود: 
پارکینگ شرقی شامل ۲ هزار و ۵۰۰ واحد پارک خودرو می باشد که برای سال آینده 

در نظر گرفته شده است.
شهردار قم بیان کرد: زمان بهره برداری از مترو تا پایان سال 99 در نظر گرفته شده 
است اما مشکل اصلی ما معضل واگن می باشد و ساخت آن توسط شرکت چینی 
است که شرکتی حدود ۳۱۵ واگن برای برخی شهرها مقرر شد که بسازد اما ۸۰ 
واگن را چون قرارداد برای قبل است می خواهیم با قیمت قبلی بسازیم اما چینی ها 

زیر بار قیمت قبلی نمی روند اما حفاری مترو کامل است.
وی گفت: کرونا موجب شد که کارگران در پروژه های عمرانی دست از کار بکشند و 

از کارگران قمی با سه برابر قیمت استفاده می کنیم که پروژه ها تعطیل نشود.
سقائیان نژاد ابراز کرد: برای احداث خط B مترو از آنجایی که ۵۰ درصد از هزینه 
آن متعلق به دولت است به دلیل گرفتاری های دولت خط B را آغاز نکرده ایم اما 

مطالعات در حال انجام است.
لزوم حل مشکلات حقوقی منوریل

که  بخش هایی  در  زیرا  است  مواجه  حقوقی  مشکلات  با  منوریل  گفت:  وی 
دستورات آن مشخص نیست مسائل حقوقی آن باید تأمین دلیل و تأیید شود که 
متأسفانه هنوز انجام نشده است که با نمایندگان مجلس صحبت شده که ۶۰۰ 
میلیارد تومان نیاز دارد که نامه به ریاست جمهور و رئیس دفتر رئیس جمهور نوشته 
شد تا در بودجه 99 مبلغ مورد نظر را ببینند اما مورد توجه قرار نگرفته است و اگر 
مطمئن بودیم که چاره ای برای حل مسائل ترافیکی داشت جدی تر به منوریل توجه 

می کردیم اما اکنون وضعیت به این صورت نیست.
شهردار قم گفت: خوشبختانه در قسمت فضای سبز شهرداری بسیار خوب عمل 
کرده است و در همه مناطق بوستان های متعدد داریم اما کار سخت در منطقه هفت 

است زیرا قیمت زمین در این منطقه بالاست و تملک به سختی انجام می شود.
وی اضافه کرد: زیباسازی شهرداری با توجه به رعایت آب و شرایط اقلیمی قم نیز 

مورد توجه قرار گرفته است.

اختصاص ۱۰ پروژه برای بافت فرسوده اطراف حرم مطهر
سقائیان نژاد بیان کرد: نزدیک به هزار و ۷۰۰ هکتار بافت فرسوده در قم وجود دارد 
که ۳۰۰ هکتار بافت تاریخی است در حالی که اندازه واقعی آن در این حد نیست 
بلکه برای در نظر گرفته بافت تاریخی ابتدا باید المان تاریخی در نظر گرفته شود و 
حریم درجه یک، دو و سه برای آن در نظر گرفته شود که در قم ۳۰۰ هکتار به عنوان 
پلد فورم در نظر گرفته اند در حالی که صحیح نیست و ما شکایت کرده ایم.وی گفت: 

۱۰ پروژه برای بافت های فرسوده اطراف حرم در نظر گرفته شده است.
افزایش سرانه فضای سبز شهر قم به حدود ۲۰ مترمربع

دکتر سقاییان نژاد افزایش سرانه فضای سبز شهر قم را از ۱۴ مترمربع به حدود ۲۰ 
متر را موردتوجه قرارداد و ابراز کرد: یکی از اتفاقات مهم در شهر قم افزایش سرانه 

فضای سبز شهر بوده که در سال های آینده این اتفاق بیشتر دیده می شود.
وی با ابراز تأسف برای عدم فضای کافی در بعضی از مناطق برای ایجاد فضای 
سبز تأکید کرد: با احداث بوستان هزار هکتاری در جنوب قم بخشی از نیاز مردم به 

تفرجگاه و فضای سبز تأمین می شود.
شهرداری قم شرایط اقتصادی حاکم در چند سال گذشته را یکی از دلایل تأخیر 
در اتمام بعضی از پروژه ها دانست و افزود: ان شاالله در چند ماه نخست سال باغ 

پرندگان در بوستان هزار هکتاری به بهره برداری می رسد.
وی شهرداری قم را یکی از معدود شهرداری های فعال کشور عنوان و بیان کرد: 
تمام تلاش تیم مستقر در شهرداری قم حفظ حیات و سرزندگی شهر به عنوان یک 
موجود زنده بوده و شهرداری در هر شرایطی در مسیر حفظ رفاه شهروندان حرکت 
می کند. وی در خصوص اهم پروژه های در نظر گرفته شده برای سال آینده افزود: 
تکمیل و بهره براری از باغ پرندگان، تکمیل تقاطع سه سطحه ولیعصر، تکمیل تونل 
جمهوری، اجرای تقاطع خیابان های کیوانفر و امام خمینی )ره(، اجرای تقاطع 
ورودی جاده جعفریه، بهره برداری از دو شهربازی غدیر و معارفی، پارکینگ سازی، 
ارتقای فضای سبز که ۱۷۴ میلیارد برای ارتقای فضای سبز در سال 99 در نظر گرفته 
شده و هزار و ۲۰۰ هکتار پارک جنگلی در سال 99 و غیره از جمله پروژه های در نظر 

گرفته شده است.
رعایت پروتکل های سازمان جهانی بهداشت برای دفن قربانیان کرونا 

 شهردار قم دربخش دیگری از سخنان خود  گفت: برای دفن افراد فوت شده بر 
اثر کرونا در آرامستان بهشت معصومه)س( قم علاوه بر توجه به پروتکل های سازمان 

بهداشت جهانی، نظر مراجع تقلید نیز مورد توجه است.
دکتر سقائیان نژاد با اشاره به انجام اقدامات لازم توسط شهرداری قم جهت حفظ 
امینی شهر برای مقابله با کرونا، افزود: ۱۰ کمیته در شهرداری برای بررسی همه 

موارد مختلف جهت مقابله با کرونا تشکیل شده است.
وی با اشاره به رعایت نکات بهداشتی در کشتارگاه قم، افزود: چنانچه در کشتار 
با ورود به شهر می تواند منبع بسیاری  مسائل بهداشتی رعایت نشود، گوشت 
از بیماری ها باشد بنابراین برای مقابله با بیماری، شستشو به صورت دقیق انجام 
می گیرد. شهردار قم با اشاره به افزایش تسهیلات در بهشت معصومه )س( تصریح 
کرد: افراد فوت شده به واسطه کرونا در بهشت معصومه )س( دفن می شوند بنابراین 
پروتکل های سازمان بهداشت جهانی،  به  بر توجه  آرامستان علاوه  این  باید در 

پروتکل های مراجع تقلید را نیز مورد توجه قرار گیرد.
شستشوی روزانه شهر توسط خودروهای شهرداری

وی گفت: خودروهای سبک به صورت روزانه با جت های فشار قوی به شستشوی 
شهر می پردازند و همه محلات شهر قم نیز مورد میکروب زدایی قرار می گیرد.

سقائیان نژاد ادامه داد: پارک ها و سرویس های بهداشتی به صورت دائمی مورد 
میکروب زدایی قرار می گیرد.

وی در خصوص فعالیت های انجام گرفته در پارک ها برای جلوگیری از شیوع کرونا، 
افزود: پارک ها شامل محله ای، پارک های در محدوده مشخص و پارک های بزرگ 
می شود که از مردم تقاضا داریم که در پارک ها حضور نیابند و بوستان غدیر بسته 

شده و بوستان علوی نیز به زودی بسته می شود.
شهردار قم با اشاره به انجام عملیات میکروب زدایی در پارک ها، افزود: آتش نشانی 

در ابعاد مختلف به ضد عفونی نقاط مختلف شهر از جمله پارک ها می پردازد.
ضدعفونی ناوگان حمل و نقل با همکاری سپاه و ارتش

وی ادامه داد: معاونت حمل و نقل با همکاری سپاه پاسداران و ارتش به صورت 
دقیق در حال ضد عفونی ناوگان حمل و نقل است.

سقائیان نژاد در خصوص فعالیت ناوگان حمل و نقل عمومی در شرایط کنونی نیز 
افزود: 9۰ درصد کاهش حضور افرادی که از حمل و نقل عمومی استفاده می کنند، 

داشته ایم و تاکسیرانی و اتوبوس رانی دائماً در حال ضد عفونی هستند.
وی بیان کرد: در گذشته ۷۰۰ تن زباله در قم دفن می شد که ۳۰۰ تن تبدیل 
به کود کمپوست می شد اما اکنون همه زباله ها آلوده است و به همه زباله ها مانند 
زباله های بیمارستانی توجه می شود و از شرایط دفن پسماند بیمارستانی برای همه 
پسماندها استفاده می کنیم یعنی برای برخی از آنها با زباله سوز عمل و برخی در 

عمق بیشتری دفن می شود.
شهردار قم در خصوص نحوه شستشوی فوت شدگان ناشی از بیماری کرونا نیز 
افزود: عصاره آبی که در نتیجه شستشوی اموات استفاده می شود به طور کلی از 

محیط زیست دور می شود و در جای دیگر دفن می شود.

آیت الله د فاضل لنکرانی:

 تقابلی میان نقش دارو و دعا نیست
رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( گفت: همان طوری که دارو و پزشک جزو علل برای 
صحت یک انسان می دانیم، در کنار این ها امر معنوی دعا و تضرع را هم موثرتر می دانیم. 

آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی در سخنانی پیرامون نقش توسل و دعا و دارو در 
حوادث و بلایا اظهار کرد: یکی از سؤالاتی که این روزها برای ملت عزیز ما مطرح می شود 
این است که آیا تقابلی میان احکام شرعی و دستورات بهداشتی وجود دارد یا خیر؟ 
متأسفانه یک گروه اینجا جانب افراط را طی می کنند و همه افکار و اندیشه ها را متوجه 
عوامل ظاهری این عالم می کنند و یک گروه هم جنبه تفریط را طی می کنند و فقط مساله 

دعا و تضرع و استمداد از خدای تبارک و تعالی را مطرح می کنند.
وی افزود: همه این عواملی که در عالم هست را تحت اراده خدا می دانیم، اگر بنا باشد 
یک قرص انسان مریضی را شفا بدهد تا خدا اراده نکند او نمی تواند تأثیری داشته باشد. 
اگر یک انسانی معتقد باشد که به اراده خودش و فقط با علم پزشکی می تواند به نتیجه 
برسد این اشتباه محض است! از آن طرف اگر یک کسی معتقد باشد که فقط باید با تضرع 

و دعا به نتیجه برسیم این هم یک اشتباهی است که او می کند.
آیت الله فاضل لنکرانی ادامه داد: اساسا این نکته را می خواهم مورد توجه قرار بدهم که 
اگر ما اسباب این عالم را از هم جدا کنیم این خودش یک نوع شرک است، ما همان طوری 
که دارو و پزشک را جزو علل برای صحت یک انسان می دانیم در کنار اینها امر معنوی دعا 

و تضرع را هم مؤثر می دانیم.
وی گفت: البته نمی خواهیم انکار کنیم و نباید از این غفلت کرد که در میان این عوامل 
دعا به مراتب قوی تر است و گاهی اوقات هم این اتفاق افتاده که به صورت غیرطبیعی یک 
انسان با دعا معالجه شده اما ما در روایات داریم که یک پیامبری از انبیای الهی مریض شده 
بود و به او گفتند چرا معالجه نمی کنی؟ گفت آن کسی که مرا مریض کرده باید مرا شفا 
بدهد، از جانب خدای تبارک و تعالی وحی آمد، تا خودت را مداوا نکنی تو را شفا نمی دهم!
وی گفت: بنابراین اشتباه این است که ما بین این علل تفکیک می کنیم؛ ما به حسب 
ظاهر یک علل ظاهری مادی داریم، یک علل معنوی داریم. هم باید از این علل مادی 
سْبَابِها« این سنت خدای تبارک و تعالی 
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است، اگر یک کسی گرسنه است بگوید من بدون اینکه غذا بخورم می خواهم با دعا خودم 
را سیر کنم، این برخلاف سنت خدای تبارک و تعالی است. 

آیت الله فاضل لنکرانی اضافه کرد: خدای تبارک و تعالی جسم انسان را طوری قرار داده 
که برای سیر شدن نیاز به غذا دارد و بدون این غذای مادی سیر نمی شود! حالا یک کسی 

بگوید من گرسنه ام، تشنه ام، من بدون اینکه آب بخورم، سیراب می شود.
وی افزود: باید اسباب ظاهری این عالم را مأموران الهی بدانیم یعنی این قرص خودش 
مأمور خدا برای سلامتی انسان است، این آب مأمور خداست برای اینکه این انسان را از 
تشنگی نجات بدهد، این غذا مأمور خداست برای اینکه انسان را از گرسنگی نجات بدهد. 

تا خدا اراده نکند به این نتیجه نخواهد رسید و دعا و تضرع هم همین طور است.
استاد برجسته حوزه علمیه قم خاطرنشان کرد: این عالم یک عالم علت و معلول است، 

عالم حرج و مرج نیست؛ باید از راه های علمی و پزشکی جلو برویم.
وی گفت: خدای تبارک و تعالی سنّتش بر این است که بشر همان طوری که عوامل 
ظاهری را مورد توجه قرار می دهد، یک کسی می خواهد عالم بشود، می خواهد به مرتبه 
اجتهاد برسد یا پزشک بشود، اگر در خانه بنشیند من دعا می کنم خدا یک شبه من را 
نْسَانِ إِلَاّ مَا سَعَی« سنت  مجتهد و پزشک کند این برخلاف سنت الهی است »لَیْسَ لِلِْ

الهی اینست حتی در رزق باید تلاش و کوشش کند.
وی افزود: در روایات داریم که به بعضی از ائمه ما عرض می کردند فلان شخص در 
خانه خودش نشسته و می گوید دعا می کنم خدا رزقم را به من برساند، فرمودند این کار 
اشتباهی است، خدا وعده داده رزق هر انسانی را به او بدهد ولی به شرطی که او تلاش 
کند، فعالیت خودش را کند، یعنی خدا می خواهد انسان هم متوجه عوامل ظاهری این 

عالم باشد.
آیت الله فاضل لنکرانی افزود: این عالم یک عالم علت و معلول است، یک عالمی است 
که سراپا نظم و قانون در این عالم تکوین وجود دارد، یک عالم هرج و مرج نیست که همین 
طوری هر چیزی هر نتیجه ای برای هر کسی بخواهد باید با راه خودش تحقق پیدا کند، 
اگر کسی مریض شد، وظیفه  شرعی اش هست به عنوان یک واجب خودش را معالجه کند، 
هیچ انسانی حق ندارد بگوید من مالک خودم، من مریض شدم و می خواهم بمیرم، این 

حرف غلط و مخالف با دین و فقه ماست.
وی بیان کرد: فقه می گوید اگر مریض شدی بر تو معالجه  خودت واجب است، مگر یک 
مرضی باشد که با صبر و حوصله خود به خود بدن او را حل کند و نیازی به مراجعه به 
طبیب نداشته باشد. اگر این روزها افرادی مریض هستند مبادا این را کتمان کنند، به 
طبیب مراجعه کنند و با او ارتباط برقرار کنند حفظ نفس واجب است. اما در کنارش خدا 
می فرماید بدان که طبیب وسیله است، قرص دارو است اما شفا دست خدای تبارک و 
تعالی است و بشر باید به عوامل ظاهری و باطنی توجه داشته باشد. عوامل ظاهری موجب 

رشد علم می شود و عوامل باطنی موجب ارتقای روحی و ایمان می شود.
استاد برجسته حوزه علمیه قم گفت: بنابراین اسلام نسبت به حفظ جان بسیار تأکید 
دارد، باید از راه های علمی و پزشکی جلو برویم. ازهمین جا باید از مسئولان پزشکی 
قدردانی کنم که دارند بانهایت تلاش و ایثار جهاد می کنند، ان شاء الله این مشکل را حل 

کنند.
 

مسوول قرارگاه مردمی کریمه اهل بیت)س( اعلام کرد

خیرین قمی پای کار مقابله با بیماری کرونا 
مسوول قرارگاه مردمی کریمه اهل بیت)س( گفت: هر جا در بیمارستان های قم نیاز به 

پشتیبانی باشد، قرارگاه مردمی کریمه اهل بیت)س( پای کار است. 
 محمود پارچه باف عصر روزشنبه در جلسه ستاد طرح بسیج ملی مبارزه با کرونا در تالار 
معصومیه فرمانداری با اشاره به قرارگاه مردمی کریمه اهل بیت)س( اظهار کرد: این قرارگاه 
مردمی برای مبارزه با کرونا در قم تاسیس شد و قرارگاه دارای پنج کمیته رسانه، پیشگیری و 
درمان، فرهنگی و اجتماعی و سلامت معنوی، جذب و ساماندهی محلات و جذب خیرین 

و پشتیبانی است.
وی ادامه داد: مردم استان قم پیش از این در ابتدای سال در قالب یک قرارگاه مردمی 
حدود سه میلیارد تومان به سیل زدگان استان لرستان کمک کردند و با این کمک ۱۰۵  
واحد مسکونی از صفر تا صد در مناطق سیل زده بنا شد که بخشی از این واحد را تحویل 

سیل زدگان دادیم و بخشی نیز دارای پیشرفت فیزیکی ۶۰ تا ۸۰ درصد است.
مسوول قرارگاه مردمی کریمه اهل بیت)س( افزود: گلریزانی برای کمک به مقابله با 
بیماری کرونا در استان در فضای مجازی در حال انجام است، نگرانی در زمینه تامین 

هزینه ها برای این کار نداریم و مردم قم از کارهای خیر استقبال می کنند.
پارچه باف با اشاره به کمک خیرین به دانشگاه علوم پزشکی قم اظهار کرد: کمبودهای 
بیمارستان های قم از لحاظ تغذیه را رفع کردیم و پشتیبانی برای تامین پذیرایی میان وعده 
را برای بیماران و پرسنل بیمارستان های استان داریم، هر جا در بیمارستان های قم نیاز به 

پشتیبانی باشد، قرارگاه مردمی کریمه اهل بیت)س( پای کار است.
وی ادامه داد: نمایندگان دادستانی، استانداری، اداره اوقاف، سازمان تبلیغات، حوزه 
علمیه و نمایندگان مجلس در جلسات قرارگاه مردمی کریمه اهل بیت)س( حضور دارند، 

خطر کرونا جدی است و مبارزه با این ویروس منحوس نیاز به عزم همگانی دارد.
مسوول قرارگاه مردمی کریمه اهل بیت)س( افزود: این قرارگاه تامین نیمی از هزینه خرید 
یک دستگاه رادیوتراپی به ارزش ۱۲ میلیارد تومان را به شرط استقرار در قم پذیرفته است.

وی خاطرنشان کرد: برنامه هایی برای کمک به خانواده های مستضعفی که در شهر قم به 
دنبال وضعیت پیش آمده برای کسب وکارها دچار مشکل شدند، داریم.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  خبرداد

معافیت گمرکی برای واردات ماشین آلات
 با تکنولوژی بالا به قم

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم از معافیت گمرکی برای واردات ماشین 
آلات جدید با تکنولوژی بالا در قم خبر داد و گفت: طی امسال ۱۴۶ مورد مجوز معافیت 

گمرکی در قم صادر شده است.
محمود سیجانی گفت: جوازهای صادر شده مربوط به سازمان صنعت، معدن و تجارت 
قم با توجه به شرایط موجود و ضرورت کاهش ترددهای غیر ضروری در سطح شهر بدون 

نیاز به درخواست و حضور متقاضیان تا پایان خردادماه 99 دارای اعتبار است.
وی افزود: این امر برای پیشگیری از انتشار ویروس کرونا و حضور متقاضیان اجرا شده 

است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم در ادامه بیان کرد: طی ۱۱ ماهه گذشته تعداد 
۱۴۶ مورد مجوز معافیت گمرکی به ارزش ۳ میلیارد و ۵۵۵ ریال برای واردات ماشین آلات 
جدید با تکنولوژی بالا باهدف راه اندازی خط تولید واحدهای تولیدی صنعتی یا جایگزین 

ماشین آلات قدیمی صادر شده است.
وی افزود: طی ۱۱ ماهه گذشته ۱۰۰ فقره پروانه بهره برداری ایجادی به ارزش ۲ هزار و 

۶۰۲ میلیارد ریال با ظرفیت اشتغال ۲ هزار و ۲9۶ نفر در قم صادر شده است.
به گفته سیجانی، همچنین در ۱۱ ماهه گذشته تعداد ۸۸ فقره پروانه بهره برداری توسعه 

واحدهای موجود به ارزش یک میلیارد و ۲۷9 میلیون ریال سرمایه صادر شده است.
وی اظهار داشت: طی امسال تعداد ۱۱۸ فقره پروانه بهره برداری به علت عدم فعالیت در 

جهت ساماندهی مجوزها و بروزرسانی بانک اطلاعاتی ابطال یا تعلیق شده است.
رشد میل و رغبت به سرمایه گذاری های جدید

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با اشاره به افزایش رغبت و میل به سرمایه 
گذاری در قم گفت: طی ۱۱ ماهه گذشته تعداد ۸۶۱ فقره جواز تأسیس ایجادی بدون 
برند به ارزش ۵۱ میلیارد و ۸۳۰ میلیون ریال با ظرفیت اشتعال ۱۵ هزار و۳9۰ نفر صادر 

شده است.
وی افزود: در مجموع تعداد کل جواز تأسیس موجود در استان ۳ هزار و۲۵۸ مجوز با 
پیش بینی اشتغال برای ۴۳ هزار و۵9 نفر به ارزش سرمایه ۱۶۵ میلیارد و۳۶۱ میلیون ریال 

می باشد که این شاخص نشان از میل و رغبت به سرمایه گذاری های جدید در قم دارد.

شهردار قم اعلام کرد:

تکمیل پروژه های نیمه تمام، اولویت شهرداری قم 

رییس اداره امور شعب بانک ملی استان قم گفت: در 
گسترده  خدمات  وجود  با  کرونا،   ویروس  شیوع  شرایط 
بانکداری الکترونیک،  نیازی به مراجعه حضوری به شعب 
بانک نیست و مردم با استفاده از این امکانات نقش مهمی 
برای حفاظت از سلامت خود و کارکنان شعب ایفا خواهند 

کرد. 
غلامرضا صادق زاده خویی ،  ضمن آرزوی سلامتی برای 
همه مردم،  بیان کرد: کارکنان بانک که از زحمتکش ترین 
اقشار جامعه هستند همواره در صف اول جهاد اقتصادی 
قرار  دارند و هم اکنون نیز نظام بانکی علی رغم مخاطرات 
جانی فراوانی که در محیط شعب وجود دارد بی وقفه در 
حال خدمت رسانی به اقتصاد کشور است و در این میان 
۲۰تن از عزیزان خود را به دلیل ابتلا به بیماری از دست 

داده است. 
وی با اشاره به این که حجم مراجعه کنندگان و تبادل مالی 
در شعب بانک ها بسیار زیاد است،  افزود: در شرایط خاص 
و بحرانی امروز می بایستی از شیوع بیماری کرونا جلوگیری 
و زنجیره شیوع قطع شود، بنابراین کاهش مراجعات به 

شعب بانک  ها بسیار حائز اهمیت است.
وی ادامه داد:  ازدحام و همچنان تبادل فیزیکی اسکناس 
در شرایط فعلی بسیار خطرناک و مهمترین عامل سرایت و 
شیوع بیماری است، لذا با توجه به وجود بسترهای مناسب 
و گسترده بانکداری غیر حضوری )دستگاه خودپرداز، خود 
دریافت، cash less ، سامانه های اینترنتی و همراه بانک و 
...( نیازی به حضور فیزیکی در شعب احساس نمی شود، 
همچنان  مردم  که  شود  می  مشاهده  وجود  این  با  ولی 
مراجعات فراوانی به شعب بانک ها دارند و با این اقدام هم 
سلامت خود و هم سلامت کارکنان بانک را به شدت به 

خطر می اندازند.
صادق زاده خویی گفت:  همشهریان عزیز عنایت داشته 
بسیار  محیط  ها  بانک  شعب  حاضر  حال  در  که  باشند 
مستعد برای شیوع بیماری است، لذا عاجزانه استدعا دارم 
تا امور مالی خود را با استفاده از درگاه های غیر حضوری 
اکیدا  بانک  شعبه  به  حضوری  مراجعه  از  و  داده  انجام 
خودداری کنند و در صورتیکه ضرورتی برای مراجعه وجود 

داشت از دریافت و پرداخت نقدی جدا خودداری نمایند که 
سلامت ایشان را به شدت تهدید می نماید.

وی افزود: در همین رابطه اقدامات لازم برای تسهیل در 
امور بانکداری غیر حضوری همشهریان انجام گرفته است 
که از جمله آن می توان به افزایش سقف مبلغ جا به جایی 
کارت به کارت در دستگاه های خودپرداز به ۱۰ میلیون 
تومان و افزایش سقف مبلغ جا به جایی درون بانکی در 
سامانه بام به مبلغ ۵۰ میلیون تومان اشاره کرد که بنابراین 
مردم عزیز برای انتقال پول از طرق ساتنا و پایا  نیاز به حضور 

در شعب ندارند. 
تاریخ  که  بانکی  های  کارت  همچنین  داد:  ادامه  وی 
انقضای آن ها بهمن 9۸ به بعد می باشد همچنان سه 
ماه تمدید بوده و نیازی به تعویض کارت وجود ندارد،  برای 
فعال نمودن رمز پویا از طریق سایت بانک ملی و سامانه بام 
و یا دستگاه های خودپرداز می توان این کار را انجام داد و 
نیازی به حضور در شعبه نیست، افزایش مبلغ کارت های 
هدیه به پنج میلیون تومان نیز از دیگر اقدامات صورت 
گرفته است، لذا همشهریان عزیز می توانند در صورتیکه 
نیاز به دریافت وجه چک واگذاری خود دارند برای اینکار 
از کارت هدیه استفاده کنند که قابل استفاده در تمام درگاه 

های غیر حضوری )POS ، خودپرداز و ..( است.
رییس اداره امور شعب بانک ملی قم گفت:  در صورتیکه 
مشتریان نیاز به حضور در شعب دارند، از دریافت و پرداخت 
شخصی  خودکار  از  ضمنا  نمایند،  خودداری  اسکناس 
استفاده کنند، کارمندان شعب به منظور سلامت شما 
عزیزان نسبت به جمع آوری خودکارهای عمومی اقدام 

کرده اند.
وی همچنین در خصوص تعویق اقساط تسهیلات برای 
کمک به اقشار آسیب دیده،  افزود:  بخش ها و رسته  کسب و 
کارهایی که به طور مستقیم از بیماری کرونا دچار بیشترین 
آسیب شده اند و شامل امکان بهره مندی از تعویق پرداخت 
تسهیلات در اسفند 9۸ و دو ماهه اول سال 99 شده اند، 
شامل:  مراکز تولید و توزیع غذاهای آماده اعم از رستوران ها، 
بوفه ها، طباخی، تالارهای پذیرایی، قهوه خانه ها، اغذیه 
فروشی ها )و موارد مشابه به تشخیص وزارت صنعت، معدن 

هتل ها،  شامل  گردشگری  به  مربوط  مراکز  و  تجارت(  و 
گردشگری،  و  جهانگردی  مجتمع های  هتل آپارتمان ها، 
زائرسراها،  مسافرخانه ها،  مهمانسراها،  مهمان پذیرها، 
و  تفریحی  و  پذیرایی  و  اقامتی  مراکز  بوم گردی،  مراکز 
خدماتی بین راهی )و موارد مشابه به تشخیص وزارت میراث 
ادامه  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی( است. وی 
داد:  همچنین حمل و نقل عمومی مسافر درون شهری و 
برون شهری اعم از هوایی، جاده ای، ریلی و دریایی، دفاتر 
خدمات مسافرتی و گردشگری، تولید و توزیع پوشاک، 
تولید و توزیع کیف و کفش، مراکز توزیع آجیل،خشکبار، 
قنادی، بستنی و آبمیوه، مراکز و مجتمع های ورزشی و 
تفریحی، مراکز و مجتمع های فرهنگی و آموزشی و مراکز 
طرح  این  شامل  دستی،  صنایع  فروش  و  توزیع  تولید، 

می شود.
صادق زاده خویی گفت: به منظور سلامتی مردم عزیز 
و کاهش محیط های پر مخاطره در شیوع بیماری ، ۵۰ 
درصد شعب بانک ملی قم تا اطلاع ثانوی تعطیل و امور آنها 
در واحدهای همجوار انجام خواهد شد، لذا از همشهریان 
به  مراجعه  عدم  بر  تاکید  ضمن  داریم  درخواست  عزیز 
واحدهای بانکی، امور بانکی خود را غیر حضوری انجام 

دهند. 
وی ادامه داد: به منظور حفظ سلامت مردم و کارکنان 
شعب بانک، تجهیزات و محیط داخلی شعب و خودپردازها 
می شود،   عفونی  ضد  کاری  ساعت  انتهای  و  ابتدا  در 
همچنین تمام کارمندان بانک از تجهیزات ایمنی مانند 
ماسک و دستکش استفاده می کنند و سلامت آنان به 

صورت روزانه مورد بررسی قرار می گیرد.
 ۵۸۰ دارای  قم  استان  شعب  امور  اداره  است  گفتنی 
کارمند در ۴۳ شعبه است که به دلیل پیشگیری از شیوع 
بانک و مراجعه  ویروس کرونا و حفظ سلامت کارمندان 
کنندگان هم اکنون ۲۳ شعبه آن در سطح استان فعال 
است و تمام کارمندان علاوه بر کسانی که در شعب فعال 
امور  انجام  در  و  هستند  باش  آماده  می کنند،  فعالیت 
مختلف همچون عملکرد صحیح سیستم  های بانکداری 

الکترونیک مانند دستگاه های خودپرداز مشارکت دارند.

رییس اداره امور شعب بانک ملی استان قم :

مردم با استفاده از بانکداری الکترونیک از سلامت خود حفاظت کنند
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مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام:

عرضه گوشت و مرغ در بازار بیش از تقاضاست

 مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام کشور گفت: عرضه مرغ و گوشت قرمز در بازار 
بیشتر از تقاضا است و هیچ کمبودی در این زمینه وجود ندارد. 

»عباسی معروفان« افزود: اکنون گوشت قرمز وارداتی در همه فروشگاه ها به قیمت 
کیلویی ۴۰ هزار تومان و گوشت تازه داخلی نیز به قیمت هر کیلو 9۳ هزار تومان در 

فروشگاه ها عرضه می شود.
وی اظهار داشت: گوشت مرغ منجمد نیز به قیمت هر کیلو ۱۲ هزار تومان و گوشت 

مرغ کشتار روز نیز به ازای هر کیلو ۱۲ هزار و ۵۰۰ تومان به مردم عرضه می شود.
مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام با تاکید بر اینکه توزیع اقلام پروتئینی به صورت 
روزانه انجام شده و هیچ توقفی در این زمینه نخواهیم داشت تصریح کرد: به غیر از 
روز اول عید که روز جمعه است تمامی مراکز عرضه گوشت شامل سردخانه ها، توزیع 

کنندگان و فروشگاه ها باز بوده و تامین و توزیع اقلام پروتئینی متوقف نخواهد شد.
عباسی معروفان با بیان اینکه در دو سه هفته گذشته به دلیل شیوع بیماری کرونا و 
همچنین بارندگی ها قیمت گوشت قرمز جهش داشته گفت: اما اکنون قیمت مجدد به 
زیر ۱۰۰ هزار تومان برگشته و امسال با مازاد تولید در زمینه دام سبک روبرو بوده و ثبات 

قیمت ها ادامه خواهد یافت.
وی درباره دلیل افزایش قیمت برخی فرآورده های پروتئینی نظیر ران گوسفندی در 
قصابی ها افزود: از آنجایی که به دلیل شیوع بیماری کرونا آلایش گاو و گوسفند نظیر 
دل، جگر و قلوه مشتری ندارد و قیمت این اقلام به یک سوم کاهش پیدا کرده بنابراین 
برخی از قصابی ها با افزایش قیمت برخی اقلام پروتئینی سعی می کنند ضرر خود را 

بدین وسلیه جبران کنند.
مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام با اشاره به اینکه دام زنده در بسیاری از استان های 

کشور بیش از نیاز است گفت: مردم نگران تامین مواد پروتئینی مورد نیاز خود نباشند.

رییس سازمان برنامه و بودجه:

 خانواده های کم درآمد کمک بلاعوض 
دریافت می کنند

 رییس سازمان برنامه و بودجه از کمک بلاعوض ۲۰۰ تا ۶۰۰ هزار تومانی خانوارهای 
کم بضاعت در چهار مرحله خبر داد که نخستین این کمک ها سه شنبه هفته جاری 

انجام می شود. 
»محمدباقر نوبخت« روز یکشنبه در خاتمه گفت وگوی زنده تلویزیونی رئیس جمهوری 
با مردم، افزود: آنچه رئیس جمهوری به عنوان مصوبات اعلام کرد در دو بخش قابل بیان 
است که بخش نخست، مصوباتی بود که به موجب آنها به افرادی که مشاغل شان از کرونا 

آسیب دیده، مهلت داده خواهد شد.
وی بیان داشت: در این راستا ۱۰ گروه از مشاغل تعریف شده و برای پرداخت مالیات، 

بیمه و اقساط بانکی شان مهلت داده می شود.
نوبخت ادامه داد:  بخش دوم سخنان رئیس جمهوری، مبالغی است که باید به صورت 
بلاعوض پرداخت شود؛ مبالغی که از تعهدات مالی دولت بوده و توسط سازمان برنامه و 

بودجه پرداخت می شود.
وی گفت: از جمله این پرداختی ها، کمک بلاعوض به خانواده های کم درآمد و در 

حقیقت کم درآمدترین اقشار جامعه است.
رییس سازمان برنامه و بودجه کشور توضیح داد: این کمک ها در چهار مرحله انجام 
می شود و به حدود سه میلیون نفر تعلق می گیرد و تصمیم  بر آن شد که بسته به تعداد 
افراد خانوار، از ۲۰۰ تا ۶۰۰ هزار تومان تحت عنوان بسته حمایتی ویژه پرداخت شود و 

نخستین آن سه شنبه همین هفته پرداخت می شود.
وی ادامه داد: گروه دیگر، کارگران فصلی هستند که بین یک تا دو میلیون تومان در 
کارت یارانه و حمایت معیشتی شان شارژ می شود؛ این مبالغ نیز سه ماه تنفس داشته و 
پس از آن به صورت اقساطی از افراد کسر می شود؛ در این زمینه افراد نیازی به حضور در 

بانک یا آوردن وثیقه و ضامن ندارند و همین که تقاضا کنند پرداخت خواهد شد.

مدیر پروژه تنظیم بازار میوه ایام پایانی سال اعلام کرد:

آغاز عرضه میوه تنظیم بازاری شب عید
مدیر پروژه تنظیم بازار میوه ایام پایانی سال در ستاد تنظیم بازار اعلام کرد که با رعایت 
نکات بهداشتی در شرایط کنونی، حدود ۶۰ هزار تن میوه برای تنظیم بازار شب عید 
در فروشگاه های زنجیره ای، واحدهای صنفی منتخب و جایگاه های عرضه موقت طی 

هفته جاری در استان های مختلف عرضه می شود. 
صدیف بیگ زاده در گفت وگو با ایسنا، از عرضه حدود ۶۰ هزار تن میوه برای تنظیم 
بازار شب عید خبر داد و گفت: ۳۲ هزار تن پرتقال تامسون، ۲۳ هزار تن سیب درختی 
و ۷۰۰۰ تا ۸۰۰۰ تن پرتقال جنوب در قالب تنظیم بازار طی هفته جاری در ۳۱ استان 
عرضه می شود. به گفته وی، از روز جمعه اجازه عرضه بازار به استان ها داده شده و هر 
استان متناسب با وضعیت خود و بر اساس تصمیم کارگروه ستاد تنظیم بازار استان ها، 

می تواند طرح تنظیم بازار شب عید را شروع کند.
این مقام مسئول با بیان اینکه میوه تنظیم بازار شب عید در حاشیه بازار عرضه می شود 
و در صورت کاهش قیمت در بازار قیمت میوه تنظیم بازار هم کمتر می شود، تصریح 
کرد: قیمت ها در بازار استان های مختلف متفاوت است و به فاصله از مراکز عرضه هم 
نیز بستگی دارد. مدیر پروژه تنظیم بازار میوه ایام پایانی سال با اینکه اختیار عرضه در 
شبکه توزیع با کارگروه تنظیم بازار استان هاست، گفت: میوه تنظیم بازار معمولًا در 
فروشگاه های زنجیره ای، واحدهای صنفی منتخب و جایگاه های عرضه موقت عرضه 
خواهند شد. بیگ زاده با بیان اینکه میوه به اندازه کافی برای شب عید ذخیره شده 
و مشکلی برای عرضه وجود ندارد، نسبت به عرضه این محصولات با کیفیت و قیمت 

مناسب از سوی کارگروه های ستاد تنظیم بازار اعلام آمادگی کرد.
پرتقال های تامسون در پلاستیک وکیوم شده است 

به گفته وی، سیب بیشتر از استان های آذربایجان غربی، اصفهان و دماوند تهران تامین 
شده و برخی استان ها مانند اردبیل، فارس، کهگیلویه و بویر احمد و برخی استان های 

شمالی که تولیدکننده سیب بودند از تولیدات خودشان استفاده کردند.
این مقام مسئول همچنین از فعالیت شرکت بازرسی کمی و کیفی خبر داد که همه 
کالاهای ذخیره شده را از نظر کیفیت، متناسب با ویژگی های تعریف شده از سوی 
ستاد تنظیم بازار کنترل می کنند. بیگ زاده با بیان اینکه امسال پرتقال های تامسون در 
پلاستیک وکیوم شده است، تصریح کرد: نکته مهم این است که پرتقال تامسون شمال 
قبل از شیوع ویروس کرونا به استان های دیگر منتقل و دپو شده است. همچنین سایر 

نکات بهداشتی هم رعایت شده است.

رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی اعلام کرد

طرح جدید دولت برای مستأجران ؛ تهاتر 
زمین های دولتی با واحدهای نوساز

رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: اجرای طرح تهاتر زمین های 
دولتی با واحدهای نوساز امکان پذیر است و دولت می تواند با اجرای آن بخشی از 

مشکلات موجود در حوزه تأمین مسکن استیجاری را برطرف کند. 
محمدرضا رضایی کوچی وضعیت بازار مسکن به ویژه بازار اجاره مسکن را نامطلوب 
ارزیابی کرد و گفت: متأسفانه در شرایط کنونی تمام بازارهای اقتصادی به ویژه بازار 
مسکن دچار مشکلات و تلاطمات بسیاری شده که در این میان بازار اجاره بیشتر تأثیر 
را از این تلاطمات داشته است. نماینده مردم جهرم در مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: متأسفانه به دلیل افزایش قیمت مسکن در دو سال اخیر، قیمت اجاره افزایش 
چشمگیری داشته و در این میان مستأجران برای تأمین مسکن مورد نیاز خود با مشکل 
روبه رو شده اند، حال خانوارها یا باید اقدام افزایش میزان آورده خود برای ودیعه و اجاره 
مسکن را افزایش داده و یا اینکه در مناطق پایین تر شهر به دنبال اجاره مسکن باشند 
که این مسئله خود یک آسیب بسیار بزرگ است. وی گفت: قطعا بهبود وضعیت بازار 
مسکن نیازمند برنامه ریزی و سیاست گذاری دولت است، اما در چند سال اخیر دولت 
و وزارت راه و شهرسازی برای کاهش تلاطمات بازار اجاره مسکن هیچ اقدامی انجام 
نداده است. رضایی کوچی ادامه داد: البته برنامه ریزی هایی برای کاهش فشار بر 
مستأجران از جمله ارائه تسهیلات به مستأجران یا انعقاد قرارداد دوساله اجاره صورت 
گرفته اما هیچ کدام از این طرح ها عملیاتی نشده است. این نماینده مردم در مجلس 
دهم افزود: اخیرا دولت طرح جدیدی را برای کاهش مشکل تأمین مسکن مستأجران 
طراحی کرده، مبنی بر اینکه دولت در قبال ارائه زمین، واحدهای نوساز یا نیمه کاره را 
از مالکان و سازندگان خریداری کند و سپس از واحدها در اختیار مستأجران قرار خواهد 
گرفت. رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: به نظر می رسد که اجرای طرح تهاتر 
زمین های دولتی با واحدهای نوساز امکان پذیر است و دولت می تواند با اجرای آن 

بخشی از مشکلات موجود در حوزه تأمین مسکن استیجاری را برطرف کند.

 یکی از مهم ترین موانع ساماندهی توزیع یارانه، شناسایی نشدن دقیق دهک ها است. به 
همین خاطر دولت در لایحه بودجه به صراحت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را مامور 

شناسایی سه دهک بالای درآمدی کرده است. 
از طرح گسترده تحول اقتصادی تنها بخش هدفمندسازی یارانه و از این بخش هم تنها 
پرداخت یارانه نقدی به اجرا رسید، آن هم با موجی از انتقادات. دولت نهم زمستان سال 
۱۳۸۷ لایحه هدفمندسازی یارانه ها به مجلس ارایه کرد اما وجود اختلافات بین مجلس 
و دولت درباره تعیین تکلیف درآمدهای حاصل از آزادسازی قیمت ها باعث شد شورای 
نگهبان وارد کار شود. در نهایت اواخر آذرماه سال ۱۳۸9 آغاز اجرای قانون هدفمندسازی 
یارانه ها اعلام شد و بر اساس این قانون برخی از کالاها و خدمات از جمله بنزین، گازوییل، 

گاز، نفت، برق، آب و... مشمول حذف یارانه و عرضه به قیمت بین المللی شدند.
دولت پیش بینی درآمد ۲۰ هزار میلیارد تومانی از اجرای این قانون داشت و قرار بود 
نیمی از این درآمد برای مقابله با تورم به صورت نقدی بین مردم توزیع شود. همچنین ۳۰ 
درصد از این درآمدها به تولید کنندگان و ۲۰ درصد هم به دولت با هدف جبران خسارات 
ناشی از افزایش حامل های سوخت اختصاص یابد؛ قرارهایی که به اجرا نرسید و نه تنها 

دولت های بعدی را با مشکل تامین یارانه نقدی مواجه کرد بلکه به کسری بودجه هم دامن 
زد. در میان انتقادات متعدد به این قانون، نقد مکرر کارشناسان اقتصادی به بحث جمعیت 
یارانه بگیران بود. طبق قانون، یارانه نقدی شامل تمام جمعیت ایران می شد و هر فردی فارغ 
از میزان درآمد بنا بر ارایه درخواست خود می توانست یارانه دولتی را دریافت کند. همین 
تصمیم دولت وقت و موافقت مجلس وقت منجر به این شد که در آخرین مرحله پرداخت 
یارانه نقدی یعنی صد و نهمین دوره آن ۷۷ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر یارانه ۴۵ هزار و ۵۰۰ 
تومانی دریافت کردند. با ادامه این روند، دولت یازدهم از مردم به ویژه دهک های با درآمد 
بالا تقاضای انصراف از یارانه را داشت که انتظارات از میزان انصرافی ها برآورده نشد تا اینکه 
در دولت دوازدهم حذف تعدادی از خانوارها از دریافت یارانه نقدی به قانون تبدیل شد، با 
توجه به اینکه این قانون امسال به طور کامل به اجرا نرسید عین آن در بودجه سال ۱۳99 
تکرار شد. بنابراین قرار است جمعیت یارانه بگیران از بیش از ۷۸ میلیون نفر، در سال آینده 

به ۵۸ میلیون نفر کاهش یابد.      
جزئیات حذف سه دهک پُردرآمد از یارانه نقدی

تصویب لایحه برنامه بودجه امسال به دلیل شیوع کرونا در شرایط خاص دنبال می شود و 

پس از رد کلیات آن در صحن علنی، قرار بر این شد که با تایید شورای نگهبان اصلاحات 
و تصویب لایحه از کانال کمیسیون تلفیق مجلس انجام شود. طبق آخرین تصمیمات 
کمیسیون تلقیق، هزینه یارانه نقدی برای دولت در سال آینده کاهش می یابد و کمیسیون 
تلفیق با پیشنهاد دولت در لایحه بودجه 99 برای شناسایی و حذف سه دهک بالای درامدی 

از فهرست یارانه بگیران موافقت کرد.
البته در تیرماه امسال هم هیات دولت در مصوبه ای دستگاه های مربوطه را موظف 
به شناسایی این دهک های پُردرآمد کرد و قرار شد که از مهر ماه یارانه ۲۰۰ هزار خانوار 
معادل جمعیت ۸۰۰ هزار نفری قطع شود و روند شناسایی جمعیت یارانه بگیر متعلق به 
دهک های درآمد بالا ادامه داشته باشد که مردادماه هم هیات وزیران آیین نامه اجرایی 
حذف تعدادی از یارانه بگیران را تصویب کرد اما این سیاست در اجرا با موانعی روبه رو شد و 
به طور کامل به اجرا نرسید به همین دلیل موضوع حذف سه دهک از پرداخت یارانه دوباره 

در لایحه بودجه تکرار شد.
 از این رو  دولت باید از فروردین ماه اقدام به حذف این سه دهک کند و ماهانه به طور 
جمعیت  نهایت  در  و  شود  حذف  نفر  هزار  و ۶۶۶  میلیون  یک  حدود  یارانه  میانگین 
یارانه بگیران به ۵۸ میلیون نفر برسد. طبق این تصمیم منابع ۱۵۲ هزار میلیارد تومانی برای 
قانون هدفمندی یارانه ها در سال 99 پیش بینی شده که بیش از ۷۰ هزار میلیارد تومان آن 
به صورت یارانه نقدی و حمایت معیشتی پرداخت خواهد شد. بنابراین در سال آینده یارانه 

۴۵ هزار و۵۰۰تومانی با اعتبار ۴۲٫۸ هزار میلیارد تومان ادامه دارد.
دو چالش پیش روی دولت برای ساماندهی توزیع یارانه   

با اجرای همین بند از بودجه سال آینده دولت حدود ۱۰ هزار میلیارد توان صرفه جویی در 
منابع را به دست خواهد آورد که در این شرایط تنگنای مالی و محدود شدن فروش نفت، 
می تواند رقم قابل توجهی محسوب شود. اما در این میان دولت با دو چالش مهم مواجه 
است؛ اول اینکه چگونه و از چه طریقی این سه دهک شناسایی شوند و دوم اینکه این ۱۰ 

هزار میلیارد تومان را کجا هزینه کند.
یکی از مهم ترین موانع به اجرا نرسیدن ساماندهی توزیع یارانه همین عامل ناتوانی در 
شناسایی دهک ها است و این بار دولت در لایحه بودجه به صراحت وزارت تعاون،کار و رفاه 
اجتماعی را مامور شناسایی این سه دهک کرده است البته به نظر می رسد اجازه بررسی 
حساب های افراد و تکمیل بانک اطلاعاتی از وضعیت مالکیت مسکن با شروع به کار سامانه 

اسکان و املاک به روند شناسایی دهک ها کمک اثرگذاری کند.
اما درباره محل خرج این ۱۰هزار میلیارد تومان اختلاف نظرهای متفاوت و متعددی وجود 
دارد. عده ای معتقد هستند این پول باید صرف تقویت آموزش در کشور شود و عده ای هم 
درخواست افزایش بودجه بهداشت و درمان را دارند. برخی از کارشناسان هم می گویند 
این رقم به هر حال نباید در هزینه های جاری از جمله پرداخت حقوق خرج شود. برخی 
هم از اولویت اتمام پروژه های نیمه تمام حرف می زنند و مدعی هستند ترجیح دولت باید 
افزایش سقف بودجه عمرانی باشد. در این میان هم خواسته دهک های کم درآمد افزایش 
سقف یارانه نقدی متناسب با نرخ تورم است اما نکته مهم این است که اساسا این ۱۰ هزار 
میلیارد تومان وجود ندارد که دولت را مجبور به حذف جمعیتی از دریافت یارانه کرده است.  

دست اغنیا از یارانه ضعفا کوتاه می شود؟ 

جزئیات حذف سه دهک پرُدرآمد از یارانه نقدی

 وزیر راه و شهرسازی درباره تماس تلفنی با رییس جمهور گفت: در این تماس تلفنی آخرین وضعیت تبادلات تجاری با همسایگان، 
پروازهای بین المللی و تردد در جاده ها به اطلاع رییس جمهور رسانده شد.  به گزارش ایلنا،  محمد اسلامی  جزییات این گفتگوی 
تلفنی را تشریح کرد و گفت: روز جمعه رییس جمهور جویای آخرین وضعیت مرزها و تبادلات تجاری با کشورهای همسایه، پروازهای 
بین المللی، وضعیت لجستیک و تردد در جاده ها بودند. وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: در این گزارش به ریاست جمهوری اعلام شد که 
تمامی پروتکل های وزارت بهداشت در همه حوزه های حمل و نقل و تمامی ایستگاه های راه آهن،  فرودگاه ها، بنادر و همه پایانه های  بار 
و مسافر  انجام می گیرد. در حال حاضر در همه مرزهای کشور تبادلات تجاری براساس پروتکل های وزارت بهداشت در حال انجام است. 
وی درخصوص پروازهای بین المللی گفت: در گزارشی که خدمت آقای رییس جمهور داشتیم اعلام شد که پروازهای بین المللی توسط 
هواپیماهای داخلی و خارجی براساس توافقات صورت گرفته فعلا با چند کشور از جمله چند کشور اروپایی مطابق پروتکل های تجاری 
انجام می گیرد. اسلامی افزود: در این خصوص مهمترین اقدام در پروازهای بین المللی جا به جایی کالاهای مورد نیاز فوری کشور به 
ویژه اقلام دارویی و تجهیزات مورد نیاز وزارت بهداشت است که از اقصی نقاط به کشور حمل و تحویل وزارت بهداشت شده است. وزیر راه 
و شهرسازی در بخش دیگری از این گفتگو به رییس جمهور گفت: کلیه بنادر کشور کاملا فعال بوده و تخلیه و بارگیری کشتی ها در حال 
انجام است. این تخلیه و بارگیری به خصوص در تامین کالاهای اساسی و حمل آن از بنادر به اقصی نقاط کشور است که خوشبختانه با 
حضور غیرتمندانه رانندگان عزیزمان در حمل و نقل عمومی بدون وقفه انجام می گیرد. محمد اسلامی میزان تردد در جاده های کشور با 
توجه به اطلاعیه های داده شده را دیگر موضوعی اعلام کرد که از سوی رئیس جمهور مورد پیگیری قرار گرفت و در این خصوص تصریح 
کرد: در خصوص تردد در جاده ها و آخرین وضعیت آن ها جا دارد یک قدردانی از مردم عزیز کشورمان داشته باشیم که تاحدودی  به 
درخواست ها برای پرهیز از سفرهای غیرضروری توجه کردند. وی افزود: طبق آماری که خدمت آقای رییس جمهور اعلام شد، تردد 
در استان های اصفهان )۲۷ درصد(، مازندران )۳۶ درصد( و گیلان )۴۰ درصد( کاهش را در روزهای پنجشنبه و جمعه ثبت کرده اند. 
اسلامی گفت: به این ترتیب به طور کلی تردد در جاده های کشور طبق آمارهای اعلام شده با کاهش ۲۵ درصدی مواجه بوده است. 
وزیر راه و شهرسازی در پایان گفت: با گزارش های اعلام شده خدمت آقای رئیس جمهور ایشان در این تماس تلفنی ضمن قدردانی از 

زحمات جامعه حمل و نقل کشور، بر کنترل موازین پروتکل های ابلاغی ستاد ملی مقابله با کرونا تاکید کردند.

 عضو انجمن بلاکچین با بیان اینکه وزارت نیرو و بانک مرکزی باید رمزارزها را برسمیت بشناسند، گفت: این فناوری غیر قابل فیلتر 
است، اگر نمی توانیم جلوی آن را بگیریم بهتر است با آن همراهی کنیم و کشورمان را از فرصت های آن بی بهره نگذاریم. 

عباس آشتیانی درباره امکان استفاده از رمزارزها برای نقل و انتقال پول در شرایط تحریم اظهار داشت: طبق تعاریف اقتصادی پول 
تعاریف خاص خود را دارد، منجمله واحد شمارش، محل ذخیره و وسیله ای برای انجام تبادلات. اما رمزارزها وسیله ای برای تبادلات 

هستند که  براحتی جعل نمی شوند، قابلیت تقسیم دارند و مشکل حمل و نقل هم ندارند.
وی با بیان اینکه رمزارزها قابلیت تقسیم پذیری داشته، غیر قابل جعل بوده و قابلیت انتقال دارند، افزود: با توجه به دیجیتالی شدن 

بشر، سرنوشت محتومی برای استفاده از رمزارزها خواهیم داشت.
عضو انجمن بلاکچین با بیان اینکه رمزارزها می توانند تحریم نقل و انتقال پول و خرید و فروش کالا را نقض کنند، گفت: با گسترش 
پذیرش بیت کوین بعنوان واحد پولی و تبادل و با ارزش شدن آن کم کم هژمونی دلار و اقدام رئیس جمهور امریکا که توانست واحد 
پولی خود را بزور و بدون پشتوانه به دنیا بقبولاند و همچون یک چک بی محل  دنیا را بخرد، از بین ببریم. ما با با پذیرش رمزارزها 

و مقبولیت بین المللی آن به دلار ضربه می زنیم و در کل موضوع تحریم در برابر این موضوع یک مسئله جزئی محسوب می شود.
وی تاکید کرد: باید رمزارزهای جهان روا را به عنوان منشا ارز برای صادر کنندگان و واردکنندگان به رسمیت بشناسیم تا تجار 

بتوانند شرکایی پیدا کنند که حاضر باشند با این رمزارزها که تراکنش و ارسال شان غیر قابل تحریم است، کار کنند.
آشتیانی با بیان اینکه وزارت نیرو و بانک مرکزی باید این رمزارزها را برسمیت بشناسند، گفت: این فناوری غیر قابل فیلتر 
و جلوگیری است، ماهیت غیر متمرکز دارد، اگر نمی توانیم جلوی آن را بگیریم بهتر است با آن همراهی کنیم و کشورمان را از 

فرصت های آن بی بهره نگذاریم.
وی ادامه داد: کشور ما مزیت نسبی و گاها مطلق تجاری در حوزه انرژی دارد و با توجه به شرایط تحریم بهترین کار این بود که این 
انرژی را به محصول دیگر تبدیل کنیم و با تعرفه صنعتی و عادی و به صورت شفاف از آنها مالیات دریافت کنیم و اشتباهات محاسباتی 
را به زور در چشم مخاطب فرو نکنیم. بهتر است اجازه دهیم با شفافیت و زمینه سازی کشور از درآمدهای گمرکی و مالیاتی صنعت 

استخراج و تامین ارز برای صادرکنندگان و تولیدکنندگان از این مسیر برخوردار شود.

در گفتگوی تلفنی رییس جمهور با وزیر راه و شهرسازی مطرح شد:

تشریح آخرین جزییات وضعیت تبادلات تجاری با همسایگان 
در گفت وگو با عضو انجمن بلاکچین تشریح شد؛ 

آیا رمزارزها هژمونی دلار را می شکنند؟ 

طبق اعلام رییس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو 
تهران، ویروس ناخوانده، بازار شب عید خودرو را برهم زده و میزان 
معاملات را به صفر نزدیک کرده است و باتوجه به اینکه عرضه و 
تقاضا همیشه تعیین کننده قیمت هاست، تا زمانی که تقاضا در 

بازار وجود ندارد، روند قیمتی خودرو هم نزولی خواهد بود. 
اینکه  بر  تاکید  ایسنا، ضمن  با  سعید موتمنی در گفت وگو 
برخلاف روال هرساله که در روزهای پایانی سال، بازار خودرو 
به دلیل افزایش تقاضا روند صعودی به خود می گرفت، امسال 
و  نمایشگاه داران  از  را  عید  شب  بازار  کرونا  ویروس  شیوع 
فروشندگان خودرو گرفته است، اظهار کرد: این در شرایطی 
است که برخی دارندگان و فروشندگان خودروهای خود را نگه 
داشته بودند تا در روزهای پایانی سال به بازار عرضه کنند و سود 
بیشتری ببرند، اما خالی شدن بازار از خریدار سبب شد فعالان 
خرد این حوزه از خطر ورشکستی احساس نگرانی کنند و حتی 

حاضر شوند زیر قیمت بازار، خودروی خود را بفروشند.
رییس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو ادامه داد: 
نبود خریدار در بازار آن هم در روزهای پایانی سال موجب نگرانی 
دست اندکاران این بازار شده است. نگرانی اصلی این فعالان بازار 
خودرو تداوم وضعیت فعلی در سال آینده است. خالی شدن بازار 

از خریدار خودرو باعث شده برای خودروهای خود مشتری پیدا 
نکنند. در حال حاضر مشتریان حتی برای پرسیدن قیمت هم 
مراجعه نمی کنند و نمایشگاه داران در بهترین حالت به مشاوره 
تلفنی اکتفا کرده اند. این روزها نسبت به قبل از شیوع ویروس 
تا ۸۰ درصد  و خانه نشین شدن مردم، میزان معاملات  کرونا 
کاهش پیدا کرده و می توان گفت اکنون هم میزان معاملات 
تقریبا به صفر رسیده است. به اعتقاد موتمنی، تا زمانی که شیوع 
ویروس کرونا و نگرانی ها از بابت آن کم نشود، وضعیت بازار خودرو 
به همین صورت خواهد بود؛ چراکه بازار خودرو همیشه تابع 
عرضه و تقاضا بوده است؛ بنابراین تا زمانی که تقاضا وجود ندارد، 

روند کاهشی قیمت ها هم ادامه دارد.
این کارشناس در امر خرید و فروش خودرو اعلام کرد: در حال 
حاضر نگاه به روند قیمتی خودروها در سایت های خرید و فروش 
نیز نشان می دهد که خودروهای داخلی تا ۱۰ میلیون تومان، 
مونتاژی ها حدود ۵۰ - ۶۰  میلیون تومان و خوردوهای وارداتی 
بیش از ۸۰ - 9۰ میلیون تومان کاهش قیمت داشته اند. جالب 
است که در تمام سال های اخیر قیمت پراید ۱۱۱ همیشه از سایر 
مدل های آن به دلیل عرضه کمتر و تقاضای بیشتر، گران تر بود 
اما اکنون کاهش تقاضا موجب شده که قیمت این مدل خودرو 

حتی به کمتر از پراید ۱۳۲ نیز برسد.
بازار روز گذشته قیمت پراید ۱۱۱ معادل ۶۱  وی افزود: در 

پراید ۱۳۲ معادل ۶۲  بوده است در حالی که  تومان  میلیون 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان قیمت داشت.

رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو اعلام کرد:

افت شدید معاملات خودرو

 دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی با بیان اینکه شرکت ها با کمبود نقدینگی برای پرداخت 
هزینه استرداد بلیت ها مواجه هستند، گفت: بابت کنسلی بلیت ها تا پانزدهم فروردین 

خسارت ۳ هزار میلیارد تومانی به شرکت ها وارد شده است. 
مقصود اسعدی سامانی درباره میزان خسارت وارد آمده به صنعت هوایی در پی کنسلی 
بلیت ها و کاهش میزان تقاضا به دلیل شیوع ویروس کرونا در کشور اظهار داشت: طبق 
برآوردهای انجام شده بابت کنسلی و لغو بلیت های هواپیما تا پانزدهم فروردین ماه بیش از ۳ 

هزار میلیارد تومان خسارت به شرکت ها وارد آمده است.
وی ادامه داد: البته هر روز ابعاد این زیان گسترده تر می شود و محاسبات دقیق پس از عبور 

از شرایط بحران انجام و اعلام می شود.
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی درباره دلیل اینکه برخی از شرکت ها نتوانسته اند 
هنوز هزینه استرداد بلیت ها را به مسافران برگردانند، گفت: اکثر دفاتر فروش و شرکت های 
از  اما واقعیت این است که برخی  هواپیمایی هزینه استرداد بلیت را پرداخت کرده اند 

شرکت ها و دفاتر این مبالغ را صرف خرید خدمات و تجهیزات کرده اند و امروز با کمبود 
نقدینگی مواجه هستند.

اسعدی سامانی افزود: از آنجایی که ایرلاین ها و دفاتر فروش با کمبود نقدینگی مواجه 
هستند از سازمان هواپیمایی درخواست می کنیم برای بازپس گرداندن هزینه بلیت های 

کنسلی به مسافران فرصت یک ماهه بدهد.           
به  اقساط  پرداخت  برای  ماهه  سه  فرصت  حمایتی  بسته  در  دولت  البته  افزود:  وی 
شرکت های حمل و نقلی از جمله ایرلاین ها و زنجیره وابسته به صنعت گردشگری داده است 
اما واقعا ابعاد خسارت ناشی از توقف فعالیت بنگاه ها در حال گسترش است و نمی دانیم تا 

چه تاریخی ادامه خواهد داشت.
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی درباره قطع پرواز به چند فرودگاه پرتردد و پرمسافر کشور 
اظهار داشت: تا اطلاع ثانوی پرواز به فرودگاه های رشت، رامسر و نوشهر انجام نمی شود. از 
۲۷ اسفند ماه هم پرواز به قشم انجام نخواهد شد. همچنین پرواز به فرودگاه ساری بسیار 
محدود شده  است. پرواز در مسیر کیش هم فقط برای کیشوندان و شاغلان انجام می شود. 

همچنین سفر هوایی در مسیر مشهد هم بسیار محدود شده و کاهش یافته است.    

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی اعلام کرد :
خسارت ۳ هزار میلیارد تومانی به ایرلاین ها بابت لغو پروازها تا 1۵ فروردین

مدیرعامل بورس کالای ایران گفت: مکانیسم های معاملاتی در بورس کالا برای معاملات مسکن فراهم شده است که منتظر نهایی 
شدن آن ها هستیم.

حامد سلطانی نژاد اظهارداشت: مذاکرات اولیه با وزارت راه و شهر سازی به منظور بهره گیری از مکانیسم های معاملاتی بورس کالا 
در حوزه مسکن مهر و طرح ملی مسکن نیز انجام شده است تا معاملات مسکن بعد از مجوز قانونی صرفا در بازار تحت نظارتی که مانع 
سفته بازی می شود صورت گیرد. وی با بیان اینکه سازوکاری برای فروش املاک دولتی در بورس کالا صورت گرفته است ادامه داد: 
همچنین در طرح های بزرگ مسکن دولت برای اجرای طرح باید مبلغی را به پیمانکاران پرداخت کند در این زمینه به جای پرداخت 
پول به پیمانکاران با استفاده از مکانیسم بورس، وجه آن را به تولیدکننده مصالح پرداخت می کند و فقط مصالح در اختیار پیمانکاران قرار 

می گیرد. به این صورت منابع صرف خرید مواد اولیه می شود و منتظر دستورالعمل ها برای نهایی کردن این موضوع هستیم.
وی با بیان اینکه برای اجرای تابلو املاک دستورالعمل ها رد و بدل شده است منتظر عملیاتی شدن ان از سوی وزارت راه وشهرسازی 
هستیم گفت: ما مجری و موظف به ارائه زیرساخت ها هستیم و سیاست گذار و وزارت راه وشهرسازی تعیین می کند که چه زمانی این 

موضوع اجرایی می شود.

سرپرست معاونت صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد که واحدهای تولیدی مرتبط با محصولات پیشگیری و مقابله با 
شیوع ویروس کرونا، مواد اولیه آن ها و همچنین واحدهای تولیدکننده مواد غذایی، آشامیدنی، خوراکی و محصولات بهداشتی تا پایان 
فروردین ماه تعطیل نمی شوند.  »مهدی صادقی نیارکی«  در نامه ای به رؤسای سازمان های صنعت، معدن وتجارت ۳۱ استان با تاکید 
بر لزوم اجرای ابلاغیه قبلی این معاونت درخصوص نظارت بر تولید حداکثری محصولات مرتبط با پیشگیری و مقابله با شیوع ویروس 
کرونا و عدم توقف و تعطیلی واحدها و خطوط تولیدکننده این محصولات، مواد اولیه و ملزومات بسته بندی مستقر در آن استان ها با 
دلایل مختلف )اعم از تعطیلات پایان سال، تعطیلات رسمی و اورهال خط تولید(، اظهار کرد که باید به گروه یاد شده، واحدهای تولید 
کننده مواد غذایی، آشامیدنی، خوراکی و محصولات بهداشتی نیز اضافه شوند تا ضمن افزایش تولید در ایام پایانی سال و شروع سال 

جدید، خطوط تولید آن ها به صورت ۲۴ ساعته و بدون وقفه تا پایان فروردین ماه فعالیت مستمر داشته باشند.
وی همچنین از سازمان های استانی خواست که با تعامل با دستگاه های ذیربط استانی، اقدامات لازم برای برنامه ریزی تردد کارکنان 
و حمل مواد اولیه و محصولات این واحدها را انجام دهند و مجوزهای لازم برای تردد ناوگان بار و مسافر آن ها را صادر کنند تا از هر گونه 

اختلال در روند تولید و توزیع این محصولات در سطح کشور جلوگیری شود.

مدیرعامل بورس کالای ایران خبرداد

امکان عرضه املاک و معاملات مسکن در بورس کالا 
سرپرست معاونت صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد :

کدام واحدهای تولیدی تا پایان فروردین ماه تعطیل نمی شوند؟
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آقای انصاری فرد باید خودتان پاسخگو باشید 

چرا وزیر ورزش باید پاسخگوی اعمال 
دیگران باشد؟!

 این روزها »دروغ و فرافکنی« در ورزش ما به خصوص فوتبال بیداد می کند. جالب این که از 
نظر همه وزارت ورزش و جوانان و شخص وزیر مقصر اصلی قلمداد می شود که هست، چون 

مشاوران خوبی ندارد! 
سال هاست این وزارتخانه به عنوان متولی ورزش کشور و دو باشگاه مهم کشور شناخته 
پرسپولیس  و  استقلال  فوتبال  تیم  دو  برای  وزارتخانه  این  نه!  که  باشگاه  البته  می شود. 
مدیرعامل انتخاب می کند که تنها یک دورهمی را با اعضای هیئت مدیره تشکیل می دهند و 
بعد هم با کلی بدهی می روند، بدون آنکه از سوی هیچ مقام مسئولی بازخواست شوند و این 

چرخه همچنان ادامه دارد...
نوعا مدیران این باشگاه ها نقش پررنگی برای نجات این دو تیم ندارند و فقط اندکی جیب 
خود را پر می کنند و پست بعدی را تحویل می گیرند! استقلال و پرسپولیس بدهی های فراوان 
به بار آورده اند و محکوم می شوند، آن گاه مقصران اصلی در لابلای افتضاحاتی که بار آورده اند 

گم شده و وزیر ورزش به عنوان متولی، متهم اصلی معرفی می شود.
مدیرعاملان این دو تیم، گویا خوب توجیه نمی شوند، زیرا فکر می کنند وزارت ورزش آنها را 
آورده و پول در اختیارشان می گذارد و آنها نیز براحتی آن را هزینه کنند و بعد هم بگویند ما با 
این قدر بدهی تیم را تحویل گرفتیم. اگر قرار باشد وزارت ورزش پول بدهد، چه نیازی به شما 

دارد؟! مگر خودش نمی تواند پول را مستقیم پرداخت کند؟
فیفا به اساسنامه فدراسیون فوتبال ما ایراد می گیرد و کوتاهی از سوی فدراسیون نشین هاست 
و می گویند وزیر ورزش مقصر است! قراردادهای پنهانی و عجیب و غریب با مربیان تیم ملی 
می بندند، وزارت ورزش و شخص وزیر متهم می شود. لابد فردا نیز به دلیل این که سرپرست 
جدید استقلال نتواند وعده ستاره سوم و ساخت ورزشگاه ۳۵ هزار نفری را اجرایی سازد، باید 

وزیر ورزش پاسخگو باشد! بیاییم عادلانه و درست قضاوت کنیم. 
دو  روزی  شد  انتخاب  پرسپولیس  مدیرعامل  به عنوان  وقتی  انصاری فرد  محمدحسن 
مصاحبه می کرد و می گفت این کار را می کنم آن کار را انجام می دهم. او با اعلام این که از همه 
شرایط و وضعیت تیم مطلع است، قبول مسئولیت کرده و مدعی بود همه راهکارهای لازم را 
برای پیشبرد امور دارد، اما نکته مهم این است که در مصاحبه های او در طول ۱9۴ روزی که 
مدیرعامل بود راهکاری دیده نشد و فقط به مسئله مشکلات موجود و پیش رو و وعده های 

مکرر اکتفا کرد و ناگهان استعفا کرد و رفت!
آقای انصاری فرد! شما در نیم فصل نسبت به جذب کریستین اوساگونا و آنتونی استوکس 
اقدام کردید که هیچ نکته مثبتی بیش از سه مهاجم جوان تیم، مهدی عبدی، امیر روستایی 
و آریا برزگر نداشتند و شاید اگر همان زمانی را که به این دو بازیکن خارجی دادید، به جوانان 
خود می دادید، عملکرد به مراتب بهتری داشتند. شما در حوزه اقتصادی به زیان پرسپولیس 

کار کردید و از سرمایه های این تیم به راحتی گذشتید.
قراردادهایی با برخی حامیان مالی منعقد کردید که هیئت مدیره از جزئیات آن بی خبر 
است! وزارت ورزش به شما اعتماد کرد و شما را به عنوان مدیرعامل پرسپولیس معرفی کرد 
تا باری از دوش این وزارت بردارید، نه اینکه آن را سنگین تر کنید. آیا این مزد اعتماد وزیر به 

شماست؟ آیا باید وزیر ورزش پاسخگوی اعمال شما باشد؟
شما به زعم اعضای هیئت مدیره؛ به وعده های مکرر، فرافکنی، مظلوم نمایی، از بین بردن 
فرصت های درآمدزایی، پنهان کاری، ایجاد تضامین غیرقانونی و... متهم شده اید که باید 

خودتان پاسخگوی آن باشید؛ نه وزارت ورزش و جوانان!

احمد سعادتمند گزینه اول مدیرعاملی استقلال  

جانشین فتح الله  زاده از بانک سرمایه می آید! 

بعد از استعفای علی فتح الله زاده از مدیرعاملی استقلال، گزینه هایی برای جانشینی وی 
مطرح شدند که جدی ترین گزینه رئیس سابق هیات مدیره همین باشگاه است.

روز شنبه علی فتح الله زاده بعد از اینکه تنها ۱۶ روز به عنوان سرپرست باشگاه استقلال 
قبول مسئولیت کرده بود استعفای خود را تقدیم وزیر ورزش کرد تا بلافاصله پس از موافقت 

وزارت ورزش و جوانان نام های متعددی برای جانشینی او و مدیریت استقلال مطرح شود.
اما در میان این اسامی که ازشنبه  شب گذشته برای انتخاب مدیرعامل استقلال مطرح 
شده است به نظر می رسد  احمدسعادتمند گزینه اول باشد که از سوی وزارت ورزش و جوانان 
هم مورد تایید است و  در عین حال سابقه عضویت در هیات مدیره باشگاه را نیز در کارنامه 

خود دارد.
 او علاوه براینکه در مقطعی به عنوان رییس هیئت مدیره استقلال سابقه حضور در کادر 
مدیریتی این باشگاه را داشته است، عناوین زیادی از جمله مدیرکل اداره استعدادیابی و 
توسعه ورزش قهرمانی وزارت ورزش، سرپرستی فدراسیون پینگ پنگ، کاندیدای ریاست 
فدراسیون های هندبال، وزنه برداری و اسکی را در کارنامه خود دارد و البته مدیرعاملی باشگاه 
بانک سرمایه را هم تجربه کرده، و اینک گزینه اول برای عهده دار شدن سِمَتی است که در این 

یک سال اخیر دچار تغییرو تحولات بسیاری شده است.
 سعادتمند که به عنوان عضو اقتصادی باشگاه استقلال به هیات مدیر اضافه شده بود باید 
دید در صورت بازگشت به این باشگاه چه برنامه هایی برای حل وفصل مشکلات عدیده آبی ها 

دارد.
به هرحال آنچه که مسلم است پذیرش مسئولیت به عنوان مدیر عامل یا سرپرست باشگاه 
استقلال در برهه کنونی با توجه به سیل پرونده هایی که از قبل هنوز تکلیفش مشخص نشده 
و پرونده هایی که در آینده نزدیک با آن مواجه خواهد شد، جرات بسیاری می خواهد در عین 
حال که می دانیم تلاش های اعضای فعلی باشگاه در کادر مدیریتی تنها پرداخت حدود ۳۸ 
میلیارد از بدهی ها بوده، اما این باشگاه هنوز مشکلات گسترده ای دارد که نیاز به نیروهای 

دیگری برای کمک به هیات مدیره  احساس میشود .
باید دید وزارت ورزش و جوانان در نهایت در راس هرم مدیریتی باشگاه استقلال با این 
چالش جدید چگونه مواجه می شود و در چه مدت زمانی جانشین علی فتح الله زاده را تعیین 
خواهد کرد در حالی که هر روز تاخیر در اعلام جانشین وی می تواند به افزایش حاشیه ها در 

این باشگاه دامن بزند.

ملی پوش کشتی آزاد:

 برای تمرینات با مربیان در ارتباط مستقیم هستیم
 دارنده مدال طلای نوجوانان و جوانان کشتی آزاد جهان گفت: اردوی تیم ملی به دلیل 
شیوع ویروس کرونا لغو شده اما تمرینات را به صورت شخصی انجام می دهم و با مربیان تیم 

ملی نیز در ارتباط مستقیم هستیم. 
»امیرحسین مقصودی« روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: تمرینات را در خانه 
انجام می دهم و البته گاهی اوقات به باشگاه می روم که البته با رعایت همه موارد بهداشتی و با 

نفرات محدود و بیشتر تمرینات استقامتی و وزنه را در دستور کار دارم.
وی اظهار داشت: با توجه به شیوع ویروس کرونا و بخشنامه وزارت ورزش و جوانان فکر نکنم 
اردوی تیم ملی برگزار شود و البته پیش از این قرار بود که به کیش برویم که در آنجا نیز مشکل 

ویروس کرونا وجود دارد. با مربیان تیم ملی برای انجام تمرینات در ارتباط مستقیم هستم.
دارنده مدال طلا نوجوانان جهان و طلا و نقره جوانان جهان در خصوص پیکارهای کشتی 
آزاد قهرمانی آسیا که اوایل اسفند امسال در کشور هند برگزار شد، خاطر نشان کرد: مسابقات 
کشتی قهرمانی آسیا و به خصوص وزن ۶۵ کیلوگرم در سطح قاره کهن از سطح بسیار بالایی 
برخوردار است. متاسفانه به دلیل بیماری از شرایط بدنی خوبی برخوردار نبودم و آب و هوای 
آنجا نیز با اکثر بچه های ایرانی سازگاری ندارد و این امر سبب شد من و چند نفر دیگر از 

ملی پوشان مریض شویم.
وی در خصوص شکست برابر باجرانگ آزادکار عنوان دار تیم ملی هند و اینکه او تحت تاثیر نام 
وی قرار گرفته بود، اظهار داشت: برای نخستین مرتبه نبود که در این سال ها با کشتی گیران 
عنوان دار جهان مبارزه می کردم. سه سال پیش نیز سابقه مبارزه با »خینچگیاشویلی« دارنده 
مدال طلای جهان و المپیک از گرجستان را داشتم. در کشتی با باجرانگ نیز همه تلاشم را 

برای پیروزی انجام دادم و البته انتظار شکست با این اختلاف را نداشتم.
مقصودی که هم اکنون با ۲۱ سال سن یکی از اعضای اصلی تیم ملی کشتی آزاد و یکی از 
شانس های پوشیدن دوبنده تیم ملی در بازی های المپیک است، ادامه داد: شرایط هر چه 
باشد باید کار کنیم. البته بدست آوردن دوبنده تیم ملی در سال المپیک بسیار سخت است و 

من هم همه تلاشم را برای رسیدن به تیم ملی به کار خواهم بست.
وی در مورد تغییر نتیجه مبارزه خود با »میثم نصیری« در دیدار رده بندی وزن ۶۵ کیلوگرم 
جام جهان پهلوان تختی در کرمانشاه نیز بیان داشت: به هر حال این نظر کادر فنی بود که 
فیلم مبارزه را بازبینی کردند. مربی من یعنی »رسول دهقان نژاد« چلنج نکرد و البته شاید در 

جایگاهی که قرار داشت، دیدش بد بود و به همین دلیل متوجه نشده بود.

جاوید کاندیدای برترین فوتسالیست جهان شد
ملی پوش فوتسال ایران نامزد کسب عنوان برترین فوتسالیست جهان در سال ۲۰۱9 شد. 

به گزارش ایسنا، اسامی ۱۰ بازیکن برتر فوتسال جهان در سال ۲۰۱9 میلادی از سوی 
سایت فوتسال پلنت اعلام شد که نام مهدی جاوید ملی پوش تیم فوتسال مس سونگون نیز 
در آن به چشم می خورد. جاوید با قرار گرفتن در این فهرست، کاندیدای کسب عنوان برترین 
بازیکن جهان شده است. رای گیری برای انتخاب بهترین های فوتسال جهان به زودی توسط 

فوتسال پلنت آغاز شده و مربیان و کارشناسانی از سراسر جهان در آن شرکت خواهند کرد.

سرپرست مستعفی باشگاه استقلال گفت: همه می دانند من در مدیریت ترسی ندارم 
و اگر بیماری  اجازه می داد همه مشکلات را با کمک همکارانم حل می کردم ولی پزشک 

معالجم من را ممنوع الفعالیت کرده است. 
 علی فتح الله زاده بعد از ۱۶ روز سرپرستی در باشگاه استقلال روز شنبه تصمیم به 
استعفا گرفت و عطای کار در این باشگاه را به لقایش بخشید. بعد از این اتفاق تحلیل های 
متعددی در مورد دلایل این استعفا صورت گرفت. عده ای مدعی شدند وی دچار کرونا 
شده و عده ای هم استعفای فتح الله زاده را به بدهی های سنگین باشگاه استقلال ربط 
دادند اما وی در گفت وگو بافارس، به دلایل استعفایش اشاره کرد و مدعی شد، آنهایی که 

به وی تهمت زدند را به خدا واگذار و در دادگاه از آنها شکایت خواهد کرد.
متن گفت وگوی با فتح الله زاده را در زیر می خوانید:

 آقای فتح الله زاده ظاهراً بیماری شدیدی دارید؟
حقیقتاً در این چند روز مرگ را مقابل چشمانم دیدم. وضعیت صدایم گویای همه چیز 

است ولی خدا از آنهایی که این همه تهمت به من زدند، نگذرد.
از شنبه شب گذشته بارها و بارها رسانه ها به این موضوع پرداختند که شما 

مبتلا به ویروس کرونا شده اید.
)می خندد( اگر یادتان باشد روزی که سرپرستی باشگاه را بر عهده گرفتم از کمپ 
حجازی و ورزشگاه امام رضا )ع( بازدید کردم و آنجا شدیداً سرما خوردم. با این وجود کار 

را ادامه دادم و آن بیماری در بدنم باقی ماند اما چند روز بعد ذات الریه کردم. بعد از چند 
روز اقدام به مصرف آنتی بیوتیک گرفتم و بدنم به شدت ضعیف شد و آنفولانزای شدیدی 
که داشتم با ضعف بدن من را خانه نشین کرد. تشدید بیماری های پی در پی ام باعث شد 
تا دکتر، من را از تلفن صحبت کردن منع کند و او از من خواست ۲۰ روز هیچ فعالیتی 

نداشته باشم و در واقع من را ممنوع الملاقات کرده است.
 پس این شایعه ویروس کرونا چیست؟

خودتان می گویید شایعه، پزشکم گفت با توجه به ضعف شدید بدنی و ویروسی که در 
جامعه وجود دارد بهتر است اصلًا از خانه بیرون نروم. الان چند روز است در اتاق خودم 
حضور دارم و خانواده ام تنها به من غذا می دهند و حق بیرون آمدن و رفتن از اتاق را 
ندارم. امروز و فردا هم دوباره باید سی تی اسکن بدهم و فعالیت چندانی نداشته باشم. 
اگر یادتان باشد من قبلًا یک حمله قلبی را تجربه کرده بودم و متأسفانه در این چند روز 
آنقدر هجمه و مطالب دروغ علیه من نوشته شده که همه اینها را به خدا واگذار کردم. برای 
یک عده هم متأسف هستم که ۵، ۶ سال نابینا بودند و ندیدند که چه اتفاقاتی رخ داده 
اما در عرض ۱۶ روز می گویند هیأت مدیره باید مصوبات خودش را منتشر کند. صراحتا 
می گویم ما فقط یک مصوبه در هیأت مدیره داشتیم که خوشحال می شوم دوستان آن را 
هم منتشر کنند. خدا به من عمر بدهد آنهایی که تهمت زدند را در دادگاه می بینم و وقتی 

زبانشان در آنجا بند آمد همه را به شما معرفی خواهم کرد.

با این شرایط تکلیف چیست؟
پزشک من صراحتاً گفته ۲۰ روز از خانه خارج نشوم و تا ۳، ۴ ماه هم فعالیت سنگین 
نداشته باشم. من استقلالی هستم و استقلال را دوست دارم اما یک عده ای تهمت ها را 
کنار بگذارند. آنهایی که گناه می شویند اگر از من سند و مدرکی دارند نشانم بدهند. من 
سالم کار کرده ام و امروز هم می توانستم در استقلال بمانم. فوقش در اینجا می ماندم و با 
سختی کارم را می کردم ولی مردانه استعفا دادم و از وزیر ورزش هم تشکر می کنم که به 
من فرصت داد و انشاءالله استعفای من را قبول خواهند کرد. به آن عده از دوستان هم که 
مرتب در حال تهمت زدن هستند می گویم که بین مرگ و زندگی فقط یک نفس است از 
خدا بترسید و خودتان را مدیون آدم ها نکنید. از هواداران عزیز استقلال که نگران شرایط 
من بودند تشکر می کنم و از آنها می خواهم برای سلامتی ام دعا کنند. انشاءالله که اتفاق 

خاصی نیست و با رعایت مشکلات جسمی ام را حل خواهم کرد.
بعد از عدم حضور شما در باشگاه و استعفای روزشنبه  صحبت های بسیار 
زیادی در این مورد مطرح بود که شما به دلیل بدهی های فراوان قید حضور در 

استقلال را زده اید و به نوعی شانه خالی کردید.
در مورد بخش اول سؤال شما باید بگویم که حرف تان درست است و بدهی ها از حد 
تصورم بسیار بالاتر بود به خصوص پرونده هایی که از فیفا به باشگاه ارسال می شد اما 
همه می دانند که بهانه جو نیستم و ترسی از اینگونه مشکلات نداشتم. اینها بدهی های 
باشگاه بود اما من هم فتح الله زاده هستم و اگر مریض نمی شدم با خلیل زاده و منزوی 
مشکلات را حل می کردم. کما اینکه در ۲، ۳ روز اول برخی شکایت ها را پیگیری کردم 
و حتی مواردی که فقط ۵ روز فرصت داشت را به یکی ، دو ماه دیگر منتقل کردیم. آدمی 
نیستم که از بدهی فرار کنم اما پزشکی که سال ها من را معاینه می کند و زیرنظر او هستم 
اعلام کرده که فعالیت سنگین نداشته باشم. آیا با این شرایط می توانستم کار سنگین 
باشگاه را اداره کنم؟ اینجاست که می گویم مردانه استعفا کردم و نماندم تا باشگاه را زمین 
بزنم. ان شاءالله از پزشک معالجم نیز می خواهم که خودش در مورد مریضی ام توضیح 
بدهد. شاید نباید این موضوع را بگویم ولی از ۱۰ روز پیش که دوستان، من را دیده اند ۷ 
کیلو لاغر کرده ام باز هم می گویم دست تک تک هواداران استقلال را می بوسم که در این 

مدت از من حمایت کردند.
بعد از غیبت شما در روزهای اول علی خطیر معاون سابق باشگاه استقلال 
در رادیو مصاحبه ای کرد و مدعی شد عامل مشکلات چند سال اخیر این باشگاه 

شما هستید.
من آن مصاحبه را گوش نکردم ولی فکر می کنم مردم هم من را می شناسند و هم 
مدیریت این دوستان را دیده اند. در این گونه مواقع یا باید پست به آقایان بدهیم یا باید 

فحش بخوریم، اشکالی ندارد. 
 با این شرایط اوضاع و احوال مدیریت در استقلال چندان مساعد نیست.

متأسف هستم که به دلیل بیماری نتوانستم به استقلال کمک کنم اما معتقدم همین 
امروز هم برای انتخاب مدیرعامل، زمان کم است. به هر حال تا مدیر جدید بیاید باید با 

مسائل آشنا شود و کمی زمان بگذارد.
در خصوص فعالیت تان در این چند روزی که در باشگاه بودید نکته ای است 

که هواداران در جریان قرار بگیرند؟
همان روزهای ابتدایی با چند بازیکن صحبت کردیم و از آنها وقت گرفتیم. الان دقیقاً 
حضور ذهن ندارم ولی تا آنجا که یادم است جباروف و بویان دو ماه به باشگاه فرصت 
دادند تا مطالباتشان پرداخت شود. در مورد یکی، دو وکیل هم ظاهراً باید پیگیری هایی 

می شد که صورت گرفته اما چیز مهمی از این قضیه در ذهنم نیست.

فتح الله زاده: وقتی به آقایان پست ندهم فحش می خورم

پزشک من صراحتاً گفته 20 روز از خانه خارج نشوم 
تهمت زنندگان را به خدا واگذار و در دادگاه از آنها شکایت خواهم کرد مجید روان ستان*

بوکسور المپیکی ایران، گفت: حضور در بزرگترین رویداد ورزشی جهان برایم افتخار بزرگی است و خوشحالم که نخستین المپیکی 
استان سیستان وبلوچستان در این رویداد مهم هستم و به آرزوی خود رسیدم. 

»دانیال شه بخش« موفق شد در مسابقات گزینشی المپیک که در کشور اردن برگزار شد با ارائه مبارزاتی تماشایی در وزن ۵۷ 
کیلوگرم به سهمیه المپیک ۲۰۲۰ توکیو دست یابد.

وی در این خصوص به ایرنا، گفت: چهار مبارزه سخت داشتم  و از عملکردم راضی هستم. هرچند معتقدم توان پیروزی برابر نماینده 
مطرح قزاقستان را هم داشتم. در کل هدفم رسیدن به المپیک بود که خدا را شکر به این افتخار بزرگ دست یافتم.

شه بخش در خصوص اینکه اولین ورزشکار تاریخ استان سیستان وبلوچستان است که به المپیک می رسد، توضیح داد: این موفقیت، 
مسوولیتم را چند برابر می کند. خیلی خوشحالم با رسیدن به المپیک، براس استانم افتخار آفرینی کرده و موجب شادی مردم شدم.
بوکسور جوان کشورمان ادامه داد: حق تیم ایران کسب بیش از دو سهمیه بود که متاسفانه داوران با رای عجیب خود، حق »امید 

احمدی صفا« را پایمال کردند. او بوکسور توانمندی است و هیچ چیز از ارزش هایش کم نشد.
وی گفت: تیم خوب و متحدی داریم که همه با هم برای رسیدن به المپیک تلاش کردند و مزد زحماتمان را هم گرفتیم. از حالا 

تمرکزم به ارائه مبارزاتی خوب و موفقیت در المپیک معطوف است تا بتوانم توان بوکس ایران را بار دیگر اثبات کنم.
شه بخش تصریح کرد: امیدوارم مسوولان ورزش کشور از فدراسیون بوکس و تیم ملی حمایت کنند تا در المپیک هم موفق باشیم. در 
نهایت نیز قدردان زحمات رییس فراسیون و کادر فنی هستم که در چند ماه گذشته، تمام توان خود را برای پیروزی تیم به کار گرفتند.

 رئیس هیات مدیره باشگاه پرسپولیس با اشاره به آخرین وضعیت این باشگاه پس از اتفاقات اخیر گفت: فعلا منتظر حضور 
انصاریفرد در جلسه هیات مدیره هستیم تا ابهامات برطرف شود.

مهدی رسول پناه در در خصوص شرایط فعلی باشگاه پرسپولیس پس از استعفای محمدحسن انصا ریفرد از مدیرعاملی این 
باشگاه گفت: فعلا که هیچ استعفای رسمی از سوی ایشان به هیات مدیره نرسیده است. آقای انصاریفرد استعفای شفاهی در 

یک برنامه تلویزیونی داده است و ما می خواهیم این موضوع را کتبی کند.
رئیس هیات مدیره باشگاه پرسپولیس که در حال حاضر سرپرستی باشگاه را نیز بر عهده دارد تاکید کرد: انصاریفرد باید بیاید 
و درباره موارد مبهمی که وجود دارد شفاف سازی کند. به هر حال بررسی هایی نیاز است که می خواهیم آن را در کنار ایشان 
که زحمات زیادی هم در طول دوران مدیرعاملی کشید انجام دهیم. وی در پاسخ به این سوال که آیا مدیرعامل باشگاه به زودی 
مشخص می شود اظهار داشت: نیاز است تا ابتدا پای صحبت های آقای انصاریفرد بنشینم و گزارش او را دریافت کنیم. فعلا هم از 
طرف هیات مدیره مامور شده ام تا امور باشگاه را پیگیری کنم. رسول پناه درباره شایعه مشکلات مهدی خواجه وند معاون حقوقی 
باشگاه پرسپولیس تصریح کرد: اصلا چنین چیزی صحت ندارد. اتفاقا همین الان با آقای خواجه وند به باشگاه پرسپولیس می 

روم تا در هیات مدیره صحبت کنیم. استعفای آقای خواجه وند کذب محض است.
رئیس هیات مدیره باشگاه پرسپولیس درباره اینکه ایا مشکل بازیکنان خارجی برطرف شد تاکید کرد: بلیت های سفر آنها به 

کشورهای خودشان را تهیه کردیم و امروز نیز پرداختی داریم تا این بازیکنان با کمترین دغدغه به زادگاه خودشان بروند.

بوکسور المپیکی ایران:

 به آرزویم رسیدم
رئیس هیات مدیره باشگاه پرسپولیس :

منتظر انصاریفرد برای رفع ابهام هستیم

تخلف  دلیل  به  تبریز  تراکتورسازی  و  پرسپولیس  باشگاه   
هوادارانش در دیدار هفته هفدهم، به ترتیب یک میلیارد ریال 
و ۵۰۰ میلیون ریال جریمه نقدی شدند. هر ۲ تیم یک جلسه 
محرومیت از حضور تماشاگر به عنوان میزبان برابر یکدیگر 

محکوم شدند. 
کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال رای خود را در خصوص 
هفدهم  هفته  از  تبریز  تراکتورسازی  و  پرسپولیس  دیدار 

رقابت های لیگ برتر فوتبال صادر کرد.
و  تیم پرسپولیس تهران  اتفاقات دیدار بین ۲  در خصوص 
تراکتورسازی تبریز از هفته هفدهم لیگ برتر پس از دعوت این 
کمیته از متخلفین این ۲ تیم در جلسه جداگانه و پس از بررسی 
و استماع دفاعیات طرفین، اعضا این کمیته با اتفاق آرا نسبت به 

افراد متخلف بدین شرح رأی خویش را صادر کرد:
۱- در مورد عمل »اشکان دژاگه« با بررسی و بازبینی فیلم های 
موجود، تعداد فحاشی های طرفداران باشگاه پرسپولیس به او و 
نظر به دفاعیات و فقدان سابقه از سوی مشارالیه وفق ماده 9۵ 

رأی برائت »اشکان دژاگه« را صادر و اعلام می دارد.
»محمدرضا  سوی  از  گرفته  صورت  تخلفات  مورد  در   -۲
خانزاده«، بازیکن تیم تراکتور و نظر به بازبینی فیلم مسابقه و 
گزارش مقامات رسمی و دفاعیات ایشان در جلسه رسیدگی 
تخلف صورت گرفته مصداق بند ج ماده ۵۴ مقررات انضباطی 
بوده و با اعمال ماده 9۳ همین مقررات به لحاظ فقد سابقه با 

تبدیل محرومیت، او به پرداخت ۱۰۰ میلیون ریال جریمه نقدی 
محکوم  می شود.

۳- در مورد تخلف صورت گرفته از سوی »ساکت الهامی« و 
پس از بررسی فیلم مسابقه و گزارش مقامات رسمی مسابقه 
و دفاعیات او در جلسه رسیدگی تخلف صورت گرفته از سوی 
مشارالیه را مصداق بند ۳ ماده ۸9 مقررات انضباطی دانسته 
و با عنایت به فقد سابقه و با اعمال ماده 9۳ همین مقررات با 
تبدیل محرومیت، »ساکت الهامی« به پرداخت ۵۰ میلیون ریال 

جریمه نقدی محکوم شد.
۴- در مورد تخلفات صورت گرفته از سوی »شجاع خلیل زاده« 
بازیکن تیم پرسپولیس و نظر به بازبینی فیلم مسابقه، گزارش 
مقامات رسمی و دفاعیات او در جلسه رسیدگی تخلف صورت 
مقررات   ۵۴ ماده  ج  بند  مصداق  مشارالیه  سوی  از  گرفته 
انضباطی دانسته و »شجاع خلیل زاده« را ۱۰۰ میلیون ریال 
جریمه نقدی محکوم می شود. قابل ذکر است که چنانچه این 
رأی قطعی صادر گردد یک جلسه محرومیت تعلیقی مشارالیه 
در هفته چهارم لیگ نیز در اولین بازی رسمی لیگ برتر اعمال 

خواهد شد.

 ۵- در مورد تخلفات تماشاگران منتسب به باشگاه پرسپولیس 
و پس از بازبینی فیلم ها و عکس ها و بررسی گزارش مقامات 
رسمی مسابقه، تخلفات تماشاگران پرسپولیس محرز بوده و 
وفق مواد ۸۵ و ۸۶ مقررات انضباطی باشگاه پرسپولیس را 
به پرداخت مبلغ یک میلیارد ریال جریمه نقدی و یک جلسه 
محرومیت از حضور تماشاگر بعنوان میزبان در مسابقه لیگ 
برتر و در بازی با تراکتور محکوم می کند. ۶- در مورد تخلفات 
بازبینی  از  با باشگاه تراکتورسازی، پس  تماشاگران منتسب 
فیلم ها و عکس ها و بررسی گزارش مقامات رسمی مسابقه، 
تخلف تماشاگران منتسب محرز بوده و وفق مواد ۸۵ و ۸۶ 
مقررات انضباطی باشگاه تراکتور را به مبلغ ۵۰۰ میلیون ریال 
تماشاگران  حضور  از  محرومیت  جلسه  یک  و  نقدی  جریمه 
بعنوان میزبان و در مسابقه لیگ برتر در بازی با پرسپولیس 
محکوم می نماید.  این رأی بغیر از بند ۱ و ۳ در باقی بندها در 
مهلت یک هفته پس از ابلاغ قابل تجدیدنظر در مرجع محترم 

استیناف است.
دیدار پرسپولیس و تراکتور در هفته هفدهم لیگ برتر با برتری 

۲ بر صفر سرخ پوشان تهرانی خاتمه یافت.

بارای کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال :

پرسپولیس و تراکتور نقره داغ شدند

شیخ دیاباته مهاجم ارزشمند استقلال به هواداران این تیم اطمینان داد که نگران جدایی 
او نباشند.

بخشی از برنامه فرمول یک در شنبه شب به شیخ دیاباته مهاجم مالیایی استقلال اختصاص 
داشت که با روحیه مثال زدنی و خنده های شیرینش، لحظه های خوبی برای بینندگان 

تلویزیونی و به خصوص هواداران استقلال ایجاد کرد.
در ادامه گفتگوی جذاب او با علی ضیا مجری برنامه فرمول یک را می خوانید.

شروع گفتگوی ضیا و دیاباته با این موضوع بود که او آیا بلد است فارسی صحبت کند که 
دیاباته با خنده جواب داد: « شیخ بچه اکباتانه«.

بحث اصلی این روزها ویروس کرونا است.
درست است که نگران کننده است ولی اگر دقت داشته باشیم، شرایط خوب می شود.

شما آقای فتح الله زاده را دیده اید؟
از زمانی که برگشتم همدیگر را ندیده ایم و بنابراین نمی توانم راجع به او صحبت کنم.

داستان دستمزد شما با استقلال به کجا رسیده است؟
 تشکر می کنم که این سوال را پرسیدید. من هم شنیدم که دیاباته درخواست پول کرده. 
این دو موضوع است. دیاباته درخواست پول کرده؛ اول اینکه شیخ دیاباته پول خودش را 
درخواست کرده که این پول خودش است. این نکته اول است. شیخ دیاباته با چه زبانی باید 
پولش را بخواهد، چون کسی در باشگاه به زبان فرانسه صحبت نمی کند. دوم اینکه مهم برای 
من فوتبال بازی کردن است؛ اینکه هواداران و خودم و تمام ایرانی ها لذت ببرند. چیزی که الان 

می خواهم بگویم این است که من شدیدا ایرانی ها را دوست دارم.
پس باید من هم این را بگویم که من پرسپولیسی ام ولی تمام تلاشم را کردم که 

شما به برنامه بیایید.
برای من انسان ها از همه چیز مهم ترند. این برای من مهم ترین است حتی از فوتبال مهم تر 

است. طرفدار استقلال باشند یا هر تیم دیگری، مهم انسان بودن است.
زوج قائدی و دیاباته را چه کسی کشف کرد؟

خب یادتان می آید که آقای استراماچونی بودند. ایشان بودند که من را به استقلال آوردند. به 
خاطر دارم که روزی با او صحبت کردم و او گفت که می خواهد مهدی قائدی با من بازی کند. 
گفتم این ایده خوبی است. چون کسی است که در درجه اول به عنوان انسان دوستش دارم و 
بازیکن خوبی هم هست. از این فرصت هم استفاده می کنم و به تمام بازیکنان استقلال سلام 
می کنم. تمام آنها کمک کردند تا خودم را با ایران تطبیق دهم. به ویژه ما یک کاپیتان داریم به 

اسم غفوری که قدرت و انرژی تیم است و خیلی آدم خوبی است.
نظرت در مورد آقای استراماچونی چیست؛ موفقیت های استقلال آیا مدیون 

حضور او است؟
این را همه می دانیم که او یک سرمربی خوب بود. من یک بازیکن فوتبال هستم و تمایل دارم 
که استقلالی ها از تغییرات عبور کنند. درست است که او را دوست داشتیم ولی وقتی ایشان 
رفتند سرمربی جدیدی آمده است, آقای مجیدی؛ که ایشان هم مربی بسیار خوبی است و 
امیدوارم همه با هم کار خوبی برای استقلال انجام دهیم تا هواداران لذت ببرند. یک پیام هم 

برای هوادران استقلال دارم؛ نگران نباشید، شیخ دیاباته همیشه اینجاست.
علی عیلپور در دربی از ژست شما برای شادی گل استفاده کرد. نظر شما در این 

رابطه چیست؟
اول سلام می کنم به علی )علیپور(. درست است که این ژست را انجام داد ولی بدجنسی 
که نکرد. من خودم مهاجم هستم و درک می کنم. وقتی گل می زنیم اینقدر از خودمان راضی 
می شویم که ممکن است کارهایی هم انجام بدهیم. پیش خودم گفتم که او هم این کار را کرده 
است. علیپور یک مقدار خجالتی بود ولی. دفعه بعد نمی خواهم که این کار را مقابل استقلال 

انجام دهد و دوست دارم که اگر خواست انجام دهد، بیشتر حالت تهاجمی داشته باشد.
 در این لحظه ضیا از دیاباته خواست که این کار را مقابل دوربین های تلویزیونی تکرار کند و او 

هم با خنده از درخواست او استقبال کرد.
۱۳ سالتان است و هنوز هم در اوج هستید. تا چه زمانی بازی می کنید؟

نمی دانم واقعا. اینقدر فوتبال را دوست دارم که می خواهم تا وقتی می توانم گل بزنم، فوتبال 
بازی کنم. من حد و حدودی برای خودم قائل نیستم؛ به من می گویند شیخِ بدون محدودیت.
در کشورهای مختلف بازی کرده اید. فرق طرفداران ایران با بقیه کشورها چیست؟
درست است که من خیلی سفر کرده ام. هواداران فرانسوی و ایتالیایی را دیده ام؛ در دوبی 
بوده ام و همه جای دنیا رفته ام ولی اگر بخواهم واقعیت را بگویم از هیجان هواداران ایرانی 
هیجان زده شده ام. از موقعیت باز استفاده می کنم. چیزهایی به ذهنم می رسد که باید 
بگویم. از زمانی که به ایران رسیده ام، درست است که رنگ پوست من تیره است ولی هیچ 
وقت احساس نکرده ام که رنگین پوست هستم. همه به من احترام گذاشته اند و از همینجا می 
خواهم از تمام آفریقایی ها بخواهم که هر جا ایرانی ها را می بینید به آنها احترام بگذارید. می 
خواهم از علیرضا ملک هم تشکر کنم؛ یک دوست ایرانی که مثل برادرم است. اینقدر همدیگر 
را دوست داریم که با اینکه من فرانسوی صحبت می کنم، شیوه حرف زدن با همدیگر را پیدا 

کرده ایم.
اهل مالی هستی. اوضاع کرونا در مالی چطور است؟ خانواده ات در سلامت 

هستند؟
از اوضاع مالی و خانواده ام با خبر هستم. درست است که هنوز کرونا به مالی نرسیده است 
ولی کشورهای هم مرز مالی کرونا دارند. من برای مالی نگرانم و برای کل آفریقا، اروپا، آسیا و 
آمریکا. برای همه نگران هستم. امیدوارم راه حل مقابله با این بیماری را پیدا کنیم. چون خدا به 
ما هوش داده و باید با هم مبارزه کنیم تا کرونا را شکست دهیم. به کرونا می گویم که اگر دست 

برندارد شیخ دیاباته سراغش می آید.

شیخ دیاباته: 

هواداران استقلال نگران نباشند ،دیاباته همیشه اینجاست
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آغاز با سیل؛ پایان با کرونا 
سال پرماجرا

 از قدیم گفته اند سالی که نکوست از بهارش پیداست؛ آن هم چه بهاری، بهاری 
که با سیل ناگهانی و غیرمنتظره حتی برای هواشناسی در استان هایی همچون 

گلستان، فارس، لرستان و خوزستان و ایلام آغاز شد.
در  زاگرس  و  شرقی  آذربایجان  در  ارسباران  شمال،  جنگل های  سوزی  آتش  با 
تابستان، کشف انبوه دستگاه های بیت کوین در استان ها، آلودگی هوای کلان 
شهرها و در نتیجه تعطیلی گاه و بی گاه مدارس، مرگ گروهی در برخی استان ها 
در پی مصرف مشروبات الکلی دست ساز در مردادماه، ازدواج پر سر و صدای دختر 
۱۱ ساله با پسر ۲۲ ساله در کهگیلویه و بویراحمد و خودسوزی "دخترآبی" زاده 
چهارمحال و بختیاری در اعتراض به دستگیری و محکومیت خود به زندان برای 

تلاش به منظور ورود به ورزشگاه در شهریور امسال ادامه پیدا کرد.
شش ماهی پر از ماجرا و حوادث غیرمترقبه همراه با دشواری های اقتصادی ناشی 
از آغاز خروج تدریجی ایران از برجام، بروز تحریم ها و در نتیجه نوسانات قیمت ارز و 
افزایش قیمت انرژی و کالاها از جمله بنزین اگر چه مردم را در سراسر کشور به کما 
نبرد اما شوک همراه با خستگی روح و جسم آنان را به همراه داشت، اما ایرانی از 
جنوبی ها گرفته تا شمالی ها، از اهالی خراسان بزرگ در شرق کشور گرفته تا کردها 
و ترک ها در غرب کشور بیدی نبودند که با این بادها بلرزند و استوار با کم و زیاد 

روزی شان و حوادث پیش روی شان ساختند.
برخی کارشناسان اقتصادی و سیاسی، پیش بینی کرده بودند که ایرانی ها در سال 
9۸ سال سختی از نظر اقتصادی و سیاسی تجربه می کنند، اما شاید هرگز تصور 
نمی کردند نیمه دوم سال 9۸ با حوادث ریز و درشتش نفس ها را در سینه حبس کند 

و به طرز باور نکردنی سردار سلیمانی را از دست بدهند.
در آخر هم کرونا به جانشان بیفتد و اسفند پرهیاهو با شوق خرید و برنامه ریزی برای 
سفرهای نوروزی و دید و بازدیدهای عید جایش را به خانه نشینی همراه با وسواس 

شست و شوی دست ها بدهد.
اما آنچه نیمه دوم سال را پر تب و تاب کرد، از ناآرامی های چندین استان در پی 
وار  زنجیره  مرگبار  تصادفات  به  و  شد  آغاز  امسال  پاییز  در  بنزین  قیمت  افزایش 
اتوبوس ها در استان های مختلف، زلزله های مرگبار در آذربایجان شرقی و غربی و 
بارش بی سابقه برف گیلان و سیلاب های خانه خراب کن در مازندران و لرستان و 
سیستان و بلوچستان و آلودگی کیک ها و کلوچه ها به قرص در استان های مختلف 

رسید.
با تعطیلی هفتگی مدارس در چندین استان کشور به دلیل شایع شدن آنفلوآنزای 
H۱N۱ و شایع شدن این بیماری در کشور ادامه یافت و به ماجرای مبتلا شدن 
گروهی از ساکنان یک روستا به ایدز در لردگان چهارمحال و بختیاری، حمله ملخ 
ها به استان هایی همچون فارس، هرمزگان، بوشهر، کشته شدن ۶۰ نفر در مراسم 
تشییع سردار سلیمانی در کرمان، از بین رفتن جمعی از هموطنان استانها در سقوط 
هواپیمای اوکراینی ناشی از خطای انسانی و در نهایت به تعطیلی خیلی از برنامه های 
دستگاه های اجرایی و گردشگری و خانه نشینی ایرانی ها در پی شیوع ویروس بی 

جان و نفس گیر یعنی "کرونا" ختم شد.
وقوع سیل های بی سابقه و کم سابقه در استان های مختلف 

سیلی بی سابقه در صد سال اخیر که از تاریخ ۲۶ اسفند ۱۳9۷ بر اثر بارندگی های 
شدید در استان های شمالی ایران، از جمله گلستان و مازندران و خراسان شمالی 
آغاز شد و ۵ و ۶ فروردین 9۸ شهر شیراز و دروازه قرآن معروف را فراگرفت و در نهایت 
از ۵ تا 9 فروردین و در موج دوم از ۱۱ تا ۱۳ فروردین موجب ایجاد سیلاب و خسارت 
در بیشتر شهرهای نیمه غربی و جنوب کشور از جمله کرمانشاه، ایلام، مرکزی، یزد، 
هرمزگان، کهگیلویه و بویر احمد، چهارمحال و بختیاری شد و سهمگین تر و عمیق تر 
آن در شهرستان های استان لرستان اتفاق افتاد و پس از آن به خوزستان سرازیر شد و 

روستاهای و شهرهای شمالی خوزستان را فراگرفت.
در پی سیل های آغازین سال در ۲۵ استان کشور در مجموع بیش از ۱۰۰ نفر 
جان باختند و بین ۳۰ تا ۳۵ هزار میلیارد تومان به زیرساخت های شهری و روستایی 

و خانه ها خسارت وارد شد.
و در زمستان امسال در استان های خراسان، کرمان،  یافتند  ادامه  اما  سیل ها 
هرمزگان، بوشهر و بخش هایی از فارس و سیستان و بلوچستان و لرستان خسارت به 
بار آوردند اما این بار لرستان چشم ترسیده تمام امکاناتش را بکار برد تا خسارت ها را 
به حداقل برساند و از آن طرف در سیستان و بلوچستان تلاش شد تا حداقل کشته به 
جای بگذارد، هر چند خسارت های سنگینی به زیرساخت های این استانها وارد کرد.

برف سهم گینی که گیلانی ها را غافلگیر کرد
رف سهمگین هم از آن طرف دیگر گیلان و استان های شمال غرب از جمله 
آذربایجان شرقی، غربی، اردبیل و کردستان و کرمانشاه را فرا گرفت و بیش از همه جا 
گیلانی ها را غافلگیر کرد تا آنجا که تا چندین روز در برف محاصره شده بودند و امکان 

خدمات رسانی به آنان به شدت محدود شده بود.
باران از یک سو و آتش از سوی دیگر به جان طبیعت ایران افتاد ، آن چنان که 
آتش سوزی های گسترده ای در جنگل های شمال و شمال غرب ایران)ارسباران( 
و از آن سو در جنگل های زاگرس در کردستان، لرستان و کهگیلویه و بویراحمد، 
حال یا بر اثر بی احتیاطی گردشگران و گرمای هوا و یا عمدی برای تهیه زغال 
چوب رخ داد و بخش وسیعی از جنگل های چند میلیون ساله ایران از دست 

رفت.
قاچاق چوب جنگل ها هم در پی افزایش قیمت چوب وارداتی ناشی از افزایش 
وسعت  از  پیش  از  بیش  و  شد  تر  گسترده  ایران  شمال  در  بخصوص  ارز  قیمت 

جنگل های ایران کاست.
ناآرامی های آبان ماه درپی افزایش قیمت بنزین

آلوده به قرص در مدارس برخی استان ها یکی پس دیگری  کشف کیک های 
ادامه یافت و در نهایت وزیر بهداشت از دستگیری و بازداشت تعدادی در پی پرونده 
کیک های آلوده خبر داد و تاکید کرد، هیچ مورد تخلفی در هیچ کارخانه ای در این 
زمینه اتفاق نیفتاده، بلکه این کیک ها در یک اقدام خرابکارانه دستکاری شده بودند.
مسمومیت تعدادی از مردم در برخی استان ها در پی مصرف مشروبات الکلی 
از دیگر وقایعی بود که در تابستان امسال در استان ها خبرساز شد؛ برخی افراد به 
دلایل متعددی به تهیه و فروش مواد الکلی دست ساز روی آوردند که به دلیل استفاده 
از متانول یا همان الکل چوب به مسمومیت شدید، سردرد، سرگیجه، مشکلات 
گوارشی، تاری دید، دید برفکی، مشکلات کبدی و در نهایت به مرگ دچار می شدند.
ناآرامی ها در چندین استان کشور در پی تصمیم شورای سران قوا مبنی بر اصلاح 
قیمت بنزین از دیگر حوادثی بود که تا حدود حداقل ۱۰ روز طول کشید و موجب 
وارد شدن خسارت به زیرساخت های خدمات رسانی از جمله بانک ها و جان باختن 

تعدادی از شهروندان در ایران شد.
شهادت سردار سلیمانی و تشییع میلیونی درشهرهای مختلف

پس از آن هم سردار سلیمانی در پی اقدام تروریستی آمریکا به شهادت رسید و 
میلیون ها ایرانی در شهرهای مختلف کشور عزادار شدند؛ پیکر شهیدان این حادثه 
تروریستی در چندین استان خوزستان، خراسان رضوی، تهران و قم و در نهایت در 
کرمان تشییع شد و در نهایت سردار سلیمانی بر طبق وصیت اش در زادگاهش در 
کرمان به خاک سپرده شد. متاسفانه در جریان برگزاری مراسم خاکسپاری سردار، 
حدود ۶۰ نفر از هموطنان در تاریخ ۱9 دی ماه به دلیل ازدحام جمعیت از بین رفتند.
بلافاصله پس از این حادثه تلخ در حالی که مردم ایران عزادار این واقعه بودند حادثه 
تلخ دیگری اتفاق افتاد و هواپیمایی بین المللی اوکراین که از مبدأ تهران به مقصد 
کی یف در حال حرکت بود با خطای انسانی هدف شلیک پدافند هوایی قرار گرفته 
و ۱۷۶ سرنشین آن جان باختند . در این حادثه تعدادی از دانشجویان نخبه ایرانی 
نیز جان خود را از دست دادند. خروج هواپیمای تهران - ماهشهر از باند و خروج 
هواپیمای تهران - کرمانشاه از باند فرودگاه کرمانشاه در بهمن ماه امسال از دیگر 
سانحه های هوایی امسال بود که البته هر دو این سوانح ختم به خیر شد و مسافری 
آسیب ندید.انتخابات مجلس شورای اسلامی نیز یکی از رویدادهای سیاسی کشور 

بود که دوم اسفند ماه برگزار شد.
شیوع ویروس  منحوس کرونا 

پس از آن هم در حالی که مردم در حال آماده شدن برای برپایی جشن، دید و بازدید 
و سفرهای نوروزی بودند، تا اندکی از دردهای روحی شان را تسکین دهند، سر و کله 
" کرونا" پیدا شد، ویروسی که جان ندارد، اما ریشه هایش را در بیشتر شهرهای ایران 
پهن کرده است؛ آسان و بی سر و صدا به همه جا سرک کشیده و همه را اسیر خود 

کرده است.
از چین به تهران و قم آمد و سپس در کسری از ثانیه به کمک میزبانانش از نقطه 
ای به نقطه دیگر حرکت کرده است و حالا نه تنها در تهران بلکه در شهرهای شمالی 

و استان هایی همچون اصفهان و مرکزی جا خوش کرده و انگار خیال رفتن ندارد.
سازمان بهداشت جهانی و وزارت بهداشت ایران از مردم خواسته اند از خانه هایشان 
خانه نشوند چه برسد به آن که در آستانه نوروز و به رسم هزار ساله شان خیال دید و 
بازدید و سفر کردن به شمال و شهرهای توریستی همچون یزد، اصفهان و شیراز به 
سرشان بزند. گفته اند حتی به فرض در کپسول شیشه ای باشند و از ماشین شان 
بیرون هم نروند و تنها مبدا تا مقصد را طی کنند باز هم عامل انتقالند و بلای جان 

شهروندان شهر مقصد.
دلیل شان هم خیلی روشن است و ساده؛ این ویروس به شدت واگیر دار است و 
کم از سارس، آنفلوآنزای H۱N۱ و ابولا ندارد و انسان کش است؛ و هر روز وزارت 

بهداشت ایران آمار تلفات این بیماری را اعلام می کند.
با همه چالش ها و مصیبت هایی که ایرانی ها در سال 9۸ تجربه کرده اند، اما 
اتفاقات خوبی هم رخ داده است که از جمله آنها افزایش آبگیری دریاچه ارومیه، 
کاهش نسبی گرد و غبار در خوزستان در پی آبگیری تالاب هورالعظیم، پربار بودن 
باغ ها، افزایش کشت /محصولات کشاورزی از جمله در خوزستان، اصفهان و فارس 

و افزایش آوردهای سد در برخی استان ها بوده است.

یک عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان می گوید: اصلاح طلبان به عنوان 
جریانی که مترجمِ خواست و مطالبات مردم هستند مجاز نیستند به گوشه ای بنشینند، 

باید در صحنه بمانند.
انتخابات مجلس یازدهم علاوه براینکه پرونده چالش تکراری اصلاح طلبان با شورای 
نگهبان و نهادهای نظارتی را بار دیگر روی میز آورد، برخی اختلافات درون جریان میان 
آنها را هم پررنگ تر کرد. برخی احزاب اصلاح طلب معتقد بودند لیست بدهند و حضور 
فعالی داشته باشند اما سایرین این کار را بیهوده می پنداشتند. تا جاییکه نهایتا شورای 
عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان لیست واحد ارائه نکرد و احزاب را در ارائه لیست آتش 

به اختیار دانست.
نتیجه انتخابات اما همانطور که پیش بینی می شد به نفع اصولگرایان تمام شد و 
اکثریت مجلس در اختیار راست گرایان قرار گرفت. اما این پیروزی مقدمه ای بر فتح 
سنگر به سنگر اصولگرایان و کنار زده شدن اصلاح طلبان از قدرت است؟ اصلاح طلبان 
چه شرایطی را خصوصا تا سال ۱۴۰۰ پیش رو دارند؟ آیا خودخواسته از قدرت کنار می 

روند و بازسازی تشکیلاتی را پیش خواهند گرفت؟
عبدالله ناصری از جمله اصلاح طلبانی است که معتقد است اصلاحات باید بازسازی 
شود و تغییر کند. او در این رابطه گفته بود، »اصلاح طلبان اگر بخواهند اساسا تغییر 
رفتار دهند - که باید بدهند - چاره ای ندارند که امر انتخابات و الزاما حضور در ارکان 
قدرت را فراموش کنند. طبق توضیحات او، آنها باید رسالت حقیقی خود را نسبت به 

جامعه مدنی مشخص کنند و صریحتر و با صراحت بیشتر سخن بگویند.«
غلامعلی رجایی هم معتقد است اصلاح طلبان باید مدتی به مرخصی بروند. ایده 
هایی که پیشتر از سوی برخی از چهره های تئوریسن این جریان چون تاجیک و 
حجاریان هم مطرح شده و بر ضرورت بازسازی جریان اصلاحات تاکید داشتند. در این 
میانه البته هستند برخی چون کارگزارانی ها که معتقدند بازسازی جریانی منافاتی با 

حضور همزمان در قدرت ندارد.
محمود میرلوحی هم به عنوان یکی از اعضای شورای عالی سیاستگذاری اصلاح 
طلبان و عضو اصلاح طلب شورای شهر تهران، تاکید می کند که جریان اصلاحات باید 
بازسازی شود اما این نکته را هم مورد تاکید قرار می دهد که اصلاح طلبان نباید گوشه 

ای بنشینند باید در صحنه باشند و حتی باید ۱۴۰۰ آماده بازگشت به قدرت شوند.
مشروح گفتگو با با محمود میرلوحی را در ادامه بخوانید؛

آقای میرلوحی! تحلیل شما از نتیجه انتخابات مجلس یازدهم و نوع مواجهه 
اصلاح طلبان با آن چیست؟ آنها چه برنامه ای برای ادامه این مسیر دارند؟ قرار 

است حضور در قدرت را فراموش کنند و بازسازی و تغییر در دستور کار قرار دارد؟
واقعیت این است که انتخابات مجلس یازدهم سه طرف داشت؛ یک سو شورای 
نگهبان، اصولگرایان و جریان جبهه پایداری بود که توانستند سهم شان را از مجلس 
یازدهم دریافت کنند، طرف دیگر اصلاح طلبان و اعتدالیون بودند که به کل ردصلاحیت 
شدند، سوی دیگر هم  جامعه و مردم هستند که ناظر و شاهد این مسائل بوده و هستند.

مردم در انتخابات ۹۲، ۹۴ و ۹۶ مهندسی معکوس کردند
نباید فراموش کرد که مردم در انتخابات های چند سال اخیر در سال های 9۲، 9۴ و 
9۶ به نوعی مهندسی معکوس کردند. در حالی که شورای نگهبان در سال 9۲ آقای 
هاشمی را ردصلاحیت کرد و در سال 9۴ چهره های اصلاح طلب را و در سال 9۶ هم 
انتخابات شوراها به نوعی از دسترس شورای نگهبان خارج بود به این ترتیب مهندسی 
معکوس مردم شکل گرفت. از ابتدای سال جاری هم قراین و اظهارات نشان میداد که 
نمی گذارند همان مسیر تکرار شود و این اراده شکل گرفت و الان هم با نتیجه حاصل 

شده دلخوش هستند. 
حتی اگر خاتمی هم آبروی خود را می گذاشت یخ انتخابات آب نمی شد

اما بحث دیگر این بود که اصلاح طلبان برآورد درستی از ماجرا داشتند و فهمیده بودند 
مسئله مشارکت حداکثری برای برخی اولویت نیست و دیدند که حتی روش سال 9۴ 
هم قابل تکرار نیست، حتی اگر آقای خاتمی و همه اصلاح طلبان هم آبروی خود را 
بگذارند این جامعه به دلیل گله و شکایاتی که دارند یخبندان انتخابات را آب نخواهند 
کرد. به همین دلیل اعلام شد با اینکه انتخابات را تحریم نمی کنیم اما لیست هم نمی 

دهیم.
باید با مجلس یازدهم گفتگو کنند

با این حال اصلاح طلبان به عنوان جریانی که مترجمِ خواست و مطالبات مردم 
هستند مجاز نیستند گوشه ای بنشینند، باید درصحنه بمانند، مطالبات مردم را دسته 
بندی کنند و پیگیر آنها باشند ولو از مجلسی که به آن نقد دارند و فرآیند انتخاباتش را به 
شدت مورد انتقاد قرار می دهند. باید با همین مجلس هم گفتگو کنند؛ به امید اینکه 
این روند اصلاح  شود هرچند که افراد حاضر در مجلس یازدهم نظر اکثریت جامعه 

نیستند.
اصلاح طلبان باید اعتماد افکارعمومی را مجددا جلب کنند

در چنین شرایطی چطور می توانند از این گوشه نشینی خارج شوند؟ یک 
مشکل بدنه رأی این جریان است که دلخور به نظر می رسد.

اصلاح طلبان اکنون باید سرمایه های اجتماعی خود را احیا کنند، از نو با مردم گفتگو 

کنند ارتباط برقرار کنند و مجددا اعتماد افکار عمومی را جلب کنند تا این مناسبات 
دوباره بازسازی شود. باید به مردم ثابت شود که اصلاح طلبان کنار مطالبات مردم 
ایستاده اند. در این انتخابات هم نشان دادیم که حاضریم از کرسی های مجلس سهمی 

نداشته باشیم اما کنار مطالبات مردم باقی بمانیم.
تفسیرهای شورای نگهبان، قوای انتخابی کشور را بلاموضوع کرده است

احساس رضایت می  و ذهنی  درونی  نظر  از  کنم جریان اصلاحات  فکر می  من 
کند البته نه از وضع کشور که قطعا نگران آن هستیم و معتقدیم مسائل کشور باید با 
مشارکت حداکثری و حضور همه جریان ها حل شود. اما با این انحصاراتی که شورای 
نگهبان درست کرده و تفسیر و تحلیلی که از قانون اساسی دارد قوای انتخابی کشور را 
بلاموضوع کرده است. ما فکر می کنیم این شرایط باید از طریق رفراندوم حل شود چون 
اگر نشود به نقطه بی بازگشتی می رسیم که نهایتا اصول مختلف قانون اساسی کشور 

بلاموضوع خواهند شد.
اصلاح طلبان ۱۴۰۰ به قدرت بازمی گردند اگر...

می توان انتظار داشت که اصلاح طلبان تا انتخابات ۱۴۰۰  به عرصه قدرت 
سیاسی و اجتماعی بازگردند و حتی پیروز آن انتخابات باشند؟

بله انشاالله. آقای رییس جمهور هم پذیرفته و تاکید دارد که زمینه برگزاری رفراندومی 
در موضوع نظارت بر انتخابات فراهم شود و امیدواریم حل شود. اگر حل شود قطعا 

فضای مناسبی برای بازگشت اصلاح طلبان فراهم خواهد بود.
اصلاح طلبان آماده بازگشت به قدرت هستند

یعنی کلان و مجموع جریان اصلاحات هم آمادگی بازگشت به عرصه قدرت 
را دارد؟

بله. دلیل ندارد نداشته باشند. ما در سه انتخابات اخیر با رای بالا و امضای آقایان 
خاتمی و هاشمی به میدان آمدیم اما حالا که می خواهند با مدیریت جهادی و انقلابی 
مشکلات را حل کنند ببینیم چه می کنند. ما پیش بینی می کنیم که باز هم همه 
مشکلات را گردن دولت بیندازند و حرف هایی از جنس حرف های نمایندگان مجلس 
هفتم بزنند اما در عین حال معتقدیم که تکرار آن حوادث و تکرارِ تشکیل مجلسی 
همچون مجلس هشتم و دولت های نهم و دهم بعید است چون مردم و کشور طاقت آن 

روش ها وبرنامه ها و هزینه ها را ندارند.
آن زمان صندوق ذخیره ارزی دولت آقای خاتمی تحویلشان شد و نفت ۱۴۰ دلاری 
می فروختند. سال 9۱ فقط ۱۲۰ میلیارد دلار نفت فروختند و می توانستند آن پول 
پاشی ها را انجام دهند اما اکنون با وضع اقتصادی کشور و تحریم های موجود جایی 
برای آن شعارها و شیوه ها نخواهد بود. اگر راه حل مناسبی داشته باشند و مسائل کشور 
را حل کنند، بسیار عالی، باشند و ادامه دهند اما ما فکر می کنیم علت بسیاری از چالش 

های کشور همین عواملی هستند که امروز مجددا روی کار آمدند.
اگر شرایط فراهم شود به سمت تشکیل پارلمان اصلاحات می رویم

 آقای میرلوحی! اصلاح طلبان در ادامه راه همچنان حول محور شورای 
عالی حرکت خواهد کرد یا بازسازی و تغییر در این محوریت هم صورت می گیرد؟
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان یک مرحله در مسیر حرکت اصلاح طلبانه 
بود. یک زمان همه چیز تحت عنوان شورای هماهنگی اصلاحات پیش می رفت. حالا 
در سه انتخابات اخیر تصمیم گرفته شد تا رسیدن به یک حزب واحد، شورای عالی 
سیاستگذاری فعالیت کند. ما قطعا به عقب برنمیگردیم. اگر شرایط فراهم شود به سمت 
تشکیل پارلمان اصلاحات و تشکیل یک حزب واحد پیش خواهیم رفت. اما با شرایط 

فعلی نمی توان گفت قطعا به زودی یک حزب خواهیم شد.
سال ۸۸ می گفتند اصلاح طلبان تمام شدند

بنابراین ایده پارلمان اصلاحات کنار گذاشته نشده و فقط شرایط باید تغییر 
پیدا کند؟

بحث نوع ساختار است و عنوان آن مهم نیست. اینکه به هرحال جریانی تحت عنوان 
اصلاحات وجود دارد و دیدگاه های مختلفی دارد. از جمله گفتگو و مفاهمه با شعارِ ایران 
برای ایرانیان، دوری از تنگ نظری و احترام به زنان و جوانان. این دیدگاه ها مشترک 
است. یک روز نامش چپ و خط امامی بود حالا اصلاح طلب و شورای عالی اصلاحات 

است. در آینده هم ممکن است نام دیگری داشته باشد.
سال ۸۸ می گفتند اصلاح طلبان تمام شدند. اما نشد، چون نمی توان یک جناح و 
جریان قابل توجه در کشور را حذف کرد. البته راه ناهموار است. تا جاییکه می بینیم 
یک عضو شورای نگهبان می تواند با ۵۰ یا ۶۰ رای از نمایندگان مجلس، رئیس جمهور 
کشور را که شخص دوم مملکت است به اقدام غیرملی متهم کند. بنابراین ما قطعا مسیر 

سختی پیش رو داریم اما با این حال کنار نمی کشیم.

محمود میرلوحی:

 اصلاح طلبان نباید گوشه نشین شوند
جریان اصلاحات باید مجددا اعتماد افکارعمومی را جلب کند

یک کارشناس مسائل بین الملل ، با بیان این که »جریان های 
پوپولیستی – ناسیونالیستی در کشورهای غربی سعی در استفاده 
ابزاری از شیوع ویروس کرونا برای تسریع حرکت در جهت بستن 
مرزها و معکوس کردن روند جهانی گرایی دارند« گفت: همان طور 
که پاندمی آنفلوانزای اسپانیولی اولین موج جهانی شدن را عقیم 
گذاشت، این احتمال وجود دارد که کرونا در صورت ماندگار و 
تهاجمی تر شدن، ضربه ای کاری به موج سوم جهانی شدن، یعنی 

موج کنونی، بزند. 
کوروش احمدی، در پاسخ به این سوال که به نظر وی ویروس 
کرونا به چه میزان می تواند بر  مناسبات بین کشورها تاثیر گذار 
باشد و آیا می توان مناسبات جهان را به قبل و یا بعد از کرونا 
تقسیم کرد؟ اظهار کرد : در طول تاریخ گهگاه اتفاقات بسیار مهم 
و تاریخ سازی روی داده و به عنوان نقاط عطفی در تاریخ ثبت شده 
اند. این قبیل اتفاقات عملا به قول شما تاریخ را به دو قسمت یعنی 
قبل و بعد از آن وقایع تقسیم کرده اند. مثل مثلا انقلاب اسلامی 
که در ایران چنین کارکردی تاریخی داشته؛ به نحوی که سخن از 
قبل و بعد انقلاب سخنی رایج است. قبل از آن نیز کودتای ۲۸ 
مرداد و انقلاب مشروطیت چنین ویژگی داشتند. در سطح جهانی 
نیز چنین بوده است، در حوزه بهداشت عمومی، مثلا طاعون  یا 
با کشتار  پنج سال  میانه قرن ۱۴ میلادی طی  در  مرگ سیاه 
۷۵ تا ۲۰۰ میلیون نفر در اروپا و آسیا از جمعیت اندک آن زمان 
چنین نقشی داشته و موجب تحولات عظیمی در حوزه جمعیت 
شناختی و فرهنگی و مذهبی شد و از جمله ناتوانی کلیسا را برغم 

ادعاهایش آشکار ساخت و یکی از عوامل مهم آغاز رنسانس بود.
 وی در همین راستا افزود : آنفلوآنزای اسپانیولی در ۱9۲۰-
۱9۱۸ با حدود ۵۰ میلیون کشته در سراسر جهان مثال دیگری 
است. در مورد کرونا اگر چه  سازمان بهداشت جهانی آن را سه 
به عنوان یک »پاندمی« معرفی کرد، یعنی یک  شنبه گذشته 
اپیدمی که به چند قاره سرایت کرده است ، اما هنوز خیلی زود 
است که بتوان از آن به عنوان یک واقعه تاریخ ساز یاد کرد. چرا 

که ویروس کووید ۱9 به عنوان یک ویروس نوپدید هنوز عمدتا 
طی  آینده  ماه های  و  هفته ها  ظرف  اینکه  است.  ناشناخته 
جهش هایی تضعیف خواهد شد یا خصلت تهاجمی اش افزایش 
خواهد یافت، اینکه چه مواجهه ای با گرمای هوا خواهد داشت و 
اینکه ساخت واکسنی برای آن چه مدت زمان خواهد برد، هنوز 
مشخص نیست.  اگر بهترین حالت ها پیش بیاد، شاید کووید ۱9 
نیز مانند سارس و مرس و ابولا عمدتا به خاطره ای در ذهن بشر 
تبدیل شود. لذا، ضمن امیدواری به اینکه کرونا به یک نقطه عطف 

تاریخی تبدیل نشود، باید برای بدترین سناریوها هم آماده بود. 
 این تحلیل گر مسائل بین الملل  در پاسخ به این پرسش که 
ویروس کرونا  ، علاوه بر تاثیر اقتصادی و بهداشتی اش، چه تاثیری 
بر عرصه تحولات بین المللی خواهد داشت ؟ گفت :از این نظر 
فکر می کنم کرونا پیش از این تاثیر خود را داشته است. خسارات 
در همین دو سه ماهه و با فرض غلبه نهایی انسان بر ویروس در 
حدی است که شاید یکی دو سال طول بکشد تا کشورها بتوانند 
خود را از زیر آوار خسارات آن در آورند و زندگی تجاری به روال قبل از 
آن باز گردد. در این زمینه نیز کارآمدی مقامات بهداشتی کشورها 
یکی از موثرترین عوامل است؛ به نحوی که برخی از کشورها تقریبا 
از کرونا مصون مانده اند، خسارت برخی اندک است و خسارت 
برخی دیگر بسیار شدید. طبعا، کشورهایی که کمتر خسارت 
قرار  به دیگران  بهتری نسبت  خواهند دید در موقعیت خیلی 

خواهند گرفت.
با هر فرضی در مورد سیر آتی ویروس،   احمدی ادامه داد : 
تهدیدات این پاندمی نیز مانند تهدیدات پاندمی های عظیم تاریخ 
تنها به حوزه بهداشت عمومی محدود نخواهد ماند و می تواند 
موجب رفتارها و باورهای جدیدی در جوامع بشری بشود. هم 
اکنون نشانه هایی حاکی از تاثیر سوء ویروس بر روند جهانی شدن 
وجود دارد. جریانهای پوپولیست – ناسیونالیست در کشورهای 
غربی سعی در استفاده از این بیماری برای تسریع حرکت در 
جهت بستن مرزها و معکوس کردن روند جهانی گرایی دارند. 

این روند را اگر به معنی وابستگی تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 
به هم در سطح جهانی بدانیم، از هم اکنون  دچار مشکل شده 
است. اکنون شماری از صنایع در آمریکا و بسیاری از دیگر کشورها 
نمی توانند مواد و کالاهای واسطه ای یا قطعات لازم برای تکمیل 
تولیدات خود را از چین دریافت کنند. این یعنی اینکه گردش 
آزاد کالا، پول، سرمایه و اشخاص در جهان و برون سپاری که از 
مهمترین ویژگی های جهانی شدن است، به خاطر ویروس و ترس 
ناشی از آن محدود شده است. کرونا به این ترتیب توانسته به کمک 
پوپولیست های درون گرا و خارجی ستیزی بیاید که طی چند سال 
گذشته سعی در قرار دادن کشورهایشان در همین مسیر داشته 
اند. این جریانها بویژه ضد چین هستند و ویروس باضافه توهم 

توطئه به کار آنها رونق داده است.
کرد  خاطرنشان  راستا   همین  در  ایسنا  با  وگو  گفت  در  وی 
:صرفنظر از این اثری که کرونا تا کنون داشته، اثرات خیلی بیشتر 
پاندمی  ویروس دارد. همانطور که  آتی  به سیر  نیز بستگی  آن 
آنفلوانزای اسپانیولی اولین موج جهانی شدن را عقیم گذاشت، 
این احتمال وجود دارد که کرونا در صورت ماندگار و تهاجمی تر 
موج  یعنی  شدن،  جهانی  سوم  موج  به  کاری  ضربه ای  شدن، 
کنونی، بزند. وی در پاسخ به این سووال  که شیوع این ویروس در  
تعامل ایران با دیگر کشورها  و سازمان های بین المللی چه تاثیری 
ایران درخواست داشته که  این که  به  با توجه  خواهد گذاشت 
حداقل در زمان مبارزه با کرونا تحریم های یک جانبه آمریکا علیه 
ایران برداشته شود ؟ گفت: این ویروس  منشاء یک بحران همه 
جانبه برای بسیاری از کشورها است و همه عرصه های زندگی را 
شدیدا تحت تاثیر قرار داده است و به همین دلیل مداخله سیاسی 
در عالی ترین سطوح را ناگزیر کرده است. برای ما نیز بی شک این 
بحران با فاصله زیادی در راس دیگر اولویت ها است و از تحریم و 
خطر برخورد نظامی و ... حادتر است. اثرات بسیار سوء کرونا بر 
روابط اقتصادی ما با دیگر کشورها آشکار است و در ترکیب با تحریم 
به صورت تصاعدی تشدید شده است. در چنین شرایطی باید 

انتظار داشته باشیم که کشورها و سازمان های بین المللی در جهت 
فشار بر آمریکا برای لغو یا حداقل کاهش تحریم ها اقدام کنند. نامه 
دکتر ظریف به دبیر کل سازمان ملل در چنین بستری معنی دارد. 
همچنین به خاطر نیاز به امکانات لازم برای مبارزه با کرونا، بویژه در 
بیمارستان ها، باید واقع بین باشیم و با توجه به اولویت حفظ جان 
انسان ها از هیچ تلاشی برای دریافت کمک از خارج خودداری 
نکنیم. نامه رئیس کل بانک مرکزی به رئیس صندوق بین المللی 

پول هم در این چارچوب اقدام شایسته ای بوده است.
 احمدی در واکنش به این موضوع که آیا این خواسته ایران می 
تواند با افزایش فشارهای بین المللی بر آمریکا محقق شود؟ تصریح 
کرد : فعلا نشانه ای که حاکی از آمادگی ترامپ برای عقب نشینی 
انتخابات آمریکا نیز کار را  در این حوزه باشد، مشهود نیست. 
مشکل تر کرده است. فقط با توجه به پیشنهاداتی که پیشتر با 
اهداف عوامفریبانه برای کمک به ایران برای مبارزه با کرونا داده 
اند، ممکن است حاضر به کارهای بیشتری در این حوزه باشند؛ 
آن هم بیشتر بر مبنای استفاده مصرف کننده نهایی. فعلا می توان 

احتمال داد که فشار کشورها و سازمان ها در این زمینه موثر افتد.

یک کارشناس مسائل بین الملل:

نشانه ای ازآمادگی ترامپ برای لغو تحریم ها وجود ندارد

رییس پیشین ستاد افغانستان وزارت امور خارجه راهبرد آمریکا را حضور طولانی مدت در افغانستان 
عنوان کرد و گفت: تداوم شرایط فعلی افغانستان، ایران، کشورهای آسیای مرکزی، پاکستان، روسیه 

و حتی چین را تهدید خواهد کرد. 
»محسن پاک آیین« در گفت وگویی، با اشاره به وضعیت کنونی افغانستان و تحلیف همزمان 
»اشرف غنی« و »عبدالله عبدالله« به عنوان رییس جمهور گفت: افغانستان چندین دهه است که 
در دستیابی به ثبات و آرامش ناکام بوده و اعلام پیروزی اشرف غنی و عبدالله عبدالله در انتخابات و 
برگزاری دو مراسم تحلیف ریاست جمهوری، بی ثباتی در این کشور را علنی تر کرده است. وی با بیان 
اینکه عدم مشروعیت سیاسی اشرف غنی و عبدالله عبدالله، موضوعی جدی است، اظهار داشت: 
در کشور ۳۵ میلیونی افغانستان، اشرف غنی فقط 9۰۰ هزار رای و عبدالله نیز ۷۰۰ هزار رای کسب 
کرده است. این میزان رای نشان می دهد که هیچ کدام از این دو نفر مطلوب قاطبه مردم افغانستان 

نبوده اند و بعید است بتوانند امورات کشور را مدیریت کنند.
این کارشناس مسائل افغانستان با بیان اینکه تنها راه مناسب برای حل بحران، ائتلاف رقبای 
ریاست جمهوری بود که این امر هم ممکن نشده است، تصریح کرد: ضعف جدی اشرف غنی در 
اداره کشور و جلب نظر مردم و به ویژه گرایش غیر متعارف وی به آمریکا، یکی از علل اصلی وضعیت 
فعلی است. مردم افغانستان انسان های آزاده ای هستند و سال ها برای استقلال کشور خود با 
شوروی سابق و آمریکا مبارزه کرده اند. پاک آیین با بیان اینکه مردم افغانستان از حضور اشرف غنی 
در پایگاه نظامی آمریکا برای ملاقات با ترامپ بسیار آزرده خاطر هستند، خاطرنشان کرد: در شرایط 
فعلی که موقعیت اشرف غنی ضعیف تر از گذشته است، وابستگی وی به آمریکا برای حفظ قدرت 

بیشتر شده و جای پای کاخ سفید در افغانستان محکم تر خواهد شد.
وی ادامه داد: عبدالله عبدالله که از حمایت اقوام غیرپشتون از جمله ازبک ها، تاجیک ها و شیعیان 
برخوردار است هم نمی تواند بدون جلب نظر پشتون ها کار مهمی انجام دهد و  با این اوصاف آینده 

سیاسی افغانستان اصلا روشن نیست.
 اختلافات عبدالله و غنی اجازه آغاز گفت وگوهای بین الافغانی را نمی دهد

این دیپلمات پیشین راه حل خروج افغانستان از بن بست کنونی را انجام گفت وگوهای بین الافغانی 
بدون دخالت کشورهای خارجی دانست و اظهار داشت: گروه های افغانی امروز با این وضعیت 
بسیار فاصله دارند. طالبان طی مذاکره با آمریکا به دنبال کسب امتیاز حداکثری است و تمایلی به 
گفت وگوهای بین الافغانی نشان نمی دهد. پاک آیین با بیان اینکه عمق اختلافات عبدالله عبدالله و 
اشرف غنی اجازه آغاز گفت وگوهای بین الافغانی را نمی دهد، تصریح کرد: به نظر می رسد بی ثباتی 
در افغانستان ادامه خواهد یافت. در این میان آمریکا وعده خروج نیروهای خود از افغانستان را 
داده و با آغاز این اقدام به دنبال کسب دستاورد برای سیاست خارجی ترامپ در آستانه انتخابات 
ریاست جمهوری است. وی با بیان اینکه بعید است آمریکا در شرایطی که همه عوامل قدرت در 
افغانستان با مشکل مواجه هستند، افغانستان را ترک کند، خاطرنشان کرد: پایگاه های نظامی 
آمریکا در افغانستان خواهد ماند و وجود داعش که مورد حمایت آمریکا است، حضور نظامی نیروهای 

آمریکایی در این کشور را توجیه می کند.
تداوم بحران افغانستان، ایران را تهدید می کند

 این کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به دخالت های آمریکا در امور داخلی افغانستان ابراز 
داشت: آمریکا تلاش کرد تا کشورهای بیشتری به خصوص غربی ها در مراسم تحلیف غنی شرکت 
کنند که موفق نشد. هیچ کدام از کشورهای همسایه به جز پاکستان نیز در مراسم تحلیف غنی 

شرکت نکردند. این وضعیت شکننده بودن وضعیت غنی را تائید می کند.
پاک آیین در پاسخ به این سوال که تداوم شرایط کنونی چه تبعات و پیامدهای برای افغانستان و 
منطقه به ویژه ایران دارد، بیان کرد: بی ثباتی و ناامنی در افغانستان به طور طبیعی امنیت منطقه 
را تهدید خواهد کرد. افغانستان ناامن و بی ثبات جولانگاه گروه های تروریستی خواهد شد. امروز 

داعش به نیابت از آمریکا از شمال افغانستان به دنبال گسترش در آسیای مرکزی و حرکت به سوی 
روسیه است. وی افزود: تداوم شرایط فعلی افغانستان، ایران، کشورهای آسیای مرکزی، پاکستان، 
روسیه و حتی چین را تهدید خواهد کرد و این کشورها باید در تماس با دولت افغانستان، مساعی خود 

را برای یافتن راهکارهایی برای تقویت ثبات در این کشور را پیدا کنند.
دیپلماسی ایران در افغانستان باید فعال شود

این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی درباره جایگاه و توان ایران برای حل بحران سیاسی افغانستان 
یادآور شد: ایران دوست کشور و مردم افغانستان است و همواره از گفت وگوهای بین الافغانی حمایت 
کرده و طی هماهنگی با دولت افغانستان و برای تشویق طالبان برای پیوستن به مذاکرات صلح، 
تلاش های سازنده ای را از طریق مذاکره با طالبان آغاز کرد.  پاک آیین اضافه کرد: ایران به حاکمیت 
ملی و تمامیت ارضی افغانستان احترام گذاشته و مخالف حضور نیروهای بیگانه به خصوص آمریکا 
در این کشور است. در برهه فعلی هم دیپلماسی ایران در افغانستان باید فعال شده و با تشویق 

گفت وگوهای بین الافغانی برای استقرار صلح در این کشور تلاش کند.
راهبرد آمریکا حضور طولانی مدت در افغانستان است 

وی درباره تاثیر تداوم وضعیت کنونی در افغانستان بر روند صلح در این کشور و همچنین قدرت گیری 
طالبان دارد، عنوان کرد: به نظر من طالبان در این وضعیت دست بالا را دارد. رقبای این گروه یعنی 
دولت و ائتلاف اقوام غیر پشتون در حالت ضعف قرار دارند، آمریکا به دلیل انتخابات ریاست جمهوری 
نیازمند به مذاکره و دادن امتیاز به طالبان است. این دیپلمات پیشین با بیان اینکه طالبان کماکان از 
سوی داعش تهدید می شود، گفت: اگر طالبان دست از تمامیت خواهی بردارد و به دنبال منافع ملی 
و استقرار صلح در افغانستان از طریق گفت وگو با گروه های داخلی و دولت باشد، می تواند قدرت خود 
را تثبیت کند اما این گروه باید بداند که آمریکا اگرچه به صورت تاکتیکی امتیازاتی به طالبان می دهد 

اما راهبرد حضور طولانی در افغانستان را دنبال کرده و در زمان خود، طالبان را هم آزار خواهد داد.

پاک آیین کارشناس مسائل افغانستان: 

راهبرد آمریکا حضور طولانی مدت در افغانستان است



حکم جالب دادستانی برای نانوای لجباز کرجی 
حکم نانوایی که به اصول بهداشتی پایبند نبود و با توجه به تذکرات مردم باز هم ملزومات بهداشتی را 
رعایت نمی کرد توسط معاون دادستان کرج صادر شد. به گزارش فارس، چندی پیش فیلمی در فضای 
مجازی دست به دست می شد که نشان می داد در شرایط بحرانی شیوع کرونا ویروس، آقای نانوا نه تنها 
بهداشت و ملزومات بهداشتی را رعایت نمی کرد بلکه با لجبازی پاسخ مردم را می داد و به تذکرات بی توجه 
بود.پس از انتشار آن فیلم دستگاه قضایی دستور پلمب نانوایی را داد و در اندک زمانی شاهد پلمب 
نانوایی بودیم.حالا، نانوایی که هنگام پخت نان، بخاطر لجبازی با مشتری به اسکناس دست می کشید و 
تصویرش منتشر شده بود، بعد از چند روز )ظاهراً با عذاب وجدان( راهی دادسرا شد و خود را معرفی کرد.
بنابر این گزارش معاون دادستان استان البرز با توجه به عدم سوء پیشینه این نانوا و همکاری که در معرفی 
خود داشته، اقدام به صدور حکم فرهنگی در این رابطه کرده است.حکم نانوای لجباز گذراندن دوره های 
بهداشتی هلال احمر به صورت اجباری است؛ همچنین وی ملزم شده است تا به ضدعفونی کردن معابر 

شهر کرج )محدوده وقوع تخلف( بپردازد.

تکذیب یک شایعه توسط دفتر آیت الله مکارم شیرازی 
دفتر آیت الله مکارم شیرازی در اطلاعیه ای خبر منتشر شده در فضای مجازی و برخی رسانه ها مبنی بر 
حکم خریداری داروی کرونا از رژیم اشغالگر قدس را تکذیب کرد. ، دفتر آیت الله العظمی مکارم شیرازی 
در اطلاعیه ای اعلام کرد: استفتائی به نقل از این مرجع تقلید شیعیان در برخی روزنامه ها و سایت ها و 
به تبع آن در فضای مجازی منتشر شده که موضوع آن کشف و تولید داروی بیماری کرونا توسط رژیم 
اشغالگر قدس و حکم خریداری آن می باشد.در ادامه این اطلاعیه آمده است: به اطلاع می رساند این 
مطلب دروغ محض بوده و هیچگاه سوال و جوابی در این زمینه مطرح نشده است.در اطلاعیه دفتر آیت 
الله مکارم شیرازی تصریح شده است: برای چندمین بار اعلام می کنیم که اینگونه شایعات کار بدخواهان 
است؛ و فتاوا، مواضع و دیدگاه های معظم له تنها و تنها از طریق پایگاه اطلاع رسانی دفتر معظم له 

)MAKAREM.IR( منتشر می گردد.

21 شهریورماه زمان مرحله دوم انتخابات 
جمال عرف رئیس ستاد انتخابات کشور در رابطه با نتیجه پیشنهاد برگزاری مرحله دوم انتخابات 
یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی در تاریخی غیر از ۲9 فروردین ماه به دلیل شیوع بیماری کرونا 
به شورای نگهبان اظهار داشت: با توجه به کارشناسی ستاد ملی مبارزه با کرونا و ادامه این بیماری تا 
فروردین ماه، ما نامه ای را به شورای نگهبان ارسال کردیم و پیشنهاد دادیم زمان برگزاری این انتخابات 
را به زمان آرام تری انتقال دهیم.وی عنوان کرد: لذا دو زمان را در شهریور ماه یعنی در دو جمعه متوالی 
۲۱ و ۲۸ شهریور پیشنهاد دادیم که روز گذشته شورای نگهبان با تاریخ ۲۱ شهریور ماه موافقت کرد، لذا 
در ۱۱ حوزه ای که به مرحله دوم منتقل شدند و قرار بود در ۲9 فروردین برگزار شود را در ۲۱ شهریور ماه 

برگزار خواهیم کرد.

ابتلای یکی از اعضای مجلس خبرگان رهبری به کرونا 
رییس دفتر آیت الله سیدهاشم بطحایی گلپایگانی از ابتلای این عضو مجلس خبرگان رهبری به بیماری 
کرونا خبر داد.محمدجواد محمدی نوری، رییس دفتر آیت الله بطحایی گلپایگانی در گفت وگو با ایسنا با 
اعلام خبر ابتلای نماینده تهران در مجلس خبرگان به بیماری کرونا، اظهار کرد: ایشان در قم در بیمارستان 
شهید بهشتی بستری شده اند.وی تأکید کرد: ایشان در حال حاضر توسط بخشی از کادر پزشکی و درمانی 
بیمارستان در مراقبت های ویژه بستری و مراقبت های درمانی برایشان آغاز شده است.او در پایان گفت: از 

مردم درخواست داریم برای شفای همه مریضان و بیمارانی که به این ویروس مبتلا شدند، دعا کنند.

تست کرونای جهانگیری منفی شد
 دفتر معاون اول رئیس جمهور در اطلاعیه ای اعلام کرد: »اسحاق جهانگیری« روزیکشنبه  پس از 
دوهفته با انجام تست کرونا و منفی شدن آن با بهبودی کامل به محل کار برگشت و کار خود را از سر گرفت.، 
دفتر معاون اول رئیس جمهور در اطلاعیه ای ضمن قدردانی از الطاف محبت آمیز قشرهای مختلف مردم 
که در طول دو هفته اخیر پیگیر وضعیت سلامتی او بودند، اعلام کرد: به فضل الهی، اسحاق جهانگیری 

با بهبودی کامل در محل کار حضور یافته است.

چرا مشهد قرنطینه نمی شود؟ 
فرماندار مشهد در پاسخ به این سوال که »چرا مشهد قرنطینه نشده است؟« گفت : در هیچ شهرستانی 
به معنای واقعی و ۱۰۰ درصد قرنطینه انجام نشده است. ممنوعیت و محدودیت برای مشهد ایجاد شده 
است. قرار بر این شد که از ۱۴ نقطه استان از سفر های غیرضرور جلوگیری کنیم. ما به دنبال قرنطینه 
خانگی هستیم و دغدغه سلامت شهروندان مشهد را داریم. سیدمحمدرضا هاشمیبا بیان اینکه »دغدغه 
همه ما سلامت مردم بوده و اولویت دارد«، عنوان کرد: اگر وضعیت بدتر شود، به گونه ای برخورد خواهیم 

کرد که خیابان ها خلوت شود، تصمیم برای اقدامات عملی باید طبق نظر جمعی باشد.

حمید هیراد به سرطان مبتلاست؟
خواننده قطعه »شوخیه مگه« مدت هاست که با بیماری سرطان خون دست و پنجه نرم می کندبه گزارش 
باشگاه خبرنگاران، دو سال پیش و در روزهایی که نام حمید هیراد سر زبان افتاده بود، سرطان سراغ وی 
آمد. این خواننده پاپ از دوسال گذشته با سرطان خون دست و پنجه نرم می کند و سعی داشت مراحل 
درمانی خود را در سکوت خبری جلو ببرد.با انتشار این خبر در فضای مجازی و پیگیری خبرنگار ما، صحت 
این خبر تایید شد اما این خواننده سعی داشت با روند درمانی آهسته و با دُز پایین شیمی درمانی،این کار 

را انجام دهد که عوارض درمان روی ظاهر وی تاثیر نگذارد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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حقّ همكیشان تو اين است كه به آنان خوش گمان باشی و 
با آنان مهربان باشی و با بدكارشان مدارا كنی و دل هايشان 
را به دست  آوری و در اصلاحشان بكوشی و از نیكوكارشان 

سپاس گزاری كنی و به آنان آزار نرسانی .

دوشنبه -بیست وششم اسفند ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 5003

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: باید زنجیره انتقال بیماری کرونا را در استان 
قم قطع کنیم، وضعیت فوق العاده بحرانی است و در صورت عدم توجه مردم به این مساله 
به جایی خواهیم رسید که تخت های بیمارستانی موجود در استان، کفاف بستری بیماران 

مبتلا به کرونا را نخواهد داد.
علی ابرازه با بیان اینکه شیوع کرونا یک بحران بین المللی است، گفت: باید اقدامات 
بیشتری را برای پیشگیری از ابتلا به کرونا در قم انجام بدهیم و مردم استان باید مشارکت 

بیشتری در زمینه خوداظهاری داشته باشند.
وی ادامه داد: روند بستری و ترخیص بیماران کرونایی براساس پروتکل خاص ابلاغ شده 
از سوی وزارت بهداشت صورت می گیرد و هیچ وجهی از بیماران کرونایی دریافت نمی شود.
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: باید زنجیره انتقال بیماری کرونا را در استان 

قم قطع کنیم، وضعیت فوق العاده بحرانی است و در صورت عدم توجه مردم به این مساله 
به جایی خواهیم رسید که تخت های بیمارستانی موجود در استان، کفاف بستری بیماران 

مبتلا به کرونا را نخواهد داد.
هیچ وجهی از بیماران کرونایی دریافت نمی شود 

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: روند بستری و ترخیص بیماران کرونایی براساس 
پروتکل خاص ابلاغ شده از سوی وزارت بهداشت صورت می گیرد و هیچ وجهی از بیماران 

کرونایی دریافت نمی شود. 
ابرازه با اشاره به اهمیت قطع زنجیره انتقال بیماری کرونا در استان قم اظهار کرد: باید در 
مناسبت های پیش رو همچون پنج شنبه آخرسال، عید نوروز و نیمه شعبان جلوی برگزاری 

تجمعات در استان گرفته شود.
وی ادامه داد: قراردادهایی برای تامین لباس های بیمارستانی موردنیاز بیمارستان های 
استان های قم منعقد کردیم، خیرین قمی هم مشارکت زیادی برای تامین تجهیزات حفاظت 
فردی بیمارستان های استان داشتند، در هر جایی که اعلام نیاز کردیم، خیرین کمک کردند.

وی تصریح کرد :روند بستری و ترخیص بیماران کرونایی براساس پروتکل خاص ابلاغ شده از 
سوی وزارت بهداشت صورت می گیرد و هیچ وجهی از بیماران کرونایی دریافت نمی شود. 

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: به دنبال تسری یافتن قانون جامع 
ایثارگران به آن بخش از پرسنل درمان استان که در حین کار به بیماری کرونا مبتلا شدند 

هستیم و پیش نویسی لایحه ای را در این خصوص آماده کردیم.
تعداد مبتلایان  درقم به ۱۰۰۴ نفر رسید

وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت :در حال حاضر ۸۷۰ نفر در بیمارستان های 
کامکار، فرقانی، امام رضا)ع(، علی ابن ابیطالب)ع( و شهید بهشتی بستری هستند

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم  افزود :تست آزمایش کرونای ۸۴ نفر از مردم قم 
روزیکشنبه  مثبت اعلام شد و تعداد مبتلایان به ۱۰۰۴ نفر رسید.دکتر ابرازه بیان داشت 

:۶۵ نفر از شهروندان نیز تا ساعت ۱۴روز یکشنبه از مراکز درمانی مرخص شدند.
وی ادامه داد :۶۸ نفر از شهروندان دیروز به اورژانس بیمارستان های قم مراجعه کردند.

در راستای خدمات و تلاش ها برای توسعه و آبادانی شهرقم صورت گرفت

تقدیر استاندار از شهردار قم

استاندار از خدمات و تلاش های دکتر سقائیان نژاد شهردار قم در راستای توسعه 
و آبادانی شهر تقدیر کرد. به گزارش شهرنیوز، دکتر بهرام سرمست استاندار قم به 
مناسبت فرا رسیدن ۲۵ اسفند ماه سالروز شهادت سرلشکر شهید مهندس مهدی 
باکری و روز شهردار  با اهداء لوح سپاس و یادبود از زحمات و تلاش های دکتر 

سیدمرتضی سقائیان نژاد شهردار قم تقدیر کرد.
متن تقدیرنامه استاندار قم به این شرح است:

جناب آقای دکتر سقائیان نژآد
شهردار محترم قم

بی گمان عرصه مدیریت شهری در نظام مقدس جمهوری اسلامی یکی از 
تاثیرگذار بر عمران و  از ارکان  شایسته ترین عرصه های خدمتگزاری به مردم و 
آبادانی شهر ماست. ضمن ارج نهادن به خدمات تلاشگران این عرصه و تبریک 
روز شهردار، از زحمات و تلاش های ارزنده جنابعالی در شهرداری کلانشهر قم 
تشکر و قدردانی نموده و توفیقات روزافزون شما را در خدمت به زوار و مجاورین 
کریمه اهل بیت)س( و مسجد مقدس جمکران از درگاه ایزد منان مسالت دارم. 
گفتنی است ۲۵ اسفند ماه سالروز شهادت سرلشکر شهید مهندس مهدی باکری 
که در برهه ای از زندگی خویش، با انتصاب به عنوان شهردار ارومیه خدمات قابل 
توجه و ماندگاری را در این شهر به انجام رسانید، به عنوان “روز شهردار” در تقویم 

مناسبت های جمهوری اسلامی ایران درج شده است.
 

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم  خبرداد

توزیع بیش از هزار تن میوه در
 2۵ غرف نوروزی

مدیرعامل سازمان میادین، میوه تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم از توزیع بیش از هزار تن پرتقال و سیب در ۲۵ غرفه نوروزی تنظیم بازار خبر داد.
علیرضا مظفری با اشاره به تدابیر اندیشیده شده سازمان میادین در آستانه نوروز، 
اظهار کرد: امسال با توجه به شیوع بیماری، برنامه ها مطابق با سال گذشته نیست 
و تاکید این است که برنامه استقبالی از زائرین و مسافرین نداشته باشیم تا مردم 
در منازل خود بمانند. مدیرعامل سازمان میادین، میوه تره بار و ساماندهی مشاغل 
شهری شهرداری قم با تاکید بر اینکه محوریت خدمات شهرداری برای شهروندان 
نوروزی  میوه  عرضه  غرفه های  راه اندازی  اقدامات  از  یکی  افزود:  است،  قمی 
است که خواهش ما از مردم این است که در این غرفه ها تجمع نکنند تا سلامت 
و بهداشت مردم به خطر نیافتد. مظفری با بیان اینکه ۷۰۰ تن پرتقال و ۳۵۰ 
تن سیب در قالب ۲۵ غرفه در سطح شهر بین شهروندان توزیع می شود، افزود: 
این غرفه ها به عنوان تنظیم بازار شب عید با همکاری سازمان صمت و معاونت 
اقتصادی استانداری فعال شده اند. وی بیان کرد: این غرفه ها از ۲۲ اسفند کار خود 
را آغاز کرده اند و کار آنها تا ایام نوروز ادامه خواهد یافت. مدیرعامل سازمان میادین، 
میوه تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم با تاکید بر اینکه ۱۰ غرفه 
عرضه ماهی و سبزه شب عید نیز در سطح شهر استقرار یافته است، خاطرنشان 
کرد: البته فعالیت این غرفه ها به طور کامل با تاییدیه نهادهای بهداشتی استان 
است و اگر نیاز به تعطیلی آنها هم باشد این کار صورت خواهد گرفت. مظفری با 
اذعان به اینکه ۱۰ جایگاه عرضه سوخت سی ان جی به صورت شبانه روزی فعال 
هستند، گفت: تاکید بر این است که تمام نکات بهداشتی در این جایگاه ها رعایت 
شود و از مردم خواهشمندیم حتما نکات بهداشتی را رعایت کرده و به نازل ها دست 
نزده، هزینه سوخت را با کارت پرداخت کنند. وی با اشاره به فعالیت مستمر میدان 
میوه و تره بار شهید رجایی، خاطرنشان کرد: مجموعه سازمان در حالت آماده باش 
است و در ایام نوروزی پیش بینی سرکشی به خدمات را داریم و اگر مشکلی بود 

شهروندان می توانند موارد لازم را با سامانه ۱۳۷ در میان بگذارند.
 

شهردار منطقه هشت قم  خبرداد

کاشت گل های فصلی در شوارع
 منطقه پردیسان

شهردار منطقه هشت قم گفت: کاشت  گل های فصلي در شوارع و بوستان ها، 
آذین بندي سطح منطقه و گندزدایی و ضدعفونی معابر و مبلمان های شهری در 
آستانه سال جدید انجام شده است. ابوالفضل مستقیمی با اشاره به برنامه های 
نوروزی منطقه هشت، اظهار کرد: شهرداری منطقه مطابق برنامه هرساله اقدامات 
قابل توجهی را جهت استقبال از نوروز و خدمات رسانی به شهروندان در نظر گرفته 
است. شهردار منطقه هشت قم با تاکید بر اینکه خدمات امسال شهرداری به دلیل 
شیوع بیماری مختص شهروندان است، افزود: تشکیل جلسات هماهنگی ستاد 
نوروزی  انجام شده و ستاد خدمات رسانی و راهنمایی شهر کریمه اهل بیت)س( 
مطابق برنامه هرسال راه اندازی شده است. مستقیمی با اشاره به آماده سازی 
بوستان غدیر جهت خدمات رسانی به شهروندان، تصریح کرد: المان های نوروزی 
نیز در سطح منطقه ساخته و نصب شده است. وی همچنین از رنگ آمیزی 
جداول، تابلوهای شناسایی، نیمکت، علائم ترافیکی، سطل های زباله و غیره خبر 
داد و گفت:  لکه گیری آسفالت شوارع اصلی و فرعی و ترمیم نوار حفاری های 
انشعابی نیز در منطقه انجام شده است. شهردار منطقه هشت قم پاکسازی خاک و 
نخاله مبادی ورودی شهرو حاشیه شوارع فرعی،  پاکسازی زمین های بایر و نظافت 
کامل شوارع، رفع نقص خاموشی بوستان ها و تکمیل روشنایی، نصب بنر های 
مناسبتی و استقبال از بهار و هرس اشجار و درختچه های سطح منطقه را از دیگر 
اقدامات انجام شده عنوان و تصریح کرد: نمازخانه ها و سرویس های بهداشتی 

سطح منطقه نیز جهت ارائه خدمات به مردم آماده سازی شده است.
مستقیمی همچنین به کاشت نهال در آستانه نوروز اشاره کرد و افزود: کاشت 
گل های فصلی در شوارع و بوستان ها، آذین بندی سطح منطقه و گندزدایی و 
ضدعفونی معابر و مبلمان های شهری نیز در آستانه سال جدید انجام شده است.

 
رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم خبرداد 

اطلاع رسانی گسترده و متمرکز 
خدمات الکترونیک به شهروندان

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم ضمن دعوت از تمام سازمان ها، نهادها 
و ادارات خدماتی قم جهت معرفی امکانات و خدمات غیرحضوری خود، گفت: 
چنانچه نهادی در استان خدماتی را به مردم به صورت غیرحضوری ارائه می کند 
و آدرس  آن  می تواند اطلاعات آن شامل عنوان خدمت، توضیح در خصوص 
اینترنتی خدمت به آدرس الکترونیکی شهرداری قم ارسال کرده تا به صورت 
متمرکز در خصوص آن اطلاع رسانی انجام شود.  همایون یزدان پناه با بیان اینکه 
طبق دستورالعمل ابلاغ شده یکی از راه های موثر مبارزه با بیماری های واگیردار از 
قبیل کرونا به حداقل رساندن حضور افراد در مجامع عمومی است، اظهار کرد: 
در همین راستا ضرورت ارائه خدمات غیرحضوری به شهروندان برای کاهش 
مراجعه به ادارات بیش از پیش احساس می شود. رئیس ستاد شهر هوشمند 
شهرداری قم با بیان اینکه اطلاع رسانی گسترده خدمات غیرحضوری الکترونیکی 
و هوشمند سازمان ها و نهادهای خدمت رسانی شهری موجب کاهش حضور و 
تردد مردم در شهر می شود، افزود: این خدمات و اطلاع رسانی در خصوص آنها 
موجب می شود مردم از بیرون آمدن مکرر از منزل بی نیاز شده و به این ترتیب مردم 
بتوانند دغدغه ها و نیازهای خود را که امکان حل غیرحضوری آنها فراهم است 
در منزل یا از راه دور انجام دهند. یزدان پناه ضمن دعوت از تمام سازمان ها، 
نهادها و ادارات خدماتی قم جهت معرفی امکانات و خدمات غیرحضوری خود، 
تصریح کرد: چنانچه نهادی در استان خدماتی را به مردم به صورت غیرحضوری 
ارائه می کند می تواند اطلاعات آن شامل عنوان خدمت، توضیح در خصوص آن و 
آدرس اینترنتی خدمت به آدرس الکترونیکی شهرداری قم ارسال کرده تا به صورت 

متمرکز در خصوص آن اطلاع رسانی انجام شود.
  

به مناسبت هفته درختکاری انجام شد

برپایی کارناوال بزرگ گل و شادی در 
سطح شهر قم

کارناوال بزرگ گل و شادی به همت سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
قم در شهر برپا شد. به گزارش شهرنیوز، کارناوال بزرگ گل و شادی به مناسبت 
هفته درختکاری توسط سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم در شهر برپا 
شد. بر این اساس در سطح شهر خودروهایی حامل گل ها و تزئیات نوروزی طبق 
برنامه هرساله به حرکت درآمدند؛ البته امسال به دلیل شیوع بیماری در مسیر این 
کارناوال از تجمع مردم جلوگیری شده و صرفا نمایش گل و تزئیات نوروزی صورت 
گرفت که در آخر در حرکت این کارناوال تمام دستورالعمل های بهداشتی و سلامتی 
در این کار رعایت شده بود. امسال سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم تمام 
برنامه های خود به مناسبت هفته درختکاری را با توجه به شیوع بیماری به صورت 

تجمعی برگزار نکرده و برنامه های خود را موکول به اردیبهشت ماه کرده است.

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم :

باید زنجیره انتقال بیماری کرونا را قطع کنیم

فرمانده انتظامی استان قم:

16 محتکر اقلام بهداشتی در قم دستگیر شدند
 فرمانده انتظامی قم از کشف اقلام بهداشتی احتکار شده در این استان خبر داد و گفت: در این 

رابطه ۱۶ نفر دستگیر شدند. 
سردار عبدالرضا آقاخانی روز یکشنبه در گفت وگویی اظهار داشت: ماموران پلیس امنیت عمومی 
پلیس استان قم طی عملیاتی پس از اطلاع از محل نگهداری و احتکار مقدار زیادی اقلام بهداشتی، 

بررسی موضوع را در دستور کار خود قرار دادند.
وی ادامه داد: ماموران پس از شناسایی محل موردنظر، با هماهنگی مقام قضائی وارد محل شده و 
طی بازرسی صورت گرفته ۷۴۲ هزار و 9۵۰ عدد دستکش، ۸۴ هزار و 9۷۰ ماسک، 9۶ بطری الکل 

صنعتی و ۱۰ واکسن جعلی کرونا احتکار شده را کشف کردند.
فرمانده انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: در این رابطه باند ۷ نفره احتکار اقلام بهداشتی مرتبط با 

کرونا متلاشی شد و افراد تحویل مرجع قضائی استان شدند.
وی افزود: طی عملیاتی دیگر با تلاش کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم یک هزار و ۳۷۰ عدد ژل 
ضدعفونی کننده دست و صورت با مارک تقلبی، ۵۰ لیتر گلیسیرین، ۱۸ لیتر شیشه شوی، ۸۰ لیتر 
آلوئه ورا، ۲ کیلو ژانتان، یک کیلو پودر اس ام اس و ۱۵لیتر الکل کشف شد و در این رابطه متهم و ۷ تن 
از همدستانش دستگیر و تحویل مقام قضائی استان شدند. آقاخانی اضافه کرد: همچنین در اجرای 
کنترل انبارهای سطح استان و در پی کسب خبری مبنی بر احتکار اقلام دارویی )ماسک( در انبار منزل 
مسکونی موضوع در دستور کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت که پس از شناسایی محل 
موردنظر، با هماهنگی مقام قضائی در بازرسی صورت گرفته ۴۸۰ عدد ماسک فیلتردار N9۵ کشف و 
در این رابطه یک نفر متهم دستگیر و تحویل مرجع قضائی استان شد. وی با اشاره به عزم جدی پلیس 
برای مبارزه با احتکار کنندگان اقلام بهداشتی از مردم خواست تا در صورت اطلاع از احتکار هر نوع 

اقلام بهداشتی بلافاصله موضوع را از طریق تلفن ۱۱۰ به پلیس اعلام کنند.

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم مطرح کرد 

خدمات مشاوره ای رایگان کارشناسان 
مشاوره و مددکاری پلیس 

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان از ارائه مشاوره تلفنی رایگان به همشهریان خبر داد و 
گفت: برای مقابله با استرس و اضطراب ناشی از بیماری کرونا، کارشناسان اداره مشاوره و آرامش پلیس 

قم به صورت تلفنی پاسخگو همشهریان هستند. 
سرهنگ مهرداد حاجی زاده اظهارداشت: برای مقابله با استرس و اضطراب ناشی از بیماری کرونا، 
کارشناسان از ساعت ۰۸۰۰ الی ۱۷۰۰ به صورت تلفنی پاسخگو همشهریان هستند، افرادی که 
مشاوره حضوری نیاز دارند پس از بررسی کارشناسی از طریق تلفنی، به روانشناسان حضوری ارجاع می 
شوند. سرهنگ حاجی زاده ضمن تاکید بر خود مراقبتی و این که خانه توام با آرامش، محل امنی برای 
شهروندان است، افزود: در رصد فضای مجازی برخی افراد فراخوان ارائه مشاوره را در این زمینه می 
دهند که لازم است شهروندان از مراجع رسمی این خدمات را اخذ کنند. معاون اجتماعی فرماندهی 
انتظامی استان قم در پایان خاطرنشان کرد: افراد می توانند با شماره تلفن های ۲۱۸۲۲۵۵۰ و 
۳۶۶۰۶۰۸۵ علاوه بر مشاروره پیرامون اضطراب و استرس و نگرانی از این بیماری، از خدمات مشاوره 

در خصوص کودکان و نوجوانان، تحصیلی، خانوادگی و ازدواج و ... بهره مند شوند.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم خبرداد

توزیع1۵۰ هزار ماسک از طریق داروخانه هلال احمر 
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: از چهارم تا ۲۵ اسفندماه، ۱۵۰ هزار ماسک از طریق 

داروخانه هلال احمر استان قم توزیع شد.
دکتر محمد گل فشان با اشاره به اقلام توزیعی در داروخانه هلال احمر استان قم عنوان کرد: با 
توجه به شیوع بیماری کرونا و اهمیت توزیع اقلام بهداشتی، از چهارم تا ۲۵ اسفندماه، ۱۵۰ هزار 
ماسک از طریق داروخانه هلال احمر استان قم توزیع شد.مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم 
افزود: همچنین در این مدت ۷ هزار محلول ضدعفونی کننده در میان شهروندان توزیع شد.وی بیان 
کرد: داروخانه هلال احمر در جهت تامین نیاز شهروندان، اقدام به توزیع 9 هزار دستکش و ۴ هزار 
شربت تقویت ایمنی بدن کرده است.گل فشان خاطر نشان کرد: جمعیت هلال احمر قم این مدت 
با به کارگیری نیروهای داوطلب و کارکنان در بخش های مختلفی همچون؛ تولید ماسک؛ پایش و 
غربالگری، آموزش همگانی در خدمت همشهریان بوده است.یادآور می شود؛ تمام ادارات استان قم 
با ارسال مکتوب اقلام مصرفی بهداشتی کارکنان خود شامل، دستکش، ماسک و مایع ضدعفونی این 

اقلام را در جمعیت هلال احمر دریافت می کنند.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم :

موسسه پزشکی غیر مجاز در قم تعطیل شد
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از تعطیلی یک موسسه پزشکی غیر مجاز خبر داد. 

مهدی ریاضی اظهار کرد: معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی استان قم گزارش تخلف فرد فاقد 
صلاحیتی که مرتکب ایجاد موسسه پزشکی غیر مجاز در قم شده را برای رسیدگی به تعزیرات حکومتی 

استان ارسال کرد.
وی افزود: پس از تشکیل پرونده و احضار متهم، مشخص شد که این فرد با ایجاد موسسه پزشکی 
غیر مجاز توسط افراد فاقد صلاحیت، نسبت به انجام خدمات درمانی اقدام کرده که در چند مورد نیز 

موجب آسیب رساندن به بیماران شده است.
ریاضی تصریح کرد: با توجه به مستندات پرونده، وقوع تخلف از سوی متهم برای شعبه رسیدگی 

کننده محرز و نهایتاً حکم به تعطیلی موسسه پزشکی غیر مجاز صادر و اجرا شد.

كتاب من لا يحضره الفقیه: ج ۲ ص ۶۲5 ح 3۲1۴

طرح: محمدعلی رجبی

كمک مردم و نیروی انتظامی برای قطع زنجیره ويروس 

درخواست  قمی  شهروندان  از  گفت:  قم  فرماندار 
می کنم که موضوع بیماری کرونا را جدی بگیرند، این 
اقدام  ترین  و مهم  تهدید می کند  را  افراد  بیماری جان 
برای مقابله با آن ماندن در خانه و قرنطینه خانگی است. 
 مرتضی حیدری عصر روزشنبه در جلسه ستاد طرح 
تالار  در  قم  شهرستان  در  کرونا  با  مبارزه  ملی  بسیج 
مردم  سراسری  پایش  به  اشاره  با  فرمانداری  معصومیه 
اظهار کرد: در سطح ملی تصمیم گرفته شد که آحاد 
مردم در سایت سلامت ثبت نام کنند، این سایت وابسته 

به وزارت بهداشت است.
وی ادامه داد: مردم باید با ثبت نام در سایت سلامت 
مشخصات خود را وارد کنند و به چند سوال پاسخ بدهند، 
براساس جواب آن ها به سوالات، تکلیف شان در زمینه 
از  تبلیغات  وجود  با  متاسفانه  می شود،  مشخص  کرونا 
شهر قم با وجود جمعیت بیش از یک میلیون نفر تنها 
27 هزار نفر در این سایت ثبت نام کردند و باید این آمار 

بالا برود.
فرماندار قم افزود: افرادی که در سایت سلامت ثبت 

نام کردند، در صورتی که علائم ابتلا به بیماری کرونا را 
داشته باشند، به راحتی به مراکز درمانی معرفی می شوند 
این  در  که  دارم  درخواست  قم  استان  مردم  تمام  از  و 
سایت ثبت نام کنند. ثبت نام در سایت سلامت با هدف 
است،  کرونا  بیماری  به  مبتلا  افراد  تک  تک  شناسایی 
بیماری  این  به  خود  ابتلای  از  شاید  حتی  که  افرادی 
بی خبر باشند. حیدری با اشاره به استفاده از ظرفیت 
مجازی برای اطلاع رسانی در زمینه کرونا اظهار کرد: 
دنبال  به  و  هستند  آشنا  همراه  تلفن  امکانات  با  مردم 
استفاده از ظرفیت فضای مجازی برای اطلاع رسانی در 
خصوص بیماری کرونا در قم هستیم تا اطلاعات در این 

زمینه به روز در اختیار مردم قرار بگیرد.
وی ادامه داد: مصرف ماسک در استان قم به شدت بالا 
رفته است، با روش های مختلف به دنبال رفع کمبودها 
در این زمینه در استان هستیم و برای کاربردی کردن 
ظرفیت های شناسایی شده در زمینه تولید ماسک در 

استان تلاش می کنیم.
درخواست  قمی  شهروندان  از  افزود:  قم  فرماندار 

می کنم که موضوع بیماری کرونا را جدی بگیرند، این 
اقدام  ترین  و مهم  تهدید می کند  را  افراد  بیماری جان 
برای مقابله با آن ماندن در خانه و قرنطینه خانگی است، 
باید اجتماعات و تجمعات حتی برای بزرگداشت افراد 
فوت شده محدود شود. حیدری با اشاره به ضد عفونی 
شهر قم اظهار کرد: از همه ظرفیت های موجود برای ضد 
عفونی معابر این شهر استفاده می کنیم و در این زمینه 
مهم  فردی  مراقبت  اما  داشت،  خواهیم  بندی  اولویت 

ترین کار برای مقابله با کرونا است.
وی ادامه داد: در وضعیت کنونی به دنبال حمایت از 
فروشگاه های مجازی شناسایی شده در قم هستیم تا با 
استفاده از ظرفیت این فروشگاه ها شاهد کاهش تردد 
البته به لحاظ تامین  مردم در شهر برای خرید باشیم، 

کالاهای اساسی هیچ مشکلی در قم نداریم.
فرماندار قم خاطرنشان کرد: طرح بسیج ملی مبارزه با 
کرونا به صورت پایلوت در استان در حال انجام است و 
این طرح طی روزهای آینده در سراسر کشور اجرا خواهد 

شد.

درخواست فرماندار قم از مردم برای جدی گرفتن کرونا :

مهم ترین اقدام برای مقابله قرنطینه خانگی است

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اجرای طرح بسیج ملی مقابله با 
بیماری کرونا در استان گفت: برنامه به گونه ای طراحی شده که در یک بازه زمانی خیلی 

محدود حجم زیادی از همشهریان را غربالگری کنیم. 
سیامک محبی ، با اشاره به اجرای طرح بسیج ملی مقابله با بیماری کرونا در استان اظهار 
داشت: برنامه به گونه ای طراحی شده که در یک بازه زمانی خیلی محدود حجم زیادی 
از همشهریان را غربالگری کنیم. معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم بیان کرد: 
سامانه ای به صورت ملی تحت عنوان salamat.gov.ir معرفی شده است، از همشهریان قمی 

خواهش می کنیم که در اسرع وقت به این سایت و سامانه مراجعه کنند.
وی افزود: در این سامانه اطلاعاتی پیرامون مشخصات فردی اعم از نام و نام خانوادگی، کد 
ملی و شهر محل سکونت و همچنین یک سری سؤالات در خصوص اینکه آیا علامت های 
خاصی از بروز بیماری تنفسی دارند یا نه، پرسیده می شود؛ بلافاصله برایشان پیامکی ارسال 

می شود و مراقب سلامت در اسرع وقت با آن ها تماس می گیرد.
محبی با بیان ارجاع افرادی  که دارای علائم بیماری هستند به مراکز  9 گانه سطح شهر 
ادامه داد: این اشخاص، در صورت نیاز به مراکز خدمات درمانی تکمیلی و به مراکز خدمات 

سطح دو ارجاع داده می شوند و در این مراکز یا خدمات درمانی سرپایی دریافت می کنند و یا 
به مراکز درمانی و بستری معرفی شوند. 

کنترل مبادی ورودی و خروجی شهر قم
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم ابراز کرد: در اجرای این برنامه سپاه پاسداران 
و بسیج برای پیگیری بیماران و خانواده های آن ها در زمینه های مختلف آموزش، مراقبت از 
بیماران و بهداشت محیط همکاری می کنند. وی با بیان اینکه متولی گندزدایی و ضدعفونی 
محیط شهرداری است، ادامه داد: این کار با محوریت شهرداری به صورت روزانه و با همکاری 

سپاه، ارتش، بسیج، روستاییان و کشاورزان در سطح شهر در حال انجام است.
محبی اظهار داشت: همچنین در قالب طرحی بسیج ادارات و شرکت ها، پرسنل و کارکنان 
را از لحاظ سلامت در هنگام ورود و خروج چک می کنند و اطلاعات آن ها را ثبت و برنامه های  

آموزشی مختلفی برای مقابله با این بیماری برایشان دارند.
محبی در پایان کنترل مبادی ورودی و خروجی شهر از سوی هلال احمر را مورد اشاره قرار 
داد و ادامه داد: مسئله کرونا بسیار جدی بوده و از مردم می خواهیم  از اجتماع در مکان های 

عمومی خودداری کنند و به مسئله قرنطینگی خانگی توجه جدی داشته باشند.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد:

جزئیات اجرای طرح بسیج ملی مقابله با بیماری کرونا

با  تلفنی  تماس  در  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
روسای بیمارستان های قم ضمن تاکید بر اولویت رفع 
نیازمندی های کادر درمان و اطلاع از وضعیت آمادگی این 
بیمارستان ها در مقابله با کرونا از خدمات صادقانه پزشکان 

و پرستاران قدردانی کرد. 
»علی لاریجانی« در تماس تلفنی با معاون بیمارستان 
کامکار و روسای بیمارستان های نکویی، شهیدبهشتی، 
شهدا، کودکان، علی بن ابی طالب )ع( و امام رضا)ع( 
قم از وضعیت آمادگی این بیمارستان ها در مقابله با کرونا 
و  روند درمان مبتلایان به این بیماری اطلاع  یافت و  از 

خدمات صادقانه  پزشکان و پرستاران  تشکر و قدردانی 
این  در  همچنین  اسلامی  شورای  مجلس  رییس  کرد. 
گفت و گوها میزان تجهیزات پزشکی، نیازمندی های 
کادر درمان و امکانات حفاظت فردی پزشکان و پرستاران 
بیمارستان های قم را مورد بررسی قرار داد و در جریان 

نحوه خدمت رسانی به بیماران بستری قرار گرفت.
از  نماینده قم در مجلس شورای اسلامی همچنین  
خدماتی که طی  هفته های گذشته  توسط کادر درمان 
به مبتلایان این بیماری ارائه شده، قدردانی کرد و  توصیه 
و  ویژه  پذیرش، رسیدگی های  را در خصوص  های لازم 

آگاهی بخشی به همراهان بیماران  به مسئولان و روسای 
مراکز درمانی قم یادآور شد.

در این گفت و گو ها  آقایان دکتر نصرآبادی، شفیعی، 
و  رضایی   حسینی،  اسحاق  پاک  دامن  فروغی، 
اسماعیلی، به ترتیب معاون بیمارستان کامکار و روسای 
بیمارستان های نکویی، شهیدبهشتی، شهدا، کودکان، 
علی بن ابی طالب )ع( و امام رضا)ع( قم  گزارش های 
جداگانه ای از وضعیت تجهیزات و آمادگی پرسنل درمانی 
در  مقابله با بیماری کرونا به رییس مجلس شورای اسلامی 

ارائه کردند.

در گفت و گو با روسای بیمارستان های قم عنوان شد؛

تاکید رییس مجلس بر اولویت رفع نیازمندی های کادر درمان

معاون منابع نیروی انسانی استاندا اولویت دورکاری در ادارات قم را با بانوان دانست و گفت: 
جانبازان قمی و خانواده هایشان روزانه به ۳۰ هزار ماسک نیاز دارند.محمدرضا گروشی در 
جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات مدیریت بحران استانداری، با اشاره 
به  دستورالعمل معاونت ریاست جمهوری و رئیس سازمان اداری استخدامی برای تعریف 
دورکاری دستگاه های اجرایی اظهار داشت: مسئولان استان نسبت به این موضوع اهتمام 
لازم را داشته باشند. معاون منابع نیروی انسانی استاندار قم افزود: طبق دستورالعمل 
شورای عالی بانک ها در شهرستان کاشان و استان قم مثل سایر ادارات از ساعت ۸ تا ۱۶ 
عصر به ساعت ۸ الی ۱۴:۳۰ انتقال می یابد. وی ظرفیت استفاده از شیفتی و دورکاری 
بانک ها با ۵۰ درصد ظرفیت را مورد تأکید قرار و ادامه داد: امیدواریم انجام این کار طبق 

دستورالعمل شورای عالی بانک ها در استان هم به تصویب برسد. گروسی با اشاره به 
موضوع دورکاری بانوان کارمند در دستگاه های اجرایی ابراز کرد: با توجه به تعطیلی مدارس 
و دانشگاه ها بانوان دستگاه ها پیشنهاد مرخصی و دورکاری را داده اند که نیازمند مصوبه 
این جلسه است. معاون منابع نیروی انسانی استاندارقم بیان کرد: در استان ۲۵۷ جانباز 
شیمیایی های ریسک داریم که با احتساب اعضای خانواده آن ها ۸۸۰۰ نفر می شوند، 
همچنین ۳ هزار و ۲۵۰ والدین شهید بالای ۷۰ سال داریم، این افراد حداقل روزانه به ۳۰ 
هزار ماسک نیاز دارند که تاکنون تأمین نشده است.  وی تأکید کرد: مجموعه گردشگری 
ایثارگران را برای مقابله با بیماری کرونا به ایثارگران و کارکنان اختصاص داده ایم چراکه این 

عزیزان در معرض خطرند و باید در آنجا نگه داری شوند.

معاون منابع نیروی انسانی استاندارقم :
اولویت دورکاری در ادارات قم با بانوان است 


